
1 Thursday , 10 October 2024 

2 ( 10 . 00 am) 

3 LADY SMITH : Good morning , and welcome back to Chapter 9 of 

4 

5 

6 

7 

8 

Phase 8 of our case study hearings , where t his morning , 

as promised yesterday, we move on to another witness 

giving evidence in person , but this time over t he Webex 

link . 

Ms Forbes, would you l ike to introduce the witness? 

9 MS FORBES : Yes , my Lady . Thank you. 

10 

11 

The witness is morning is anonymous and is known as 

' David' and he is someone who would require a warning . 

12 LADY SMITH : Thank you very much . 

13 

14 

15 

16 

' David ' (cal led) 

(Via videolink) 

LADY SMITH : ' David ', good morning . Can you see me and can 

you hear me? 

17 A . Good morning . Yes , I can . 

18 LADY SMITH : Thank you . I am Lady Smith, and I chair the 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Scottish Child Abuse Inquiry here in Edinburgh . Thank 

you for joining us over the link this morning , so that 

we can explore some of your evidence with you . I say 

some of your evidence , because we will look at some 

parts of t he evide~ce that you have already provided to 

us in such helpful detail in your written statement , 

obviously we are not going to go through it paragraph by 

1 



1 

2 

3 

4 

paragraph, because we already have i t . 

Before I turn to t hat, could I ask you to take 

an oath, please . 

(The witness was sworn) 

5 LADY SMITH : Thank you . 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

' David ', I thirk you have a copy of your written 

statement available to you there , so you will be able to 

use it if you want to do that . If we are looking at any 

particular paragraphs , we will flag up t h e paragraph 

number to help you with that . You don ' t have to use it , 

but of course you are able to do so if you want . 

Otherwise , ' David ', if you have any questions at any 

time, please don ' t hesitate to speak up . If you are 

concerned about the quality of the link , do say , that is 

really important , that you are able to hear us and see 

us all the time . 

Otherwise , if you want a break at any t ime, please 

just say . I do know t hat giving evidence in the way we 

are asking you to do , and that is not just concentrating 

on an electronic link which is actually quite tiring 

of itself -- but casting your mind back to things that 

happened decades ago is really quite hard work and some 

of what we need to discuss with you migh t , I appreciate , 

be upsetting . 

If you need a break , do say, there is no problem 
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22 

23 

with that . Just as long as it takes to enable you to 

feel as comfortable as you can going through the 

experience of something that I am sure is not going to 

be particularly comfortable at all , and that is giving 

evidence to a public inquiry . 

I am sure you appreciate why we are doing this , and 

the importance of the work of this Inquiry for the 

interests of children now and in the future in 

particular , and with your background , I don ' t imagine 

that you fail to u~derstand that . 

One other thing , ' David ', I want to mention to you 

is that although ttis is a public inquiry and not 

a court hearing , you have all the same rights and 

protections that you would have if it was a court , and 

that means that if you are asked any question the answer 

to which could incriminate you , you are entitled to 

decline to answer it . You don ' t have to answer any 

question like that . But of course , if you do , I expect 

you to answer it i~ full . If you are in doubt as to 

whether it is that sort of question we are asking you , 

just check , there is no problem about that and we will 

confirm one way or the other . 

Does that all make sense? 

24 A . It does . 

25 LADY SMITH : Thank you . 
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1 I f you are ready, I will hand over to Ms Forbes and 

she will take it from there , is that okay? 

3 A . Yes , thank you . 

4 LADY SMITH : Thank you . 

5 Ms Forbes . 

6 MS FORBES : My Lady . 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

Questions by Ms Forbes 

MS FORBES : ' Davi d ', your statement should be in the folder 

in front of you and i t is quite a lengt h y statement , 

100 pages , but if I could ask you to go to the very last 

page of that statement first of all , and just have 

a look at the last paragraph, do you have t hat in front 

of you? 

14 A . Yes , I do . 

15 Q . So this is page lOC and this is where there is 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

a dec laration give~ that you have no objection to your 

witness statement being published as part of your 

evidence to the I nquiry and that you bel ieve the facts 

stated in the witness statement are true . You have 

signed that and it is dated 14 April 2024 . Is that 

correct? 

22 A . That ' s correct . 

23 Q . I s that still the position, 'David ' ? 

24 A . It is , and that ' s my signature . 

25 Q . Yes . 
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For our records , we give that statement a reference 

number, so I a m just going to read that out so we have 

it in the transcript . It is WIT-1-000001429 . You could 

turn back to the beginning of your statement if you 

want , ' David ', or put it to the side , it is up to you . 

I am just going to start now by looking at t h e 

background and your experience and how you came to be at 

a couple of places that I want to talk about . 

' David ', I thi~k first of all you tell us you were 

born in 1940 , is t~at right? 

11 A . That ' s correct . 

12 Q . Yes . I n relation to your qualifications , you tell us 

13 

14 

that you obtained a diploma in physical education in 

1961 , is that right? 

15 A . Yes, correct . 

16 Q . A certificate in primary education in 1962? 

17 A. Mm-hmm, that ' s correct . 

18 Q . Then in 1968 you obtained a qual ification in special 

19 education; is that right? 

20 A . Yes, that ' s correct . 

21 Q . I think that these were from 

22 Jordanhill College of Education? 

23 A . They were . 

24 Q. I think later on , after you had begun work , you obtained 

25 a senior certificate in the residential care of children 

5 



1 and young people in 197'? 

2 A. That ' s correct . 

3 Q. Then in 1971 , you obtained a diploma in social work 

4 administration? 

5 A . Yeah , that ' s correct as well . 

6 Q. Those two things were both from the 

7 University of Glasgow? 

8 A . They were . 

9 

10 

11 

12 

Q. Yes . ' David ', you go on to tell us that you started off 

work in about 1962 working as a teacher of physical 

education at a high school , and I think there was two 

schoo l s that you worked at in Falkirk , is that right? 

13 A. That ' s correct . 

14 Q. Then thereafter , from 1963 to 1969, you again were 

15 

16 

a teacher of physical education and general subjects at 

Mossbank Approved School in Glasgow? 

17 A. That is also correct , yes . 

18 Q. Then in 1969 you took up the rol e 

19 at Langlands Park , is that right? 

20 A. I was , that ' s correct . 

21 Q . You tell us , and we have heard evidence about 

22 

23 

Langlands Park in this Inquiry, that was a residential 

school for girls? 

24 A. It was . 

25 Q. You were employed there until 1971 when you then 

6 



1 applied for job at Balrossie? 

2 A . That ' s correct . 

3 Q. You were at Balrossie between 1971 and 1991 ? 

4 A . I was , yes . 

5 Q. I think in 1991 , this is probably about the time when 

6 

7 

there was 

and things like that , is that right? 

8 A . That ' s correct as well , yeah . 

9 Q . You also tell us , ' David ', about some other things that 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

you were involved in, and you say that between 1991 and 

2008 , you were a consultant in residential child care 

and education and you were employed by 

Social Work Services Inspectorate as a member of a team 

carrying out an appraisal of a secure unit for young 

persons? 

16 A . That ' s correct . 

17 Q . You were also in 1998 engaged by the Inspectorate to 

1 8 

19 

carry out a review of the population of young people in 

secure accommodation in Scotland? 

20 A . Sure , yeah , that ' s right. 

21 Q . You tell us that that consultancy work included projects 

22 

23 

24 

with Fife Council, Aberlour Child Care Trust, various 

residential schools and the Scottish Institute for 

Residential Child Care and Audit Scotland? 

25 A . Correct . 
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1 Q. Yes . In addition to t hat , I think you tell us you were 

2 

3 

4 

a board member of the Scottish Commission for t he 

Regulation of Care , and I think that became the Care 

Commission? 

5 A . It started off as the Care Commission . 

6 Q . That was from in 2ocl u nti l 2001 ? 

7 A . Yes , I was involved for the six years . 

8 Q. You tell us that you served on a number of committees of 

9 

10 

11 

the board and you set that out at paragraph 9 , which 

included a variety of different topics that you set out 

there? 

12 A . Sure . 

13 Q . In addition, you were also involved as a voluntary 

14 

15 

member of the board of managers , both of the open school 

and the secure unit at as well? 

16 A . I was . 

17 Q . You were also a voluntary member of the board of 

18 

19 

20 

21 

Includem, which is an organisation, you tell us , geared 

to supporting vulnerable young people in the community 

and helping them avoid admission to residential care or 

the penal system? 

22 A . Yes , that ' s correct . 

23 Q. You also say, 'David ', that you have undertaken speaking 

24 

25 

engagements on a range of topics relating to children 

and young people , and various educational and work 

8 



1 

2 

3 

4 

5 

settings . You mention some courses at Jordanhil l , 

St Andrew ' s Colleges of Education , training courses for 

Children ' s Panel members , University of Glasgow, 

Langside College a~d also the residential school sector 

in both Scotland and England? 

6 A . That ' s correct . 

7 Q. You say also that you were trained in interview and 

8 

9 

10 

staff selecti on procedures and , for a period of time , 

you were on the selection board for applicants to the 

social work course at Jordanhill College? 

11 A . I was . Yes . 

12 Q . You go on , ' David ', at paragraph 15 to tell us that 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

later , whilst you were at Balrossie , you were involved 

in a community parent project and you were seconded by 

Strathclyde Region for a year in 1982 to lead a small 

team of social workers to set up this project . You tell 

us , ' David ', that was a special fostering scheme for 

children already living in residential schools or about 

to go into them? 

20 A . Yeah , correct . 

21 Q . That took you away from Balrossie for over a year to do 

22 that? 

23 A . I t did . It did . 

24 Q. You go on , ' David ', to tell us you have been involved in 

25 setting up and evaluating intermediate treatment 

9 



1 

2 

3 

4 

5 

projects in the community with the 

Social Work Department and also , whilst at 

Langlands Park , you developed a special programme of 

integrated outdoor education as an aid to residents who 

were reluctant learners , is that right? 

6 A . That ' s correct . That ' s correct . 

7 Q. That was something that Jordanhill College audio visual 

8 

9 

department made a training video about it called -

is that right? 

10 A . That ' s correct . It was even shown in New Zealand on one 

11 occasion, that particular film . 

12 Q. I think you say, ' David ', that was filmed over a period 

13 

14 

of three years in different locations t hroughout 

Scotl and? 

15 A . It was . 

16 Q . You also chaired a working group over a number of years 

17 

1 8 

19 

that wrote and later revised the code of practice and 

safety on outdoor activities for all staff of 

Strathclyde Region Social Work Department? 

20 A . That ' s correct . That was just one of my specialisms 

21 really . 

22 Q. You mention the fact that you were lead officer for them 

23 

24 

25 

to the Ocean Youth Club , encouraging and arranging 

funding for young people to become involved in sailing 

and other outdoor education activities? 

10 



1 A. Correct . 

2 Q. I think we will see, as we go through your statement , 

3 

4 

' David ', that outdoor activities is something that you 

have a specia l interest in , is that right? 

5 A. I have , yeah . I have a lot of experience in that , yeah . 

6 Q . You a l so say that over the years you have been involved 

7 

8 

9 

in a number of radio and television programmes, which 

have covered the topics of young people in trouble and 

residential child care and education? 

10 A. Yeah , sure . 

11 Q . Yes . 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

With t hat resume , ' David ', I wil l start now by 

asking you some questions about your time at 

Langlands Park . You tell us about that from 

paragraph 21 of your statement . You say that you were 

there from 19 611 to 1971 , but there was a time , I think , 

you tell us you were away for a full year to go to 

Glasgow University , and that was in 1971 ? 

19 A. That ' s correct . 

20 Q. I think that is where you obtained the senior 

21 

22 

23 

certificate in the residential care of children and 

young people and the diploma in social work 

administration; is that right? 

24 A. I did , aye . 

25 Q. Did you come back to Langlands Park after completing 

11 



1 that or did you then move on to Balrossie from t hat? 

2 A . I came back for a fairly relatively short period of time 

3 before the job at Ealrossie came up . 

4 Q. Okay . You tell us a little bit about Langlands Park , 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

' Davi d ', and as I tave said , we have heard evidence 

about Langlands Park , the building, the l ayout at 

an earlier period in this Inquiry , but I think you go on 

to say that before you started there , the schooling was 

done in the main building but they had p l ans to buil d 

a classroom block, was that right? 

11 A. Yeah , we built a classroom block , aye . 

12 Q . Once you started, you built the classroom b l ock on t he 

13 old tenni s court area . 

14 A . That ' s correct . 

15 Q . This was a modern , purpose-built building, which , 

16 

17 

I think you tell us , made quite a difference , from your 

point of view, for the girls? 

18 A . Oh , it did . Educationally it was a big improvement . 

19 Q . You tell us that Langlands Park -- again we have heard 

20 

21 

22 

23 

24 

evidence about the type of girls that went there, but 

you say at that time , it was about 16 to 20 girls , age 

range from about 14 to 16 years old in the generality? 

A. Yeah , correct I don ' t think we had as many as 20 at 

any time but ... 16 was probably the most we ever had . 

25 Q. Okay . You explain that this was g i rls who were 

12 



1 

2 

seriously at risk or t hey themselves had been involved 

in some sort of delinquent activity? 

3 A . That 's correct , aye . 

4 Q . There is a combination then of perhaps i t being a place 

5 

6 

of safety for some girls and , for other girls , there 

were offending issues in the background? 

7 A . Yeah, it was a very mixed bag of people who actually 

8 came to Balrossie in the way you've described . 

9 Q . Langlands Park , sorry , did you say, Balrossie , ' David ' ? 

10 A . Sorry, did I say Balrossie . Lang lands Park , sorry . 

11 Q . You go on to tell us you got the role because -

12 there had got a job at 

13 

14 

15 

16 

a girls ' school in England and then you had the 

experience of working at Mossbank . 

Your work , ' David ', at Mossbank , that was as the 

physical education teacher, is that right? 

17 A. And general subjects , I ran a class as well in general 

18 subjects. 

19 Q . This role at Lang lands Park was then taking a managerial 

20 sort of role; is that right? 

21 A . Well , can I just say something about that? 

22 Q. Yes . 

23 A . When I arrived at Lang l ands Park , I found t hat education 

24 

25 

had kind of lost its place altogether , there was no kind 

of heart in it , as it were , and it needed some sort of 

13 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

injection of sometting different to actually make the 

girls interested i~ education as a topic , and because of 

the kind of things I could bring to it , their education , 

I' m a musician as well , I can p l ay the guitar , I' m 

a singer -- well , I was a singer at that time , so I had 

a who l e load of things at my fingertips . 

And it made a tuge impact actually on 

Langlands Park , all of that , and it tied itself into 

what was going on in the classrooms as well , in that 

where they showed ~o interest from writing up where 

they ' d been or calculating what it was going to cost to 

do things in mathematics or whatever it might have been . 

Suddenly, over a period of time , the place became alive , 

if you know what I mean , in terms of going places , 

exploring the world, finding out about things that they 

had never had a chance to do before . So that was 

definitely worth doing , and it had quite an impact at 

the time . 

19 Q . I think we will come to part of your statement t hat 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

talks a bit more about that , ' David ', but I think you 

say that you got tte job by applying to the local board 

of managers and a ~umber of their members interviewed 

you, maybe three , and you think they probabl y took 

written references but you say that Mossbank School at 

that time had a good reputation and it wasn ' t difficult 

14 



1 getting a reference for Langlands Park , is that right? 

2 A . I think I did well enough at Mossbank with all the 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

things because I brought a lot of these same sort of 

issues to Mossbank as well , and I t hink I probably had 

quite a high reputation as somebody who could cope in 

that kind of setting and could make a good contribution . 

And then I think it was that that p robably then got me 

the job - at Langlands Park , which needed 

something of the same . 

10 Q. I think you tell us , ' David ', when you arrived Ill 
11 

12 

13 

14 

15 

was , you say, a Welshman , 

and he was someone who you found to be very supportive 

of any good ideas that came from you or the girls and he 

was someone that you found to be a great he l p , is that 

right? 

16 A . He was a very supportive individual . He wasn ' t able to 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

do a lot of these things himself , he d i dn ' t have these 

kind of skills , but he had an ability to recognise where 

there were people in t his setting in fact who did have 

these skills and he was very, very supportive . He was 

supportive to the girls , he was supportive to the staff , 

I found , he was particularly supportive to me . 

Listen , it ' s not got to do with Langlands Park , but 

I was a rugby player and he was a Welshman who was keen 

on rugby and he made it possible for me , in fact , 

15 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

I ended up actually 

so therefore I was - - he was makin g 

it possible for me to actually do things that I maybe 

had the potential to do and that , in another job 

situation, I wouldn ' t have been able to do . He made it 

possibl e . You know, he was very supportive on 

a personal level as well . 

8 Q . You tell us , ' David ', that there - • 

9 which was you , and then the rest of the staff -

10 were all women , is that right? 

11 A . They were -- no , t here was an art teacher who was a male 

12 

13 

14 

15 

16 

and I think there was a couple of men came . It was 

mostly women that were there but some of them were 

senior people as well and , you know, they were in charge 

of units and in charge of groups of girls and , you know, 

but mostly women . 

17 Q . You tell us , ' David ', that there were two senior care 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

officers and t hen there was a group of other care 

workers , most of whom were , you say , local women and 

their role really was to care for the girls on a daily 

basis and to support and keep them safe , but you didn ' t 

have t oo much to do with the care side, you were 

focusing on the education component , is that right? 

24 A . That ' s correct . There was so much to do educationally, 

25 and I suppose that one of the reasons why maybe I was 

16 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

appointed at all was because I brought a lot that was 

actually applicable to the education department . 

I didn ' t need to -- it wasn ' t that I didn 't get involved 

in other parts of it, I got involved in lots of things , 

but my major thrust was to do with education . And most 

of my time was actually 

that topic . 

at the school was spent on 

8 Q. I think you say that whilst you were there , there were 

9 

10 

11 

12 

lllhouses on the school grounds , and 

his wife and children lived in one , and you decided, 

I thi nk, to move into 

that right? 

the grounds, is 

13 A . Well , we owned a house in , erm, Bishopbriggs at that 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

particular time , but I sold the house because I thought 

I really needed to be nearer where it was , I was going 

to be working in Port Glasgow, and we moved into the 

house , which was a vacant house because 

had gone down south , and we moved in there and we lived 

there for all of the time that I was involved in 

Langlands Park . 

And that was actually good , because we were very 

near what was going on and we became really very 

friend l y with the girls , just because of the nearness to 

the whole thing , and my wife and children, in fact , were 

available . The girls loved all that kind of contact and 

17 



1 we encouraged it, so it was good, it was healthy . 

2 Q. I think you say t hat you were living really next door 

3 

4 

5 

and available if required , but generally you wouldn ' t do 

a night shift , you had night care cover and you don ' t 

remember getting called out , is that right? 

6 A. That ' s correct . 

7 Q. There was a night watchman who patrolled the grounds , 

8 

9 

but he was never inside the main building from your 

recollection, is that right? 

10 A. That ' s what I recollect as well , yeah . 

11 Q . Just moving on , ' David ', to the issue of training or 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

induction, I think you say that you had done some 

training up to that point , and whilst you were there , 

you were seconded for the year to Glasgow University , 

but you were not given any formal training or induction 

when you started . But you took the time to learn what 

the issues were within the school . 

18 A. Yeah , I would agree with that . There was -- it ' s a kind 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

of hazy kind of period that , as I say, it was 50 years 

ago when I went there to begin with , and I don 't 

there were certainly a lot of kind of initial 

preparation for me to, you know, from 

actually as to what the job was going to be about, but 

to 

I don ' t remember any formal kind of induction work being 

done at that point . There may have been , but I just 

1 8 



1 don ' t remember . 

2 Q. As you have said, ' David ', education was the general 

3 

4 

issue that you ider.tified as needing to be promoted and 

encouraged at Langlands Park at that time? 

5 A . Yeah . 

6 Q . Yes . 

7 A . That ' s right . Education was my main thrust really . 

8 Q. I think i n relati or. to what you sai d , ' Davi d ', about you 

9 

10 

11 

becoming quite friendly with the girls , as well as your 

wife and family , I think you say that one of the girls 

used to babysit for you and your wife? 

12 A . What we found , early on , was that because of the mix of 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

girls that were there , some of them were very stable 

individua l s whose fami l y circumstances had l ed them to 

Langlands Park , rather than them having personal kind of 

problems t hat they needed help with , so there were some 

very sensible young women actually there . And there 

were others , of course , in fact who were in a real mess , 

who needed a lot of help , a lot of support , a nd needed 

time spent with them and who really had to get rid of 

some of their demor.s , as it were , so it was quite 

a mixture . 

I mean , obviously we wouldn ' t have l eft our chi l dren 

with one of the girls that was having personal problems , 

but they weren ' t all having that . Some of them just 

1 9 



1 needed to be looked after well . 

2 Q. But at that time, there didn ' t seem to be any issues 

3 

4 

about that happenir.g , about a girl from the school , who 

was responsible 

5 A . Not at all . 

6 Q . - - babysitting? 

7 A . No , there wasn ' t . 

8 Q. I think you go on , ' David ', to tell us how things were 

9 

10 

11 

12 

with the girls , and the cul ture at Langl ands Park was 

different from where you had worked before and you 

descr i be it at paragraph 43 as a ' softer , 

non- threatening kir.d of place most of the time ' ? 

13 A . Yeah , and I must say I enjoyed that kind of atmosphere 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

and it certainly was t hat . I think the fact -- there 

were moments , in fact , when girls lost the plot and , you 

kn ow, went for eact other as it were , as happened on the 

odd occasion, and then -- but no , it was really quite 

a soft , p l easant kind of place to be involved in and 

when I think about it , think back to it , erm, I really 

enjoyed that period of time . I felt that I was making 

some sort of contribution that was actually very 

helpful , and the girls were very, very pleased to be 

getting the opportunity to do the things we were doing . 

I mean , we were sailing , we were skiing, we were 

waterski i ng , we were camping , we were a ll ovex the p.lace 

20 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

Q . 

doing different sort of things . 

And I had a friend who ran the local police boat , 

which went up and down the Clyde every day, and we got 

permission in fact even to take the girl s on that . So 

they even got a chance to kind of meet up with policemen 

in a different kind of setting from what they normal l y 

might have been doing , you know, some of them saw police 

as bad and you avoided at all costs , but because of the 

kind of experience on the boat , it gave them a chance to 

get a kind of different view of the thing . 

' David ', I think you go on to tell us about your role 

whilst you were there , this is from paragraph 47 

onwards , and it does very much focus on broadening the 

girls ' horizons , wtat you have been tell ing us --

15 A . That ' s correct . 

16 Q . -- about these outside activities , outdoors a nd also 

17 

18 

19 

music , that you have mentioned as well , because that ' s 

something that you were keen to bring into the place , is 

that right? 

20 A . Well , my experience is that , if you are lucky enough to 

21 

22 

23 

24 

25 

be able to kind of provide some musical opportunities , 

then i t further ki~d of softens everything . It makes -­

it ' s got a very therapeutic kind of effect , it actually 

has, if the place is singing or it ' s , you know, or 

making music or listening to music or whatever , and I ' ve 

21 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

used that in all the different places t hat I' ve been 

involved in so ... it had an excellent sort of effect at 

Langlands Park , in that I found lots of girls who were 

good singers , some who could play musical instruments 

a bit , and you know, you made most of that -- we went 

out singing as a singing group to old fo l ks ' homes . We 

did lots of things of that kind . So it further kind of 

added to the kind of broadening of horizons in a way . 

Very helpful . 

10 Q. On a day-to-day basis , ' David ', you tell us you would be 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

in the main building or occasionally you would be away 

organising the next trip or the next adventure , but you 

would be around the school and classroom area trying to 

make sure the teaching staff and the girls had the 

resources they needed to do . But you were not involved 

in teaching unless you had to be if someone was off sick 

or something like that? 

1 8 A . Well , that ' s right . I mean , obviously you filled t he 

19 

20 

21 

22 

23 

gaps as required . 

LADY SMITH : Well , as 

wouldn ' t it? As 

, that would be the norm, 

you wouldn't normally 

expect to have regularly timetabled lesson d uties , would 

you? 

24 A . No , I didn ' t have regular timetabled duties in that 

25 sense . But I was well aware of where there might be 

22 



1 gaps arising and you filled the gaps as you coul d . 

2 LADY SMITH : Yes , I ca~ see that . Thank you , ' David ' . 

3 MS FORBES : As part of that role , ' David ', you would be 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

I think 

you tell us , because it was quite a small place , it was 

easy for you to meet with them regul arl y . The teachers 

were only in the school during the day, but some of them 

would come in and teach extra things beyond that and did 

some other types of work with the girls . 

You say at paragraph 59 , ' David ' : 

' There were some very good people there at that 

time . There were some local people who weren ' t very 

highly qualified b~t there were a number of people at 

middl e management and upwards who were very well 

qualified .' 

16 A . Yes , that ' s true . 

17 Q . I won ' t go through this in detail , but again you go on 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

to tell us about your vision of broadening the girls ' 

horizons, exposing them to some new life experiences 

and, as you have said , you mentioned waterskiing , 

kayaking , hillwalking and going away on trips , taking 

part in concerts , discos and that kind of thing , is that 

right? 

24 A . Yeah , anything that the girls maybe were not getting the 

25 chance to do in a normal kind of l ife . Because lots of 
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1 

2 

3 

them weren ' t leading normal kind of lives at all, so you 

really had to kind of try a nd introduce them to issues 

in fact that were alternatives for them . 

4 Q . You tel l us , ' David ', about, in rel ation to recruitment 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

of staff , that the school was managed by the 

Church of Scotland and we have heard evidence about how 

it was organised . 

In relation to 

I think you tel l us at paragraph 67 that he was a strong 

kind of personality , a dominant figure , but you say in 

a very healthy way? 

12 A . That ' s exactly how I would describe him, aye . 

13 Q . There was volunteers who worked at the school as well , 

14 

15 

and he was , you think maybe you were involved in that , 

but I think ultimately he would have the final say in 

16 recruitment? 

17 A . Well , he was , _ , really had to have the final say 

18 

19 

20 

in that, because it was a small establishment and 

getting the balance of staff right in t h e place , or as 

near right as you could , was very important . 

21 Q . I think you say there was a mix of full-time teachers 

22 

23 

24 

25 

and part- t i me , because really, they couldn ' t afford to 

have a whol e lot of teachers on a full-time basis , but 

the full - time ones would be things like maths and 

Engl i s h and then others would be part time? 

24 



1 A . That ' s correct . 

2 Q. You tell us , 'David ', that your wife was a q ualified 

3 

4 

5 

6 

teacher and there was a point when she was invited by 

to work there , and that was probably two 

or three years after you started and it was on 

a part- time basis? 

7 A . Initially, but she eventually became a senior member of 

8 

9 

10 

11 

12 

staff there , in I mean , I know it ' s my wife but she 

was just very good at that job and , you know , she was 

an asset to the -- as far as inviting 

her to apply for a job there was a very good move for 

the school, I can tell you . 

13 Q . Then you tell us , I think , that you had responsibili ty 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

for supervising the teachers , but you would meet with 

on a regular basis to evaluate staff and 

you tell us , ' David ', that you don ' t think you had 

regular appraisals , it was more on an ad hoc basis, and 

your memory was that the teaching staff who were there 

at the time were very good in the main? 

20 A . I would say they were , yeah . 

21 Q . I think you tell us , ' David ', about policies and you say 

22 

23 

24 

25 

that you think that did a lot of writing 

policies for the school over the years he was there , but 

you don ' t remember seeing written policies . You know 

there was guidance but whether it was written down or 

25 



1 

2 

3 

4 

5 

not, you don ' t know . 

You tell us , ' David ', about staff meetings that 

would be chaired by , and that he was 

keen to keep his finger on most issues t hat were on the 

go? 

6 A . I woul d say so , yeah . 

7 Q. You don ' t remember if there was minutes kept or 

8 circulated of meetings 

9 A . Oh , I think there were minutes kept of most kind of key 

10 kind of issues in the place . 

11 Q . You go on , ' David ', to tell us about how chi ldren came 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

to be at Langlands Park , and again we have heard 

evidence about that . You talk about the sleeping 

arrangements and how t h e g i rls shared rooms , p r obabl y 

two or three girls . You say at paragraph 85 that you 

always got the imp ression the girls were we l l cared for 

and looked after ; is that right? 

1 8 A . That was t he impression I had . 

19 Q . They were well-clothed a nd certainly well fed and you 

20 comment that the food was always excellent? 

21 A . It was . 

22 Q. And the staff ate the same as the g i rls? 

23 A . They did , yeah . 

24 Q . You do mention an incident that sticks in your mind 

25 about a g i rl in partic ular , and thi s was an i ncident 
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1 

2 

3 

4 

5 

where the girls had to be separated, but these were 

incidents that rarely happened , I t hink you comment , 

things like -- it was hair pulling and that , and that 

was the only time you would have to lay your hands on 

the girls to separate them? 

6 A . That ' s correct . There was very little in t he way of 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

need to actually touch anybody at all, because it seemed 

to kind of run fairly kind of smoothly most of the time , 

but now and again girls would fall out and there you 

would have a barney on your hands and you really had to 

do something before somebody lost all their hair , as it 

were , ' cos that ' s what they usually went for , but that 

was a very rare occurrence . 

14 Q. You tell us at paragraph 94, 'David ' , t hat your 

15 

16 

17 

impression was that the girls in the main liked 

very much and you say ' even although he 

was a bit different ' ? 

1 8 A . He was different . He was a unique kind of character , 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

lots of strengths and -- the i mpression I definitely got 

was that ... and I was asking my wife about that 

recently, what her impression was , that she felt also 

that t he girls in the main thought he was very a fair , 

reasonable sort of person . I think they probably fe lt 

secure because he was so strong just in keeping the 

boundaries of the place in fact safe . So I am sure they 
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1 

2 

felt safe with him actually being in the position he was 

in . 

3 Q. Just going forward in your statement , ' David ', you tell 

4 

5 

6 

7 

us about a psychologist who would attend , Janet Hassen, 

this is at paragraph 104 , and she would come to the 

school regularly, whether she was needed or not , and you 

think she was an educational psychologist? 

8 A . She was , aye . 

9 Q . She might speak with - or you , but most likely it 

10 

11 

would be t he senior care officer she would speak to , to 

see which girls needed her help? 

12 A . She did . The girls weren ' t always wanting to actually 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

spend time with the psychologist at all , probably 

a number of the girls felt they didn ' t need that kind of 

input, erm, and I know that there were occasions in fact 

when girls just refused to go and actually spend time 

with the psychologist, but, erm, you dealt with that 

kind of issue as it arose . 

19 Q . There was also a psychiatrist you mentioned who used to 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

come to the school . You say irregularly, but as you 

needed him . So you had that level 

A . Bob Brittain , he became I think I have said in my 

papers , that he became the head of Carstairs eventually , 

so ... he was -- it was only in very extreme kind of 

situations that we would want help of that kind , so we 
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1 didn ' t see too muct of him . 

2 Q. As we have mentioned, ' David ', it was 

3 

4 

5 

6 

a Church of Scotlar.d establishment and you say that the 

girls would go to church at the weekend , if they didn ' t 

go home , but there wasn ' t really religi ous instruction 

during the normal school day? 

7 A . There wasn ' t during the day . I know that later on 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

Deirdre MacDonald complains about the fact that she 

thought there wasn ' t enough kind of -- in a church 

school , that there wasn ' t enough going on as far as 

church work was cor.cerned . But the loca l minister came 

very , very regularly to the school and spent a l ot of 

t ime about the place and he did hold services in the 

schoo l on a regul ar basis , but i t didn ' t happen every 

single day . 

16 Q . I think you tell us that he was a useful fellow a nd he 

17 

18 

19 

didn ' t really interfere , but he was maybe someone who 

could suss out thir.gs that maybe the rest of you were 

too close to? 

20 A . He was quite insigttful , he was . 

21 Q . In relation to leisure , ' David ', you talk about the fact 

22 

23 

24 

25 

that girls would go to different clubs , usually 

connected with the church . Th is is from paragraph 111 . 

There was a minibus that could seat about 10 or 12 

people , and there were also evening activities at the 
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1 

2 

schoo l and you made use of the l ocal sports centre for 

games and trampoli~ing? 

3 A . That ' s right . 

4 Q. As we have ta l ked about , t here were always t hese trips 

5 

6 

7 

or exped i tions bei~g planned and you talk about a place 

up in the Trossachs you coul d use , a cottage up there , 

and that was sometting that you took advantage of? 

8 A . That ' s beside Loch Achray , up i n the Trossachs , aye , 

9 

10 

I used that over a number of years really , very useful 

place . 

11 Q . You ' ve told us already , ' David ', about the boating 

12 

13 

14 

15 

16 

activi ties , the girls l earning to sail , the fact that 

you could take kayaks and boats around the countrysi de 

on the back of the mi nibus , on the towbar , and that you 

would go, not just at the weekends , but sometimes during 

the week as a special excursion? 

17 A . Yeah , we were always either planning one or engaged in 

18 

19 

20 

21 

22 

an activi ty of that kind and a l ot of the work had to be 

done i n the school , in terms of actually working out 

where we were going to go and what we were going to do 

and what it was going to cost and all that kind of 

s t uff . 

23 Q. I think you also say, ' David ', at paragraph 120 , there 

24 

25 

was a small group of girls who went to London to see 

a show wi th your wife , I think this is a t ime wh en s h e 
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1 

2 

was a seni or teacher , and they stayed down t here with 

the girls to do t hat . Is that right? 

3 A . That ' s correct , and that was very successful . 

4 Q. There was a l ocal disabl ed group of young people that 

5 

6 

you linked up with and you t ook a group of t h em camping 

with some of t he girl s to France on a n occasion? 

7 A . We did . I wasn ' t i nvolved in that particular one , b u t , 

8 

9 

erm, my wi fe was i~volved , and she said that was 

a hugel y s uccessfu l adventure . 

10 Q. In relation to family contact , ' David ' , you say that 

11 

12 

13 

1 4 

most of the girls were allowed to go home at the 

weekends , and that was very much organi sed on 

an indi v i d ua l basis , depending on where the girl s 

stayed, is that right? 

15 A. And whether they were at risk by going home , because 

16 

17 

a number of them were very seriously at risk by going 

home or going to tteir own area . 

18 Q . I thi nk you say, ' David ', at paragraph 125, that 

19 

20 

21 

a nything preventing girls going home at the weekend 

would be more to do with their safet y , if going home 

would put them at risk - -

22 A . I t h i n k that ' s t he point . 

23 Q. Oh sorry, yes . 

24 A . Sorry , that ' s the point I make really , that a lot of it 

25 was to do with safet y . 
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1 Q. As opposed to the situation where it was a privilege 

2 that was being withdrawn? 

3 A . No , there wasn ' t too much of that, really . 

4 Q . It would be a combination, you say, of 

5 

6 

and the senior care staff , who would make decisions on 

whether each girl got to go home? 

7 A . That ' s correct . 

8 Q. Parents , separate from that , could visit Langlands Park , 

9 

10 

there wasn ' t a particular day but it would be something 

that was nego tiated with the senior care officers? 

11 A . Yeah , and it was easy for people to get there , because 

12 

13 

14 

15 

there was a train station just down the road and buses 

passed at the bottom of the road as well . So it was 

pretty straightforward for parents to come , you know , 

and we encouraged that obviously , as much as we could . 

16 Q . You talk , 'David ' , about the fact the school ran the 

17 

18 

19 

20 

same term times as the local schools, to try and make it 

as normal as possible but not all girls went home for 

the holidays, it just would depend on what stage they 

were at and their individual circumstances? 

21 A . Yeah . 

22 Q. Some would go home for just a few days , some for a week 

23 and sometimes longer? 

24 A . Sure . 

25 Q. So there would sometimes be girls who would be staying 
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1 

2 

behind at Langlands Park over , for example , the summer 

holidays? 

3 A . Yeah , there was always one or two girls in fact that 

4 needed to stay at the school . 

5 Q. During that period , for example the summer holidays , 

6 

7 

8 

there wouldn ' t be school , even though t hey were staying 

within the building . I think you tell us there would be 

more recreational activities during that time? 

9 A . That ' s correct . 

10 Q. ' David ', you say ir. relation to assessments and reviews 

11 

12 

13 

14 

of the girls from paragraph 130 , that these would be 

held very regularly but you weren ' t involved in these 

things very often because you were busy doing other 

things? 

15 A . That ' s correct . I mean , I was involved -- if t here was 

16 

17 

a specific reason as to why I should be involved in 

a revi ew, I would be invited to go . 

18 Q . But certainly reviews would take place annually for each 

19 girl , regardless of what else happened? 

20 A . I t hink they were more regularly than annual, I would 

21 

22 

23 

24 

25 

Q. 

say . I would think pretty regularly, really , and 

attendance at children ' s hearings as well , which usually 

stemmed from t hat . 

' David ' , you go on to tell us about the fact that 

Langlands Park wasr. ' t a secure place in the sense that 
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1 

2 

3 

if a girl wanted to leave , they could just walk out of 

the building, walk out of the gate , and it was totally 

open . Is that rigr.t? 

4 A . I t was . It was . 

5 Q. From your recollection , there was very little instances 

6 of girls absconding? 

7 A . Yeah , that surprised me . I would have thought there 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

might have been more , but , I mean , it became a very 

pleasant p l ace to be and t here was no reason for 

absconding , unless there were things going on in your 

community that you needed to get to , as it were . So , I 

mean , it was a absconding was never a problem in the 

time I was there . 

14 Q. You mentioned already there was a railway station down 

15 

16 

the road and you say there was also a bus stop nearby as 

well? 

17 A . All very handy . 

18 Q . But if a girl did abscond , the process was that the 

19 

20 

21 

police would be co~tacted, but it might be t hat a staff 

member would go and collect a girl , instead of the 

police? 

22 A . That ' s correct , yeah , sure . 

23 Q. Just moving forward , ' David ', to discipline and 

24 

25 

punishment , from paragraph 136, I think you say there 

was a limit to what could be done with regards to that 
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1 

2 

and you don ' t have a memory of Langlands Park being 

a place where punishment was an issue? 

3 A . It was not a punitive place at all . I mean , it tried to 

4 

5 

solve problems ratter than actually just put them under , 

as it were . 

6 Q . You say the main tting you had to deal with was the rare 

7 

8 

occasions when there was absconding and you had to 

confront the girl about the implications of doing so? 

9 A . Yeah , because a girl absconding from a place like 

10 

11 

12 

13 

14 

Langlands Park was quite seriously a risk , I would say, 

you know, and we had instances 

occasions when girls went away 

i n the very rare 

when t he y come back 

clearly having had a very bad t i me in whatever community 

they went to . 

15 Q . When you say ' clearly having had a very bad time ', what 

16 do you mean? Can you give us an example? 

17 A . Getting involved maybe with the wrong kind of people , 

18 

19 

people that were looking for sexual involvement and 

maybe harming them in the process of all of that . 

20 Q. Do you recall any girls coming back after absconding who 

21 had injuries? 

22 A . The two girls that I think that Deirdre MacDonald refers 

23 

24 

25 

to -- which no doubt you ' ll be asking about in 

a minute -- they apparently well , I think I got it 

from Deirdre ' s paper , that they had marks on their body . 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

Now, that woul d not have been totally unusual, because 

if some -- a girl t ad absconded and gone to the wrong 

community , had met up with the wrong kind of people and 

had sai d no to whatever was demanded of them, t h ey may 

very well in fact t ave got badl y hurt i n t he process , 

a nd I think t hat ' s what actual l y happened t here with 

regard to t he two girls in fact that Deirdre MacDonald 

was talki ng about . 

9 Q . Well , we will maybe come to that in a mi nute or two , 

10 ' David ' --

11 A . Yeah , sure . 

12 Q . and we can tal k a little bit more abou t it . 

13 

1 4 

15 

16 

I thi n k you say that if there were i ssues about 

safety at home or offending , girls offending whilst they 

were at home , then they wouldn ' t be allowed to go home 

at the weekend , and that ' s --

17 A . That ' s true . 

18 Q . -- what you menti o~ed earli er? 

19 A . Yes . 

20 Q. You talk about t he fact that there would be a lot of 

21 

22 

23 

24 

discussion with the individual girl in relation to this 

questi on of how to deal with her behavi o u r and t hat ' s 

real l y the only aspect of disci pline and punishme n t that 

you can think of? 

25 A . Yeah , as I said earl i er , it wasn ' t a very p uniti ve place 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

at all . But from a safety point of view, really we had 

to occasionally keep girls in at the weekend , or if 

someone , in fact , looked as if they were going through 

a very bad spell , then they needed in fact to actually 

be wi th us rather than be in the community , then we 

would keep them in the school . 

7 Q. Whilst girls did get pocket money , you don ' t recall 

8 

9 

pocket money being removed as a form of punishment for 

wrongdoing? 

10 A . No . No, I don ' t at all . 

11 Q . But i t would be 

12 decision , to mete out punishment , is that right? 

13 A . It would in the main -- I certainly -- that wasn ' t 

14 

15 

16 

17 

1 8 

real l y much of my role real ly , because I was too busy 

doing other things really , er , but it would be an issue , 

probably on the recommendation maybe from a senior in 

the unit to 

thing to do next . 

about what might be the best 

19 Q . You tell us , ' David ', you have no memory of 

20 being punishment orientated? 

21 A . I don ' t . At all . 

22 Q. You recall him being , the way you have put it is a kind 

23 

24 

of raconteur who was keen on telling girls stories and 

listening to them? 

25 A . He was very good at listening to them. I mean , he was 

37 



1 

2 

3 

4 

a storyteller as well , and, I mean , he was an 

entertaining sort of fellow to have around , but he also 

was so we had to listen to him, 

even when he had stories to kind of share . 

5 Q. In relation to corporal punishment , you say that it was 

6 never used? 

7 A . There was no corporal punishment in the place . 

8 Q. You don ' t think there was guidance that it wasn ' t to be 

9 

10 

used , but it was something that was never considered to 

be used while you were there? 

11 A . I don ' t think it had been ever used in Langlands Park , 

12 

13 

14 

but I may be wrong on that but certainly it wasn ' t being 

used when I arrived, and it never was used when I was 

there either . 

15 Q . In relation to the question of restraint , ' David ', you 

16 

17 

18 

19 

20 

tell us from paragraph 143 that there was little or no 

restraints required and I think you have explained the 

situation that might occur with two girls holding on to 

each other ' s hair after a disagreement and having to be 

separated and that is the only type of thing you recall? 

21 A . That ' s what comes to mind as the only kind of time that 

22 

23 

24 

25 

you really had to kind of take a decision to actually 

hold on to somebody , really , because you had to kind of 

separate them . 

I didn ' t have to do it very often personally , but it 
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1 

2 

3 

was done . Because it had to be . But it was a rare 

occasion anyway t hat it ever happened , that kind of 

incident, so ... 

4 Q. From what you are saying , 'David ' , I don ' t t h ink that 

5 

6 

when that happened , you were using restraint in the way 

that perhaps had been used 

7 A . It wasn ' t restraint technique as such . It wasn ' t -- you 

8 

9 

couldn 't describe it as restraint . It was separating 

peopl e that were harming each other . 

10 Q. You had been at Mossbank before that and you say that 

11 

12 

13 

there were moments there , and you knew about restraint 

whilst there and occasionally had to do it , but there 

was nothi ng like ttat at Langlands Park? 

14 A . Nothing at all . 

15 Q . Before you got to Langlands Park , had you had any 

16 training for your time in Mossbank on restraint? 

17 A . No specific traini~g , because -- I mean , I know that 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

l ater on in Bal rossie , I ran training programmes for 

staff , but I probably was given no specific kind of 

training to actually -- probably at Langlands Park 

I didn ' t need it a~yway , because of the way things were , 

but at Mossbank, there were well , I don ' t want to go 

into Mossbank , but , I mean , it was a d ifferent kind of 

place all together , so ... 

25 Q. I think you describe Langlands Park as being a much 

39 



1 

2 

calmer type of place , but restraint wasn ' t part of the 

scene there? 

3 A . That ' s correct . 

4 Q. I n relation to concerns , ' David ', at paragraph 149, you 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

say that you are not aware of any of the staff being 

subject to any investigation whilst you were there or 

subsequently, and you say that after you left to go to 

Balrossie , your wife continued to work there for 

a period of time a~d you didn ' t hear anything about that 

kind of thing? 

11 A . No . No, and I ' ve asked her as well about that , and 

12 

13 

14 

I mean she confirmed in fact that as far as she knew , 

there was nobody wto worked in the place in fact who was 

ever subject to i nvestigation . 

15 Q . Indeed at paragraph 151 , ' David ', you say you don ' t 

16 

17 

remember any girl coming to you with a complaint about 

a member of staff? 

18 A . No . No, I have no memory of that at a ll . I don ' t think 

19 it ever happened . 

20 Q. In relation to complaints of bullying amongst the girls , 

21 

22 

I think you tell us that the senior care workers would 

be the ones that would be dealing with that? 

23 A . They would deal with t hese kind of issues , aye . 

24 Q. You go on to say ttat at that time , there would have 

25 been a key worker for each girl , who would be t heir 
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1 

2 

3 

4 

trusted adult or confidante , and also there ' s the senior 

care officer who would be involved with them, but you 

say that Langlands Park was open enough that the girls 

could speak to anyone in the place about any issue? 

5 A . Yeah , sure . 

6 Q . I n re l ation to the question of abuse , ' David ', you say 

7 

8 

9 

10 

there was a lot of sharing of ideas amongst the staff 

about these sort of issues because of the types of girls 

that were at Langlands Park and maybe the type of home 

situations they had come from? 

11 A . You never really k~ew what you were going to get when 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

a new admission, i~ fact , walked in the door , as it 

were . So you never knew whether it was going to be 

something that you were going to have to fight to 

actually contain or cope with or deal with in any kind 

of way , so it was a changing scene all the time . That ' s 

the thing about these schools , there was always a kind 

of changing population and you never knew what you were 

going to actually tave to deal with . 

20 Q. Yes . You have no memory of any abusive situations 

21 

22 

23 

coming up at all a~d you say it could have stuck in your 

mind but it hasn ' t , because you don ' t think it did 

arise? 

24 A . I have no recollection of any abusive situation at all 

25 at Langlands . As I said earlier , I very much enjoyed 
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being at Langlands really for the time -- the few years 

I was there and I tave no memory of it being a place 

where people were suffering or getting treated badly . 

Nothing of that in my mind . 

5 Q. Again , in the same vein , I think you say from 

6 

7 

8 

9 

10 

paragraph 167 that child protection issues were very , 

very regular issues at Balrossie when you went there , 

but you don ' t have a recollection of how much of it went 

on at Langlands Park , but there was a lot of discussion 

about providing a safe environment for the girls? 

11 A . I thin k that was tte key k ind of issue , was the safe 

12 

13 

environment, and t te -- a reasonable life experience , as 

it were . 

14 Q. I think you make t te point as well , ' David ', that it was 

15 

16 

a small place with a small group of girls and a small 

group of staff --

17 A . Yeah . 

18 Q . -- so these issues could be discussed more easily? 

19 A . They were , they were . 

20 Q. I t hink you tell us that there were inspections of the 

21 

22 

23 

24 

25 

school , this is from paragraph 171 , from HM! inspectors , 

and you remember Church of Scotland personnel being 

invol ved in the sctool on a regular basis , and members 

of the board of ma~agers coming on a regular basis , who 

were local people from Port Glasgow? 
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1 A . That ' s correct , the board of managers in fact came on 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

a very , very regular basis , well , so did the 

Church of Scotland officials as well , but , I mean , the 

peopl e in fact who were from the local community --

I mean , they came and were avai lable for any girl to 

speak to, if a girl felt she was being badly treated or 

had a complaint to make about any kind of issue but 

I have no recollection of that ever having happened , but 

there was ... if you like , there was a l most a kind of 

regular weekly inspection of the place anyway , because 

of what was actually happening with the board of 

managers . I mean , they were quite active , reall y . 

13 Q . I thi nk you say there were monthly meetings held in 

14 

15 

16 

17 

18 

Langlands Park , and they were formal and minutes woul d 

be kept, but this really related predominantly to 

financial matters and maybe staff changes and things 

like that . But not involving the welfare of the 

children? 

19 A . I ' ve no kind of information on that , because I wasn ' t 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

always really in attendance at these meetings in fact 

with the Church of Scotland officials or the managers . 

Occas i onally I was invited if there was a key issue that 

had to be discussed, but they could have discussed any 

kind of issue at all really , but there were regular 

opportuni ties in fact for issues to be raised , that was 
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1 the point . 

2 Q. I think you say that this group spent time speaking to 

3 the girls when they attended at the school? 

4 A . They did . Yeah . They made themselves avai l able for the 

5 

6 

girls , that was the point , and any girl , as I said 

earlier , that had an issue to raise could have done so . 

7 Q. Records were kept for every girl, but it was the care 

8 

9 

staff who were involved in that overseen by the senior 

care workers and 

10 A . Sure , yeah . 

11 Q . Just going forward then , ' David ', in your statement , you 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

tell us a little bit more about from 

paragraph 184 . You say that your memory of him -- you 

have told us some things already , you say that he was 

a bright guy, confident about his ability ­

in the main, as you have said already , liked 

by the girls and he seemed to get on well with them, is 

that right? 

19 A . He seemed to , from my memory of it . It was not that he 

20 

21 

was hated or was at odds or was treating people badly or 

anything , none of these kind of feelings at all . 

22 Q. But I think you mentioned the fact that he had a very 

23 distinct , strong voice with a Welsh accent? 

24 A . Oh , aye , loud voice . That ' s just when he was talking 

25 normally , he just happened to have a loud voice . 
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1 Q. I think you say he didn ' t need to shout , he just needed 

2 to speak in his normal voice and language --

3 A . That ' s right . 

4 Q. And you would hear him long before you saw him? 

5 A . Mm . That ' s right . 

6 Q . You never saw or heard him shout at the girls? 

7 A . Not directly at girls at all . I mean , when he was 

8 

9 

10 

talking you sometimes thought he was shouting when he 

was really just te lling some issue that he had to pass 

on , but ... 

11 Q . You never saw him disciplining girls in any way? 

12 A . No . I never did, and I wasn ' t always invol ved in those 

13 disciplinary situations anyway, so ... 

14 Q. You make t he point at paragraph 188 that you had never 

15 seen him abuse a girl , either verbally or physically? 

16 A . No , I haven ' t at all . 

17 Q . I think that you have mentioned already 

18 

19 

20 

21 

22 

Deirdre MacDo nald , ' David ', and you were given her 

statement in relation to Langlands Park , and asked to 

comment on it, so if we could perhaps go to that 

I won ' t put it on the screen, you have seen this 

statement? 

23 A . I ' ve read it really, yeah . 

24 Q. I am just going to remind you of the parts that are 

25 relevant for your comment . 
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Just for our records , I will give her statement 

reference but we don ' t need to have it on t h e screen . 

It is WIT . 003 . 001 . 8152 . 

4 LADY SMITH : Do you a l so have to hand, Ms Forbes , the day 

5 she gave evidence? 

6 MS FORBES : Yes , the day she gave evidence is 

7 

8 

a transcript -- it is TRN-12-000000074 , that was 

30 April 2024 , which was Day 441 . 

9 LADY SMITH : Thank you very much . 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

MS FORBES : ' David ', just going firstly to paragraph 6 of 

her statement , I think she says that this was when she 

started working at Langlands Park , and she tells us she 

was there from June until the end of September/beginning 

of October 1972 , and that she moved into the school as 

part of the job . 

She recalls , when she arrived, she met Iii 
_ , Mr - and you She 

tal ks -- at paragraph 7 about Mr - having been 

in the army , and saying that the -- I should say what 

she says at that point, sorry : 

' Mr - had been in the army, he was square 

built and a bit of a thug . 

PE teacher ... ' 

And then she goes on to describe you . 

She says : 
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' There was a handful of other staff , who were all 

women, and there was also an older member of staff who 

sticks in my mind ... ' 

Who she describes as well . 

Then , at paragraph 22 , she talks about an issue in 

relation to bed wetting and she says : 

'A girl who wet the bed would have been made to feel 

ashamed for what she ' d done . I don't remember having 

a sense of the kind of insight and therapeutic approach 

to caring for the girls that I would expect nowadays . 

It was more a culture of blame . It would be verbal from 

any of the staff . I think there was an atmosphere of 

fear amongst the staff because of how the two men llll 

14 - · I think the staff would have acted because 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

it would be expected for them to act and behave in 

a certain way by the two male members of staff . 

I remember a lot of shouting from Mr - and [she 

names you , ' David ' ) .' 

If I stop there , for the moment , and just ask you 

what , if any comment , you want to make about what she 

has said so far in relation to Mr - being a thug 

and this atmosphere of fear amongst the staff because of 

how the place was two men? 

24 A . Yeah , I think it ' s - - it ' s a lot of nonsense really . 

25 I mean , that ' s not quite how it was at all , but you have 
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to remember that Deirdre MacDonald, from a report that 

I read , that she wrote and I read , indicated that she 

was about 16 and a half in fact when she was actually 

placed at Langlands Park as a community service 

volunteer . 

Now, she was probably no o l der than many of the 

girls who were actually there at that particular time , 

but I have to say, probably all of the girls would have 

been ahead of her in terms of life experience and the 

like . Deirdre MacDonald didn ' t have really a clue about 

how to interpret what she thought she saw or what she 

thought she heard , but , I mean , she was making j udgments 

on issues . 

The bit about , for example , the wetting the bed and 

girls being made to feel guilty . I don ' t know about 

that at all , because I wasn ' t involved in any of that . 

I certainly wasn ' t making any attempt to frighten staff 

or whatever , that ' s nonsense , absol ute nonsense . I got 

on well , I think , with virtually every member of staff 

that actually worked in the place . 

Now, I could see why she might think that 

, because of the kind of persona that he 

was , would -- some staff might be wary of him or might 

feel intimidated a bit by him, just because of the loud 

voice and the rest of it , he probably gave some of them 
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14 

a bit of a concern , but I don ' t have any kind of picture 

in my mind of staff being afraid of 

They certainly weren ' t afraid of me , that's for sure, 

because I never did anything -- in fact , I never was 

involved with staff at any kind of level that made them 

feel bad about me . I have no recollection at all of 

that . 

And certainly, as far as girls were concerned , 

I never had really any kind of involvement at t hat kind 

of level over those years with girls that made them 

fearful of me . None of them were , I know t hat for 

a fact . 

LADY SMITH : ' David' , were you and 

same age? 

MSH 
I 

about the 

15 A. No , he was a good bit older than I was, my Lady . He 

16 was I t h i n k --

17 LADY SMITH : You would have been 29 actually when you 

1 8 started that job . 

19 A. Yeah , I was in my 20s, aye . 

20 LADY SMITH : He was into his 30s was he? 

21 A. He was probably, at that particular time when I went 

22 

23 

24 

25 

there , he was probably in his late 40s I would think . 

He was quite a bit older and he was a much , if you like , 

a much more mature , older man than I certainly was at 

that time . 

49 



1 LADY SMITH : You mentioned at one point in your statement 

2 

3 

that he had been a rugby player . Was he still playing 

rugby? 

4 A . No , no , he was long past that . 

5 LADY SMITH : Okay . But you were still playing at that stage 

6 I think? 

7 A . Well, as I said earlier , he was a great help to me in 

8 

9 

terms of actually making it possible for me 

as it were . 

10 LADY SMITH : Of course . 

11 A . I mean , other places may have said , ' No , sorry you ' ve to 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

get to onto your work ', but he made it possible for me 

to actually take part in 

or whatever it might be . Because he 

believed in that . He felt it was also good for the 

school , maybe havi~g someone in the place in fact who 

was a reasonably high performer in any activity , and 

some of the girls got to know about that and they liked 

that as well . 

20 LADY SMITH : Thank you . 

21 MS FORBES : ' David ', I 'm just going to move to another part 

22 

23 

24 

25 

of De i rdre ' s statement . She had previously spoken about 

girls running away and there being -- this is at 

paragraph 23 of her statement -- quite a high wall into 

the cemetery next door that girls would have to climb to 
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get away, before t tey could then run off . 

If I just stop there , first of all , is that your 

recollection? 

4 A . No , that ' s a lot of nonsense . I t was a fence t hat was 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

in between the cemetery to the back and the school 

grounds and t here ' s no way that any girl could have 

climbed over that , that ' s for sure . In any case , anyone 

who had any reason at all for absenting themselves from 

the school could just as easily have just walked along 

the driveway and walked out the gates , I mean , it was 

quite simple . There was -- there was no difficulty 

about being able to leave the school . You wouldn ' t have 

to ki nd of go thro~gh the drama of attempting to climb 

across a fence , but i t wasn ' t a wall . 

15 Q . You say fence , was this a metal fence? 

16 A. A me tal fence , aye . 

17 Q . What did it have at the top of it? 

18 A . I can ' t remember . I just know that having the thing 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q. 

being drawn to my attention , in fact, t hat it would be 

very difficult for anyone , probably including me , to 

have climbed over it , because it was quite a high metal 

fence . 

' Dav id ', she t hen goes on to talk about a section that 

is headed ' Abuse at Langlands Park ' from paragraph 24 , 

and I will just read you out those paragraphs , it says : 
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' I remember the two girls who ran away a lot being 

brought back by t h e police.' 

She goes on to talk about one particular incident , 

she says : 

' That evening t here had been a lot of talk and 

anxiety amongst t he staff about whether the girl s were 

safe . When they were brought back , things calmed down a 

b it and I went to my room . I couldn ' t set tle in my room 

because of what I teard through the walls . I heard 

something that made me come out of my room 

Then she goes on , paragraph 25 : 

' I went along to where the girl s were being 

disci p l ined for having absconded , I think t h ey were with 

both t he male members of staff i n a kitchen area which 

had stainless steel units in it . I recall that I could 

hear both girls being beaten up . It seemed to l ast for 

ages , but whether that ' s a distortion of memory , I don ' t 

know . I remember that the older member of staff 

consoling me because I was really upset . I remember she 

was quite upset too . We were absolutely unable to do 

anything . There was no female member of staff in the 

room where the g irls were with the men . I think hands 

and f i sts were used . I remember seeing the bruises the 

next day . There were bruises on their upper bodies , 

there were v i sible marks on their faces as well , cuts 
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and bruises . I think the girls weren ' t around for 

a couple of days . There was nothing that ever made me 

think there was ever any sexual abuse at Langlands Park , 

i t was physical abuse , it was a leatheri ng . I only 

remember t hose two g i rls r u nning away on t hat one 

occas i on wh i l st I was there . I do remember the older 

me mber of staff indicating to me that it was normal for 

them to be dealt with i n thi s way when they were picked 

up after running away . I think it was what was 

expected . It ' s because of the blows that I heard being 

i nfl i cted t hat I got in touch with the Inqui ry . ' 

This l ady gave evidence , ' David ' , i n the Inquiry , on 

30 April 2024 . So I will just go over what she said , 

just so that you have the full picture of her evi dence 

and then I will let you comment , if that is okay . 

She is asked about the occasion of 

17 A . Sorry , who are you talking about now? 

18 Q . This i s Deirdre MacDonal d? 

19 A . Oh , Deirdre MacDonald , righ t , okay . 

20 Q. Deirdre MacDonald , whose statement I just read parts out 

21 to you? 

22 A . Sure . 

23 Q. She gave evidence to t h e Inquiry in person and t h is i s 

24 

25 

a transcript I am going to read of the part of her 

evidence t hat deals with this i ncident , if t hat i s okay? 
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1 A . Yes . 

2 LADY SMITH : Can I check , you understand , ' David ', until now 

3 we have been referring to her statement evidence --

4 A . Yeah , sure . 

5 

6 

7 

LADY SMITH : but from now, Ms Forbes is going to read you 

part of the transcript of evidence she gave in person 

here at the Inquiry . 

8 A . I hadn ' t known that, yeah , thank you . 

9 LADY SMITH : All right , in April of this year . Just as you 

10 

11 

12 

13 

are giving oral evidence today in addition to your 

written evidence , ~he gave oral evidence in addition to 

her written evidence . That is where we have got to . 

Ms Forbes . 

14 A . Thanks . 

15 MS FORBES : Thank you , my Lady . 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

A question is asked of her : 

" Question : What are your recollections of that day 

or that evening , I think you say , and what was being 

said in the school~" 

She answers : 

"Answer : Well , there was -- when it was discovered 

that the girls weren ' t there , which I think was in the 

evening at some point , then there was a lot of anxiety 

and worry in the school amongst the staff , amongst other 

girls . I seem to remember that there would be 
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an expectation that they would be returned at some 

point , and they were , and it would have been after 

midnight that they would have been brought back to the 

school by the police . And that was what happened after , 

that i s why I came forward to the Inqui ry ." 

She is asked : 

" Question : What did happen after that , Deirdre , 

what was the next thing that you became aware of?" 

She answers : 

"Answer : That the girls were in a kitchen area , 

I remember seeing it , I remember seeing the stainless 

stee l catering units in the kitchen . A cold horrible 

room and I remember the door being shut quite clearly 

and the girls were in the room and with both members 

of -- both the guys , and I remember being shut on the 

other side of the door and with this older lady , she was 

there with me, and then I just remember the awful sound 

of them being, the phrase ' leathered to within an inch 

of their life ' really is what I remember . " 

The question is : 

"Question : ' Was this late at night? " 

She answered : 

"Answer : I t was , it was after midnight , it woul d 

have been in the early hours of the morning. " 

Then she is asked if she was in her bed and how she 
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became aware of it , and she then talks about the fact 

that she heard a commotion of the girls being brought 

back and that's what brought her out of her room and she 

says , in answer to a question : 

"Answer : The commotion of them being brought back 

wasn ' t the sound of the thrashing t hat I heard . I can ' t 

even remember how far it was from -- I think the kitchen 

area was one of the first rooms along the corridor from 

where my room was ." 

Then she is asked : 

"Question : You have described that you ' re standing 

outside the door of the kitchen area , just who was in 

the room with the girls , who was in the kitchen with the 

girls?" 

She answers : 

"Answer : I think it was Mr 11111 and ' David ' . " 

The question is : 

"Question : And what was it that you -- what do you 

recall hearing from that room?" 

And she answers : 

"Answer : The sound of blows and their upset . So 

that ' s it really ." 

The question is : 

" Question : What were you hearing to indicate that 

they were upset? " 
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She answers : 

"Answer : Cries , and cries and sobbing and that ' s 

all I remember ." 

Then s he is asked the question : 

" Question : Did you tell us at paragraph 25 of your 

statement , you say ' I recall t hat I could hear both 

girls being beaten up ' ? " 

She answers ' Yeah '. 

The question is : 

"Question : What ' s your recollection of how long 

that may have lasted? " 

She answers : 

"Answer : It seemed to last forever , but that could 

be a distorti on of memory as well . It seemed to be 

a long time ." 

She is asked : 

" Question : Do you remember how old the girls were? " 

She answers : 

"Question : I think they were 15 . " 

Then she is asked : 

"Question : And standing outside the kitchen hearing 

this , Deirdre , how were you , what impact was this having 

on you at the time~ " 

She answers : 

"Answer : I was appalled , I remember feeling 
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helpl ess , frightened, worried about them, just couldn ' t 

believe it , cou ldn ' t believe t hat t hat could be done ." 

Then she talks about the older lady and she is asked 

the question a l i ttle bit l ater : 

" Question : I take it from that that the older lady , 

for examp l e , didn ' t feel like she could burst into t h e 

kitchen and interfere with what was going on? " 

She answers : 

"Answer : No , cot at a l l ." 

Then she is asked by Lady Smith : 

' And you say t~ere were no female members of staff 

i n the room? ' 

She answers ' no ', and she i s asked : 

"Question : J ust t h e g i rls and these two men? " 

And she answers : 

"An swer : That is my recollection . " 

Then she is asked by j unior counsel the question : 

"Question : You want to say, De i rdre , t hat you t h ink 

hands and fists were used?" 

And she nods . 

Then she is asked : 

"Questi on : Is t hat by t he men on t h e g i rls?" 

And she says , ' Yeah ', and she i s asked : 

" Question : What g ave you that understanding or that 

thought ? " 
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She says : 

"Answer : From what I could see of them afterwards , 

but, you know, the wounds were , you know, their faces 

were b l oody and t heir hands - - I don ' t know if t heir 

hands were bloody, but certainly around their top half 

I coul d see bruises , well , I couldn ' t see t h e bruises at 

that point obviously, but I could see that they had been 

beaten, their skin was red ." 

She is asked : 

"Question : Did you see the g irls quite shortly then 

aft er?" 

She says ' Yes ' . 

" Question : After the incident?" 

She says : 

"Answer : When they were released from the room, 

yes . " 

Then she is asked a little bit later : 

"Question : You say there were brui ses on t heir 

upper bodies? " 

She says : 

"Answer : Yeah , they were evident the next day ." 

She i s asked : 

"Question : And you say there were vis i b l e marks on 

their faces as well , c uts and bruises? " 

She says : 
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"Answer : Yes , I think so . " 

She is asked by Lady Smith : 

'And this is - who you described as " a bit of 

a thug " ? ' 

She answers, ' Yes '. 

She is asked : 

" Question : Who you understand was ex-army? " 

And she says ' Yes '. 

Then she is asked : 

" Question : And a PE teacher? " 

And she answers : 

"Answer : And a PE teacher , yes ." 

And she is asked : 

"Question : And no female member of staff? " 

And she answers : 

"Answer : The female member of staff who was with me 

outside the room ." 

She was asked : 

"Question : And these two men set about the teenage 

girls?" 

And she says ' Yes .' 

Then she is asked by junior counsel : 

"Question : And indeed, Deirdre , I think you tell us 

that it is because of the blows that you heard being 

infl icted that you got in touch with the Inquiry?" 
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And then she says : 

"Answer : Excuse me if I get a bit e motional . " 

Then she shortly then answers : 

"Answer : It's recalling the sound of t hat has never 

gone away . It has been in the back of my mind and 

popped into my consciousness every so often throughout 

my life and that ' s why I came forward to the Inquiry . " 

Then a little bit later , in her answer she says: 

"Answer : I t is that physical abuse that brought me 

here . " 

So I appreciate , ' David', I have gone t hrough quite 

a bit of evidence there but that is a bit more 

information about what she says she recollects about 

this incident that she recalls , so in relation to that, 

her evidence from her statement and from what you have 

just heard in the transcript , what do you say about 

that? 

1 8 A . Well , firstly I don ' t remember having been involved in 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

anything of what you have described there . I mean 

I mean , I certainly didn ' t go round hitting girls , 

that ' s for sure . I mean , that was not the kind of deal 

that I had in the place and had I seen 

hitting girls , I t hink I would have stopped him, to be 

perfectly honest, but the bit , I suppose , that concerns 

me , because Deirdre MacDonald has mentioned in her 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

written paper , is the fact that she saw nothing really 

other than when the girls came out the room later . She 

actually -- she ' s only recording earlier on what she 

heard, she ' s interpreted what she thinks she heard . 

Now, the other thing I wondered about was any marks 

that are on the girls could have been t here before they 

went into that particular room, because they had just 

come back from an absconding situation . I think 

I described earlier that they run t he risk in fact of 

actually getting involved with the wrong kind of people 

who could duff them up , as it were , knowing ... and they 

could come back to the school with these marks . So 

I don ' t know, because I can ' t remember anything of that 

incident at all , whether or not the marks were there 

before they went into the room or whether they got them 

in the room or whatever , but I have no memory of having 

been with in a room beside the kitchen 

where a girl - - girls were getting beaten up . Sorry, 

that ' s -- that ' s not my style . 

20 Q . I think, ' David ', you say at paragraph 236 that you 

21 

22 

don't remember a time when two girls absconded and you 

were i n a room speaking to them with Mr -

23 A . I don ' t , no . 

24 Q . But I think you make the point that you certainly 

25 wouldn ' t have been involved in any type of assault on 
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1 girls --

2 A . I wouldn ' t at all , that never happened in t he years 

3 I was there . 

4 Q. You say -- this is at 235 -- that what ' s been described 

5 by De i rdre is extreme kind of stuff? 

6 A . Well , it is . I t is , really . 

7 Q. You make the point that she didn't see apparently what 

8 happened? 

9 A . No , she only heard what she thought was going on . 

10 Q. I think the incide~t that ' s being described is something 

11 

12 

13 

that took place late at night . If girls had absconded 

and had been retur~ed , would that be something you would 

be involved in late at night? 

14 A . No , not at all . Necessarily . I am surprised that I' ve 

15 

16 

17 

18 

been -- it ' s been said that I was involved at all , 

because if it was late at night , it ' s not likely that 

I would be there . Most of my work was certainly during 

the day . 

19 Q . I think you say, ' David ', that there were occasion s when 

20 

21 

22 

23 

girls did abscond but that wasn't often . But ... who 

came back with bruises, because they had been involved 

in something when they were out and about on the run . 

This is at paragraph 239 . 

24 A . Yeah . 

25 Q. So there were girls who did arrive back at the school 
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1 with bruises , that you recall? 

2 A . There were -- I think there were examples of that , 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

because there were so few absconding , I wouldn ' t say 

that happened every time . There were -- certainl y were 

absconding in fact where people did not come back with 

bruises on their body . 

These two could have done though , for all we know, 

I ' m not sure . I have absolutely no memory at all of 

that , yet it seems to be such an extreme situation . 

10 Q. I think you make the point that if something like that 

11 happened , you accept that that would be abusive? 

12 A . Oh , it is abusive , yeah . 

13 Q . But you say that this is something that you don ' t recall 

14 

15 

16 

and that you wouldn ' t be involved in and that is 

something that ' isn ' t your style ', I think is the way 

you have put it? 

17 A . That ' s exactly my point , aye . The trouble is that it ' s 

18 

19 

20 

difficult to get that kind of information from 

, because he died a couple of years ago, 

so he ' s not available anymore . 

21 Q . I think you make the point, ' David ', at paragraph 244 , 

22 

23 

24 

25 

that i t ' s a concern to you that this type of allegation 

has been made and the fact that you don ' t really have 

anything , apart from your account , to say that you are 

innocent , other than what you put in your witness 
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1 statement? 

2 A . That ' s exactly right . I ' d say it ' s not my style of 

3 operation at all , that one . 

4 Q . This incident being described by Deirdre MacDonald is 

5 

6 

something that , from your point of view, is completely 

alien to your experience of being at Langlands Park? 

7 A . It ' s very much alien to my experience , aye . 

8 

9 

10 

11 

12 

Q. Separate from yourself , ' David ', is named 

obviously as being involved in this too , and from your 

experience of working with him and seeing how he 

behaved, is this something that you think he would 

likely to have been involved in? 

13 A. Not based on what I know of him. I didn ' t spend all of 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

my working life with him, but I certainly, as I said 

earlier , I had no recollection of him being a thug or 

being hands on girls or -- I have no picture of that at 

all of him. 

Remembering , of course , that it all took place over 

50 years ago, so , I mean , my memory of every single 

detail was not but I have no picture of 

being the kind of person that 

Deirdre MacDonald sort of paints him to be . 

23 Q . Would he be somebody who would be likely to be involved 

24 

25 

with two girls who had been brought back late at night 

after absconding? 
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1 A . It's possible he may have been sent for . I ' m not sure . 

2 

3 

4 

5 

Because , remember , he also stayed in the school grounds . 

So it wouldn ' t have been too difficult for him to have 

a phone call , ' The girls are here, yous should come and 

see them ', aye . 

6 Q. I think you have made the point , ' David ', as well that 

7 

8 

Deirdre MacDonald didn ' t actually see what took place in 

that room? 

9 A . She didn ' t at all . 

10 

11 

12 

Q. She seems to name you and as being the 

men i n the room, but I don ' t think she tells us that she 

saw you going into that room or coming out afterwards? 

13 A . I think she ' s wrong . 

14 Q. Okay . She does make a comment , ' David ', that it could 

15 

16 

be a distortion of memory -- is the phrase that she 

uses? 

17 A . She does , aye . 

18 Q. What do you make of that comment? 

19 A . I think some of what she ' s actually said is a distortion 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

of memory . Involving me in that kind of situation as it 

was described certainly sounds like a distortion of 

memory because , as I say, I wouldn ' t have wanted t o play 

a part in a scene of that kind at all . 

Q . In relation to , you take the view that 

he ' s not somebody that you would have thought would be 
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1 invol ved in something that like that? 

2 A . He may have been . I mean , it ' s possible . I just have 

3 

4 

5 

6 

7 

no recollection of seeing operating like 

that at al l . But that ' s not to say that he ' s not 

capable of it -- I mean , I don ' t I didn ' t see that 

part of him at a ll. If there is a part l ike that for 

him . 

8 Q. You wouldn ' t have necessarily been in the school at all 

9 times to see what was going on? 

10 A . That ' s exactly it . 

11 Q . But I think you do say that he could have been seen as 

12 

13 

an intimidating character because of the type of person 

he was , and the way he came across? 

14 A. He coul d be , just because of the voice and the k i nd of 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

general style of the man . He was a bit different 

from -- he was very Welsh , in the sense that his accent 

was still very Welsh as well , so he was a slightly 

different kind of fellow -- from what you would normal l y 

meet around here but , no , I have no pictu re of him 

operating badly in any kind of situation at all . That ' s 

not to say that he didn ' t , mark you , because , I mean , I 

-- as you sai d , I wasn ' t with him all the t i me . I just 

wasn ' t . 

LADY SMITH : ' David ', we will have a break very shortly but 

just before that, to pick up on one thi ng , you were 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

reminded by Ms Forbes that at one point 

Deirdre MacDonald referred to the possibility of 

a distortion of her memory . 

That was only, of course , in rel ation to how long 

the sound of the i~ci dent she says she heard lasted . Do 

you appreciate that that was what it was referring to , 

not the happening of the whole event , but the length of 

time it went on? 

9 A . No , I hadn ' t been described that -- I do understand that 

10 now . 

11 LADY SMITH : Okay . Thank you . 

12 

13 

Ms Forbes , would that be an appropriate point to 

take the morning break . 

14 MS FORBES : Yes , my Lady . I was going to move on to 

15 Balrossie after . 

16 LADY SMITH : Let ' s do that . 

17 

18 

19 

20 

' David ', I will take a break just now for the mid 

morning of about 15 minutes or so , if that would also 

work for you , we normally stop at about this time here . 

Is that okay? 

21 A . Yeah , sure , yeah . 

22 LADY SMITH : Very well . 

23 I will rise now for about 15 minutes . 

24 (11 . 32 am) 

25 (A short break) 
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1 (11.46 am) 

2 

3 

4 

LADY SMITH : ' David ', welcome back , I hope you found the 

break of some assistance . 

I s it all right if we carry on with questions now? 

5 A . Yes , i ndeed . 

6 LADY SMITH : Thank you . 

7 Ms Forbes . 

8 MS FORBES : My Lady . 

9 

10 

11 

12 

' David ', just before we leave your time at 

Langlands Park , is there anything else you want to say 

about your t i me there or what Deirdre MacDonald has said 

in her statement a~d in her evidence? 

13 A . My t i me there , as I said earlier , was very enjoyable and 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

Jl 

22 

23 

24 

25 

I have no experience of the kind that Deirdre MacDonal d 

in fact has highlighted . 

I think there was a feeling , in my mi nd , that 

Deirdre MacDonald probably shouldn ' t have been there at 

the age she was . As I say, she was onl y about 16 and 

a half , I think , ttat ' s too young really for that fairly 

complicated kind of situation . And I think she ' s got -­

she ' s misread a lot of it , my view is . 

I ' m obviously concerned that she seems to have 

somehow or other -- ta l ks positivel y about me in her 

early notes in the paper but then includes me in what 

appears to be abuse , which I just totally reject . 
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7 

8 

9 

10 

11 

12 

Q. 

So I think she ' s got it wrong . 

' David ', just moving on then to talk about Balrossie . 

You tell us about that from paragraph 251 of your 

statement , and you say that this was going to be 

a promotion and it was an opportuni ty to get in on the 

type of work that was being done there , and so you 

applied, and this was in 1971 , and you were interviewed 

by people from Strathclyde Council who were running 

Balrossie at the time , is that right? 

Then you say there was references taken from you and 

you went on a visit before you took up the job to see 

what the place was like ; is that right? 

13 A . Yes , I have just a vague memory of actually visiting 

14 beforehand . 

15 Q . This post , sorry, was to be was that the 

16 title or was it something else? 

17 A . I think the title was - - It wasn ' t 

18 

19 

20 

because in fact, you know, a non- teacher in 

fact could have gone for the job, probably . A social 

worker , for example . 

21 Q . I think you say you recall the visit to Balrossie before 

22 

23 

24 

25 

you took the job up , this is at paragraph 256 , and you 

remember a seven-year old boy, who you name , coming up 

beside you and taking your hand and the comment you have 

made i s you remember thinking to yourself , ' Wow, they 
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1 are needing some sort of care ' ? 

2 A . Yeah . Yeah, that still sticks in my mind , I thought to 

3 

4 

myself , ' What kind of place is this? ', really , that you 

know t his boy has to behave like that . 

5 Q. So he was very young , do you remember a lot of boys of 

6 his age being there? 

7 A. No , no , that was extremely young . 

8 Q. Was it generally older than that? 

9 A. I t was probably known as a junior List D school , in the 

10 

11 

12 

13 

14 

sense that probably children from about 10 , 11 , 12 , 13 , 

14 , that kind of age range . Occasionally you would get 

a younger one, like for exampl e , was 

very -- was very young , but there were reasons for t hat 

at the time . But 

15 Q . So Balrossie, and we have heard some evidence about 

16 

17 

1 8 

19 

Balrossie already, this was a boys-only school and 

I think you say that it was an old-fashioned kind of 

scene that you came upon . Did that rel ate to t he 

building and the way it was run or one over the other? 

20 A . It was both . The building wasn ' t being used , to my 

21 

22 

23 

24 

25 

mind , appropriately, prior to me in fact 

stayed in the other main building beside the mai n 

building, and I didn ' t do that . I sort of spread the 

children out into more areas and gave them more space , 

but ... 
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1 Q. I think you tell us about the fact that you , I think , 

2 

3 

converted a building on the grounds that had been used 

previously , to --

4 A . That ' s correct . 

5 Q. -- accommodate the boys , give them more space? 

6 A . Yeah , that ' s right . My wife and I , we bought a house in 

7 Kilmacolm, which was the village just down below. 

8 Q. I think you say you found Balrossie to be authoritarian , 

9 highl y regimented and punitive when you arrived? 

10 A . It was . That astonished me . After a period of time , 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

Q . 

I thought to myself how on earth are you going to 

change -- how am I going to change that particular 

because it had been run like that for years and it was 

punitive and they stil l used the strap as a control l ing 

device , and it was pretty regimented and a bit cold , 

really . 

There were -- there was a small team, I suppose , of 

men mainly that ran the place , very few women in the 

place at all , and I began to wonder just exactly how 

long it would take to make a difference there . 

' David ', was the balance of gender something that you 

thought needed to be addressed in relation to staff? 

23 A . Yes , it was . I t was , because there were no women that 

24 

25 

I could see -- maybe there was one woman , I think , that 

really was involved in the cari ng side of the work , and 
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2 

3 

4 

5 

6 

7 

that just didn ' t seem right to me and i t kind of further 

kind of promoted t te controlling approach to the whole 

kind of business ar.d as long as you had a loud voice , as 

I say , in that kind of situation and coul d ma ke them 

march up and down and make them march from one area to 

another , t hen you did that and if you didn ' t , you got 

the belt, as it were . 

8 Q. You make the point , ' David ', if it is all men running 

9 the p l ace , it tends to become cold after a while? 

10 A. Having come from Langlands Park , where there was 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

probably more womer. than there were men , certainly, 

worki ng i n the p l ace at any given time , I suppose 

I realised in fact that you usually do need a ba l ance , 

but probabl y , because at Langlands we probably could 

have done with a few more men in the place as well , you 

kn ow, we needed some sort of balanced kind of approach 

to the whole thing , and that wasn ' t the case in my early 

experience of Balrossie . 

19 Q. And 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

A . Too many 

them men . 

not enough staff , in some ways , and most of 

Q. ' David ', you make the point that after you made the move 

there , you weren ' t sure , after a s hort period, whe ther 

it was the right move and you say that there was a time 

when you were sitting on the end of your bed saying to 
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1 

2 

yoursel f , ' What have I done? '. Because you say it was 

a n oppressive kind of scene? 

3 A . It was really , aye . It wasn ' t what I was used to at 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

all . I mean , it really did concern me t hat these 

children were t here but really most of t h em couldn ' t 

possibl y have been happy in that situation at a ll . And 

I ' m not sure it was doing them any good . It was keeping 

them under control , but that wasn ' t really what i t was 

a ll about , that was onl y part of it . 

10 Q. If you felt that it was oppressive , ' David ', you can 

11 only i mag i ne how tte children must have felt? 

12 A . Wel l , that ' s the point . So I happened to be looking on 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

the computer and ttere was a member of staff , I h ave not 

got their name on them in fact , who was named by 

somebody who was ttere long before I arrived in the 

place , and they said t hat -- how badly t hey actually 

felt about that particular member of staff , and you 

just you just didn ' t know exactl y what was going on 

at all . Bu t it was p unitive . 

20 Q. I t hink you say at paragraph 260 that : 

21 

22 

23 

24 

25 

' The regime depended on the management of the 

children i n a disciplined a nd puniti ve style .'. 

There was corporal puni shment stil l being used , 

there was a secure locked room, which was used for 

parti cularly disr uptive boys , and even the gym s hoes 
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1 were numbered with white paint for each boy? 

2 A . That ' s right . 

3 Q. I think you made point that you realised quite quickly 

4 

5 

that a lot would have to change to modernise and soften 

the approach and to make it more child friendly? 

6 A . Yeah , I realised just how difficult a job, even at that 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

stage, that was going to be . Because what you had was 

the staff team that was used to the old system, who were 

not -- a lot of them were quite elderly and actually 

virtually were due to retire , but while they were there , 

there was no way t~at they were going to be any 

different. They didn ' t have the capacity to change to 

anything more soft . They just -- they didn't have t hat . 

They were conditio~ed, as it were , in t he old system at 

Balrossie . I knew it would take 

16 LADY SMITH : Sorry , ' David ' , at this time you were what? 

17 31, going on 31t 
18 A . Yes, I was . 

19 LADY SMITH : You had a staff team that included people that 

20 were quite a bit older than you; is that right? 

21 A . Yeah , one of the kind of bits that was a difficulty was 

22 

23 

24 

25 

the fact that , as a JI-year old , I got the job and most 

of these older people had applied for it and didn ' t . 

And that didn ' t make me very popular to begin with , 

I can tell you . 
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6 
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8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

Until such times as these -- a number of these 

people in fact retired , then , you know, they were going 

to feel that , ' Why have they brought in this young guy 

Because that feeling 

actually lasted, you know, even after I managed to 

change things , it still lingered, that he's a do- gooder , 

this guy, _ , really, he ' s changing things and 

I remember when I decided to stop the corporal 

punishment , you know, they were horrified, the people 

who worked there at the time , thinking that we were 

going to be swamped by out-of-control children , sort of 

thing , and eventually I did it, and we weren ' t swamped . 

So it was just one of these things that they were 

conditioned in fact to need it in a way . 

15 LADY SMITH : I see . 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

That ' s very helpful , thank you , ' David '. 

MS FORBES : ' David ', one of the things you mention is that 

an example of the thinking around Balrossie at the time 

was had written down you can 

tell the levels of delinquency by looking at the sizes 

and shape of someone ' s head? 

22 A . Aye . That was a prevalent theory in the 1930s , 

23 

24 

25 

apparently . It kind of prevailed right up until the 

point in fact when I went to Balrossie . So it seemed 

a bit daft , but some people believed in that . 
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1 Q. I think you say t hat t hese older members of staff who 

2 

3 

4 

5 

had a differen t view of how things should be done ; 

whilst some retired, there were some that hadn ' t retired 

or didn ' t retire , and you couldn ' t get rid of t h em and 

you were stuck wi tt a number of them, i s that right? 

6 A . Yeah , that became smal l er and smal l er as time went on , 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

but there was always an element of the ones , in fact , 

who were there from the old regime , in fact , you just 

knew t hat they thought you were on the wrong track , as 

it were , in fact by softening things and making things 

more child centred, they werenae for that really . They 

were for control , and even when you had one person who 

had exper i enced a long time in that , it can be quite 

influential i n a place , really to . .. 

15 Q . Is what you are saying then , ' David ', that the previous 

16 

17 

regime had existed for quite a period of time and that 

was something that was very slow to change? 

18 A . I t had . It was set in its ways and I knew early on , as 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

I say I realised ttat I had taken on something t hat was 

going to be a real demand , but I reckoned now t hat I had 

taken the job , that I really had to kind of stick with 

it and try and do something and make it much more chi ld 

friendl y , softer , more -- more normal, in a way . 

Because the previous regime wasn ' t really normal at all . 

It was l i ke a junior prison in a way . 
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1 Q. You tell us , 'David ', that at that time - under 

2 line management 

3 and then you would have line management over 11111 
4 - and then they managed their seniors . 

5 A . That ' s right . 

6 Q. You have talked about the fact , over time , you tried to 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

get different members of staff in who had a similar 

approach to yourself and I think you talk in the 

following paragraphs about the fact that there was 

a period when a number of schools like this closed down 

and you were looking really to try and recruit people 

who were being made redundant from those places and had 

the experience that you were after and references that 

showed they were able to live with the boys in the way 

that you would like them to . 

16 A . Yeah . Make that point again , sorry? That - -

17 Q . Apologies , ' David ', it was quite a long question . 

1 8 A . No , summarise that one for me again . 

19 Q . I think in the following paragraphs -- t h is is from 

about 271 down to 274 you are telling us that there 20 

21 

22 

were a lot of schools closing down at a particular time 

23 A . Ah . 

24 Q . - - and that you tried to recruit the best staff from 

25 those places? 
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1 A . Right , well , the point I was going to make about that 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

was one of the biggest difficulties i n this line of 

business, dealing in residential schools , is actually 

finding the right people to do the work . That ' s -- in 

fact it ' s almost ar i mposs ible task because you never 

real l y know, you krow, whether or not somebody is 

actually going to be able to do it if they have never 

done it before and you hope that they can grow into the 

situation with the right kind of guidance and all the 

rest of it , but it doesn ' t always work that way and 

sometimes , you know, mistakes are made . 

The point about me looking for staff from 

establishments that maybe had closed, I wasn ' t taking 

just anybody at all . What I was doing was in fact 

looking for people who had a proven record of being able 

to live safely wit~ these children because these 

children can be very, very demanding , you know, and it ' s 

not for everyone at all . Some people come to work in 

that line of business and then, say , ' Get me out of 

here ', because they can ' t do it . So I was looking for 

people in fact who can . 

One of the keys to the whole success of running , it 

seems to me , a place like that , is having t he right 

group of people . You can live with a few folk in fact 

that are learning about it , but you needed enough of 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

Q. 

a base of competent people who have got the personality 

a nd style and stre~gth and whatever it takes to be able 

to kind of do the job in the first place , otherwise it 

doesn ' t work . 

' Davi d ', you make the point that some of the boys might 

only be 13 or 14 but some were quite physical ly big? 

7 A . Well , they were , a~d you never knew the moment --

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

because i n a way, it was -- somethi ng of the girls ' 

regime , in the sense that , you know, you had some pretty 

reasonably balanced people and some very damaged people 

and we had the same thing of thing as far as boys in 

Balrossie were concerned. At any given time , you a l ways 

had a mixture of people in fact that you could work with 

and you could reason with and you could actually do 

things . And others , in fact , who were constantly 

looking for opport~nities to kind of -- to go crazy and 

attack people and to do daft things . 

So you a l ways tad a combination of that , and that 

changed from month to month , because in fact there was 

always children in fact who were going to children ' s 

hearings , who were being discharged from the school , you 

know, so that you always had a new group of people 

coming in and you ~ever knew what you were going to get 

and sometimes , some of the kind of extremes of attitudes 

and behavi our that you got coming in the door , really 
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2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

were quite remarkable to behold in a way , you know . 

You never quite knew whether the staff team you h ad 

managed to shape up to that point was going to be able 

to kind of live with some of the new admissions . So 

there was always a balancing act to be done there and 

that was one of the trickiest bits of the job and that 

for me , probably, the place was a very 

was a very demanding thing to do as well . Where was 

I going to find people who could do it? And that ' s why 

I looked for people in fact who were -- who had good 

reputations coming from other schools . 

12 Q. I think , ' David ', you say that you made a few mistakes 

13 

14 

15 

16 

though . Was that in relation to taking someone on who 

you thought would be able to deal with some of this 

challenging behaviour safely, but you found out they 

weren ' t able to? 

17 A . You never really knew whether some people were going to 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

be abl e to grow into the job or not and over the years , 

because it was an evolving place , you know, and when 

I really got started and got rid of the corporal 

punishment , you know, and started trying to shape it up 

into a more caring kind of place , you never really knew 

just exactly how it was going to work out . 

Sorry , did -- I ' m losing my thread there a bit . 

25 Q. No , thank you , ' David '. I think you make the point that 
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1 

2 

you did need people who were strong enough . Now , 

I don ' t know if you mean physically or mentally? 

3 A . No , no . Emotionally . 

4 Q. In themselves , yes , who believed they could tackle the 

5 boys without getti~g badly damaged? 

6 A . Yeah , the point I was going to make there was about 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

people in fact who you appointed in the hope that they 

maybe could grow i~to the job, who didn ' t . And there 

was always some t hat - - you didn 't sack them, because 

you couldn ' t sack them, but you really had to find ways 

of actually moving them on to other more appropriate 

kind of jobs , elsewhere , away from there . 

Because all yo~ needed was one or two people in fact 

who would mishandle some of the extreme situations in 

fact , and there were some days, some very extreme kind 

of things happeni ng , not every day and not every week 

and not every montt, but you had to be ready for some 

sort of outbursts in fact that was going to be possibly 

damaging . 

20 Q. You say you would have to try and move them away to 

21 other jobs , do you mean outwith Balrossie? 

22 A . Oh yes , aye , away from that kind of work . Not everybody 

23 

24 

25 

was -- I t hink I was te lling - earlier on , and it ' s 

in my paper as well , that we used to invite teachers 

from t he day schools to come and visit us , and they were 
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2 

3 
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5 

6 

7 

8 

9 

keen to come and see how we worked with chil dren in fact 

that they couldn ' t work with , some children in fact that 

were out of control in the day schools . And I remember 

one person coming to me and saying , ' I don ' t know how 

you are doing this particular work , but I couldn ' t do 

it '. And they were admitting that in fact it was not 

for them . It 's only for some people with the qualities 

that you need for that kind of thing . And finding them 

is not easy, I can tell you . 

10 Q. You mentioned , ' David ', that you couldn ' t sack them, you 

11 

12 

13 

couldn ' t get rid of them, i s that how you felt? You 

didn ' t have the authority to give these peopl e their 

papers? 

14 A . But you didn ' t always have reasons for sacking peopl e , 

15 

16 

17 

1 8 

19 

20 

21 

what you did was -- if you were looking after the staff 

welfare as well as the children ' s welfare , you were 

actually trying to , erm, point them in the right 

direction away from something in fact t hat was not for 

them, it t urned out not to be for t hem, maybe to go a nd 

work in a children ' s home or something of that kind , 

where it was maybe , you know, less extreme at times . 

22 Q. You tell us , ' David ', about the staffing structure ~ 

23 

24 

25 

had two , one 

was - and that was , and one was -

zGVW , is that how you say his name? 
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1 A.-· 
2 Q. You say there was a depute head for care for all the 

3 

4 

5 

6 

houses and each unit had a senior member of care staff 

and at least four residential staff and you often had 

students on placements there as well , which you said you 

think made it become a very open p l ace? 

7 A . It did become a very open place and that was one of the 

8 

9 

10 

things I was trying to achieve . I wanted it to be the 

kind of p l ace that people could come and go in a normal 

kind of way, you know, and it was open . 

11 Q . Okay . I think you tell us a bit , and I ' m not going to 

12 

13 

14 

15 

16 

go through it in detai l, but you tel l us a bit about 

and you thought he was a positi ve 

influence , having come from St Andrew ' s School in 

Shandon, and he was somebody that you say you were glad 

he came your direction? 

17 A. Yeah , he was a help . He was very supportive of me and 

18 

19 

20 

21 

22 

I mean it was good -- he was a wee bit o l der than I was , 

but he was a very sensible kind of fellow, and he ' d 

worked in this kind of situation before , so he knew what 

he was doing , he knew what he was letting himself in 

for . So he was good . 

23 Q. You te l l us a l ittle bit more about the staffing setup, 

24 

25 

280 . Then at 281 , ' David ', you tell us about the fact 

you had n i ght care staff for each individual unit? 
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1 A . Yeah . Can I stop you there and say that we h ad -- by 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

that time we had actually moved to four units, so t hat 

we had two units in the main school and two units in 

what was and so that we 

had spread out the kind of living arrangements really 

and made each unit almost -- well , self- contained in its 

own kind of way really , and its own staff team, you 

know, so it was different from what it had been prior to 

me going t here , which was all the children in t he main 

building . 

11 Q . I think you tell us during your statement at one point 

that when the building was converted 12 

13 

14 

15 

for living accommodation for the children, that was when 

there was the four units and I think you tell us that it 

was --

16 A . That ' s right . 

17 Q . -- Cumbrae and Bute in the main building , Arran and 

1 8 Lomond in the annex? 

19 A. Mm-hmm . 

20 

21 

Q . That would have been the 

is that right? 

22 A . That ' s correct . 

23 

building; 

24 Q . At one point there was then the Iona unit in an annex as 

25 well? 
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1 A . Yeah , that was an annex at the back of the school and we 

2 

3 

4 

5 

were asked to consider taking some very , very young 

children, erm, and set up a special kind of situation 

and we did that based on the Iona unit , which was that 

particular building . That was a good development . 

6 Q . That was something that came about later in your time at 

7 Balrossie? 

8 A . It came a bit later , but it was quite successful . 

9 Q . You mention night care staff , 'David ', and I just want 

10 

11 

12 

to ask you about t~at because you say that a lot of 

other places just used one night staff for the uni ts , 

but you thought that t hat was a dangerous practice? 

13 A . Yeah . We had -- I think we had one night care officer 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

on each unit, I think, latterly -- what I didn' t have , 

and in some ways I regret it , is we didn ' t have a senior 

person . We really should have had probably a senior 

person that was overseeing the work , because it was , at 

some levels, just as important at night as i t was during 

the day, t hat things were on an even keel . There were 

comparatively few incidents though at night to be fair, 

you know, but we still could have done with a senior , 

I think . 

23 Q. When you use t he word ' dangerous ', ' Davi d ', what do you 

24 mean, dangerous for who? 

25 A . Dangerous to the c~ildren in the sense that it would 
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2 

3 

4 

5 

6 

7 

have been an opportunity for children in fact to get 

into fights , for ctildren in fact to set fire to the 

place , for children in fact to abscond . A whole array 

of different things which children do when they ' re 

damaged people . Because they really are damaged , a lot 

of these children . Not all of them, but a lot of them 

are too . 

8 Q. If there was only one member of staff at night , would 

9 

10 

11 

there also be a da~ger to the children from things like 

physical abuse or sexual abuse by a lone member of 

staff . 

12 A . Yes , it was and I think I learned about that , it dawned 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q. 

on me kind of a bit late in the day really that we could 

have done with better cover at night but we did we 

had very few instances of -- in fact, I don ' t remember 

any instances of sexual abuse happeni ng at night in 

Balrossie . I don ' t remember that at all . But it could 

have happened and, you know , we really should have had 

slightly better ki~d of cover than probably we actually 

had, although latterly, believe it or not , we had 102 

staff actually working in the place , if you counted 

everybody who was there . It was a l ot of people to 

ma nage . 

' David ' , when you say you have no recollection of sexual 

abuse at night , are you talking about allegations of 
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2 

3 

sexual abuse on a child by a member of staff or are you 

talking about sexual abuse allegations as between the 

boys? 

4 A . I t would have been between the boys . That would have 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

been -- because I mean a lot of them were teenage boys , 

in fact , t hey were coming to that kind of stage in their 

life where they were beginning to want to experiment 

with sexual things , but I have no memory of having to 

deal specifically with that kind of issue . I don ' t --

I think we chose our night care staff very carefully, 

and we tried to make sure in fact they weren ' t the kind 

of people in fact that would have been engaged in that 

kind of activity . However , they could have done , given , 

you know, the kind of fact that they had quite a lot of 

responsibility at night . 

16 Q . So from what you have told us , does that mean t here came 

17 

18 

a point when there was more than one member of staff on 

at night or not? 

19 A . No . 

20 Q. No? 

21 A . No , there was one in each unit . 

22 Q. Okay , and that was 

23 A . So there were four people -- a l so , I mean , I stayed not 

24 

25 

too far away and had there been any kind of issue at 

all , t hen a phone call to me and I would have been 
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1 there , but I never -- I never was never called for t hat . 

2 Q. During your , I thi~k just almost 20 years t here , the 

3 

4 

position was that it was one member of staff in each 

unit at night? 

5 A . That ' s right . And I wi sh it had been slightly better 

6 

7 

8 

9 

than that . Not because there was any major problems 

coming from that b~t , you know, if you don ' t staff it 

properly, t hen you get problems . That ' s my experience 

of it anyway . 

10 Q. You go on , ' David ', to tell us a bit more about the 

11 

12 

13 

14 

15 

teaching staff and the different members of staff like 

groundsmen , drivers , c lerical et cetera , who were there . 

I think your wife was also one of the teachers at 

Balrossie for a period of time , at one point , is that 

right? 

16 A . Yes , she was . 

17 Q . I think you tell us that she was a primary school 

18 

19 

trained teacher , so she was predominantly dealing with 

the younger children? 

20 A . She was , aye . 

21 Q . From what you have told us , I think she wasn ' t working 

22 there when you first started at Balrossi e? 

23 A . No , she wasn ' t , no . 

24 Q. And she left to do other things before you finished up 

25 at Balrossie as well? 
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1 A . Yeah , I think she was a couple of years before me . 

2 Q. You tell us , 'David ', that like Langlands Park , there 

3 

4 

5 

was this educational psychologist who would visit 

regul arly and also a psychiatrist again who woul d come 

less frequently to deal with issues? 

6 A . Because we had more children, remember , we had up to 60 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

resident children and another half a dozen children who 

came from the local community who couldn 't cope with day 

school. So we had as many maybe as 66 children, and the 

four children actually in Iona unit who had their own 

teaching staff . So i t was a lot of people really to 

have to kind of deal with . 

13 Q . There was this period of time that we talked about 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

earl i er , where you were away on a project for a year , 

and you were also asked at one point ­

Newfield Assessment Centre , as - was having some 

sort of problems and had to leave for a while and you 

had to take over t hat position as well as Bal rossie at 

the same time , is that right? 

20 A . That ' s correct , but when I went to Newfield , I made 

21 a decision that I was going to use there , who 

22 was quite capable , really , in the main and I would act 

23 as a main support agent really, rather than -

24 -· 
25 Q. That was who was whilst you 
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1 were away? 

2 A . He --and I think he regretted it eventually , 

3 because it ' s not for everyone , that kind of job . 

4 Q . You have told us about the I ona unit and I think you 

5 

6 

7 

tell us that was 1992 when that was set up and that that 

was for boys of primary school age who were very badl y 

damaged and had a lot of disruption in their life? 

8 A . Yeah . 

9 Q . You say that that was a successful devel opment from --

10 A. I would think that was very successful . These children 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

in fact were in a safe envi ronment , they were getting 

very , very well cared for , they were being educated in 

a primary school setting, with their own building, we 

built another building , we put another Portakabin- type 

classroom there for them alone as well . To my mind , as 

far as I could see , it was something that was actually 

being of great benefit to those four children . 

18 Q. You go on to tell us about the l iving arrangements , 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

' David ', and I ' m not going to go through that in detail , 

but I think what you say is that the depute for care had 

responsibility for deciding which boy was in what room . 

You mentioned that you would have to think about 

what mix of boys you were bringing together and what mix 

of staff . 

25 A . Yeah , you did have to think about that all the time . 

91 



1 Q. Given the age ranges of boys in Balrossie , inevitably 

2 

3 

4 

did it mean that sometimes young boys would be sharing 

with boys who were at least two or three years older 

than t hem? 

5 A. Yeah , well , I ' d like to think in fact the very young 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

ones were actually kept toge ther really rather than -­

there had to be shared bedrooms , that was the trouble , 

just because of the layout of the building . We really 

shoul dn ' t have had very young children in t he main 

school . With eventually , because he was , 

I thi nk, about eight at the time , my memory is that in 

fact t here was an insistence in fact that we take him 

actually to Balrossie , because he had been causing lots 

of difficulties elsewhere , but there was a real 

difficulty finding a place to put him that was going to 

be safe for him . 

17 LADY SMITH : Did he end up having to share with older boys? 

1 8 I think he did , didn ' t he? 

19 A. Yes, he did , my Lady . 

20 LADY SMITH : How much older? 

21 A. They could be as old as 14 or 15 . 

22 LADY SMITH : Thank you . 

23 MS FORBES : That ' s quite a significant age gap , particul arly 

24 at that age? 

25 A. That ' s what I ' m saying . Really in retrospect he should 
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2 

3 

4 

5 

6 

7 

Q. 

not have been there at all , but the other p l aces weren ' t 

coping with him, so 

' David ', you go on to say that your approach to ­

Balrossie was to make it your business to try and know 

as much as possible about what went on in the school and 

you would make yourself visible and walk around every 

day . 

8 A . I would try to make myself available , as required . Not 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

1 7 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

every one of my - colleagues elsewhere Ill 
I made that decision , that 

I was going to take a high profile , and the reason that 

I suppose that I made that decision was to do with the 

fact that there were still influences from the old 

Balrossie around t hat could easily have sunk the place 

if , erm, I hadn ' t been on top of some of the kind of key 

kind of issues that came along from day to day . 

Now, I didn ' t want to be involved in absolutely 

everything , you couldn ' t possibly be, but you wanted to 

know about key kind of matters really , particularly if 

it had to do with keeping some sort of balanced approach 

to the whole business . Because it could easily fall 

apart again without -- in a way, I suppose , I paid for 

having such a high profile in the sense that I probably 

got a lot more stuff coming in my direction that 

probably should have been dealt with elsewhere . 
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1 Q. You make the point , ' David ', that getting this balance 

2 

3 

4 

between being approachable and remaining authoritative 

meant that you occasionally had to be very firm and up 

front and make sure that your point prevailed? 

5 A . That ' s r i ght . 

6 Q . Yes . You mention the fact that when you were making 

7 changes to the - school _ , that there was 

8 

9 

10 

a per i od where there was no absconsions , there was 

100 per cent retur~ from you say 100 per cent return 

from leave and virtually no absconding . 

11 A . I found that as an unusual kind of situation, because 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

most of these places have always -- at any given time , 

you have got one or two children that have decided to 

absent themselves from the place and I think what the 

children when that happened , waiting to see -- it was 

early on in my career , I suppose , in Balrossie , a nd the 

children all wanted to see what I was going to do next, 

you know, see what sort of change was I was going to 

make , because I was making changes all t h e time . 

Not to everyone ' s satisfaction, I might tell you , 

but I was having to make them . 

22 Q. You say ' not to everyone ' s satisfaction ', i s thi s go i ng 

23 back to the old regime and the peopl e that remained? 

24 A . It is . The people who thought I was being a do-gooder 

25 a bit , or making the place much more open and that 
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1 

2 

I would pay the price for that , as it were , or 

something . 

3 Q. Just going forward , ' David ', to staff training and 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

supervision, you tell us about that from paragraph 307 

onwards . 

You say at paragraph 311 that you were involved in 

delivering a lot of the training to staff at Balrossie 

because of your experience and your knowledge ; is that 

right? 

10 A. Yeah, we did . We did a huge amount of in-service 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

training that I wa~ beginning to promote all the time . 

I mean , I realised that , as well as actually insisting 

that some people ctanged their ways of working , that you 

had to give them alternatives , better a l ternatives , and 

so we spent there was a lot of time , huge array of 

different kind of guidance notes on the best way to go 

forward and anybody that we knew of outside the school , 

who had something to contribute to that , we woul d invite 

them to come and talk to our staff , so a lot of that 

went on all the time . 

21 Q . I think you have provided us , ' David ' , with a paper or 

22 

23 

guidance t hat you produced in -- I think this is in 

1993 , titled ' is that right? 

24 A . Yes . 

25 Q. Is that one of the types of guidance? 
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1 A . One of the examples of the kind of things . I mean , it 

2 

3 

4 

5 

didn ' t have to be too advanced , it just needed to spell 

out what was a safe approach to what we had to do , to 

deal with , because in fact some of the issues we had to 

deal with were very complicated . 

6 Q . I am not going to take you through this , but I will just 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

read the reference for it , so that we know for our 

records , it is WIT-3-0000005677 and that is a note by 

you, guidance by you , and it seems to cover topics like 

institutional tone, appropriate touching , bullying, 

absconding , dealing with aggression and violence, 

physical restraint , alcohol and other drug- related 

problems , violence to staff , recording serious incidents 

and staff training . 

15 A. That ' s a good summary of some of the issues . There were 

16 probably a lot more than that as well . 

17 Q . That is an example that you have provided us of 

18 

19 

something that you kept that you had produced at the 

time in 1993? 

20 A . Sure . Yeah . 

21 Q . You also tell us , 'David ', that you had to bring in some 

22 

23 

24 

training for staff from external specialists and I think 

that particularly related to safe-restraint techniques , 

is that right? 

25 A . Yeah , that became obvious , that that was critical , that 
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5 

6 
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8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

we needed in fact the best thinking about restraint . It 

couldn ' t be restraint of the kind they might use in the 

prison system, or some of the other systems in fact that 

actually are deali~g with the public . We needed 

something that was softer than that but still effective . 

So there were some people who were actually making 

themselves available to work their way round the 

schools , givi ng guidance to staff groups on safe 

approaches to restraint and we had many , many sessions 

on that . Not that restraint was an issue every day , 

because it wasn ' t . Some weeks , some months , you didn ' t 

have any of that kind , and other weeks in fact it never 

seemed to stop . 

It depended a bit on what kind of combination of 

children you actually had in the place at any given time 

and what the prese~ting problems were . 

17 Q . We have heard evidence at this Inquiry about the types 

18 

19 

20 

21 

of training that would be delivered at different periods 

of time . I think firstly we ' ve heard about TCI , 

therapeutic crisis intervention, is that something that 

you remember? 

22 A . Yeah . Yeah, I remember that . 

23 Q. Then there came a point when CALM techniques were being 

24 used , and was that something you recall or not? 

25 A . I remember the description of the word -- I don ' t 

97 



l 

2 

3 

4 

remember every s i ngle detai l about what the differences 

were between t hem, but I do remember that we had quite 

a lot of debate about what was the safest way , as far as 

our group of young peopl e was concerned . 

5 Q. I thi n k you made tte point , ' David ', that staff were not 

6 

7 

8 

a ll competent in ttat area of work , some were very 

experienced and otters less so , which meant it was easy 

for an incident of restraint to get out of control? 

9 A . I t coul d . And sometimes t h e least experienced member of 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

staff in fact , who maybe had provoked the thing in the 

first place , really with some - - saying the wrong thing , 

and the child needed to be restrained , t h en was with 

somebody who either didn ' t have the tech niques to be 

abl e to do it , or maybe even not even enough strength to 

do it , because you needed in fact to be able to kind of 

to do it in a way that was going to be effective , 

otherwise you would be better to avoid it all together . 

There were some members of staff that I recommended 

to them, ' Do not get involved in p hysical restrain t . If 

you think physical restraint is coming your way , send 

for somebody immediately in fact who you know who could 

do ... ', me i f necessary, because , I mean , I ' d been 

probabl y I ' d like to t h ink in fact I knew how to do 

appropriate restraint in there , but there was quite 

a group of capable people who could do that and deal 

98 



1 

2 

with it sensibly. Others are better to avoid it all , 

like the plague . 

3 Q. When you say there were individuals who you would 

4 

5 

recommend not to become involved, why was that? What 

would their involvement result in? 

6 A . Maybe because in fact they didn ' t have the physical 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

attributes to be able to -- I mean , you need a certain 

amount of strength to be able to -- some of these boys 

were huge, they were big lads . I mean , you were dealing 

with young men in some instances really , you know, and 

it was the kind of thing really that you had to think 

very sensibly about before you tackled some of it . 

And if it was a new member of -- a newish member of 

staff and somebody who's physically maybe not very 

strong , better not to touch it until in fact , you know, 

until you were certain that you could actually do it 

safely, because people got hurt otherwise . 

LADY SMITH : ' David ', you made reference a moment ago to 

staff in fact who tad maybe provoked the thing in the 

first place . Can you give me an example of that kind of 

occasion? 

22 A . Sometimes how people deal with someone who ' s upset , 

23 

24 

25 

supposing a child is upset and the member of staff, 

who ' s maybe not very skillful at dealing with that , says 

the wrong things . I ' ve seen that actually happen where 
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2 

3 

then children just fly off the handle and t hen -- and go 

for the member of staff, because they feel they have 

actually made their situation worse . 

4 LADY SMITH : Okay , so this is where 

5 A . It ' s inexperience in a way . 

6 LADY SMITH : This is a situation where the member of staff 

7 

8 

actually makes thi~gs worse because they don't have the 

skill to deal with it appropriately? 

9 A . That ' s right . But you would expect that of someone in 

10 

11 

12 

13 

fact who hadn ' t been in that kind of work very long , how 

quickly does it take how long does i t take for you to 

learn the kind of sensible things to say to de - escalate 

some of the tens i o~s t hat you might be faced with? 

14 LADY SMITH : Thank you . 

15 MS FORBES : ' David ', from your point of view, was 

16 de-escalation the first approach that should be taken? 

17 A . It certainly was . If you had the skills and the 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

confidence to be able to say the right things at the 

right time , you coLld other members of staff in fact , 

by their sheer pre~ence in fact , prevented actually , the 

need for there to be physical restraint . Some people 

have that . I had a lot of that influence myself . 

I mean , if I arrived in a situation that was tense and 

whatever, if I arrived , it kind of tended to calm down, 

just because I was there , because partly to do with the 
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2 

3 

4 

5 

6 

7 

position I he l d , but partly to do with me , I suppose . 

You know, a nd some people have that ability to be 

able to kind of keep -- to calm things down without 

actually getting i~volved in physical restraint or 

anything like it . So I ' m looking for these people 

I was l ooking for these people all the time and I found 

a few of them , I m~st say . 

8 Q. When you say, ' David ', that you had that effect and you 

9 

10 

mentioned the fact that your position was maybe one of 

the reasons 

11 A . Yes . 

12 Q . -- was another reason maybe your physica l build and 

13 stature? 

14 A . Oh , I'm sure that tad something to do wi th it, the boys 

15 all knew that I was a - rugby player or had been , 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

a nd I don ' t suppose some of them, if they wou ld have 

thought twice about it, they would still have had a go 

at me , but it never real ly happened . They probably most 

of the time thought, ' Well , I don ' t want to take him 

on ', but it was -- the kind of situation where I didn ' t 

want to use that as my main reason in fact for helping 

people out of difficult situati ons . That would h ave 

been wrong , if it was just my phys i cal kind of build , 

that would have been absolutely wrong . 

25 Q. I just want to ask you another thing about what you 

101 



1 

2 

3 

4 

said, ' David ', about an incident of restraint could get 

out of control if the wrong member of staff was 

involved . When yo~ say ' get out of control ', what do 

you mean by that , what would happen? 

5 A . It would mean that the member of staff in fact would 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

become injured . Ttey would probabl y have someone who is 

of a superior physical build than them, because a lot of 

the boys were , and , you know, you really had to kind of 

make sure that the staff were safe as well as the boys 

being safe . So that ' s why some people you it made 

sense to say to them, ' Don ' t get involved until you have 

actua l ly kind of learned some of the techniques of this 

that can help to reduce the possibility of you being 

hurt '. 

15 Q . What about the child potentially being hurt , ' David ', by 

16 the restraint getting out of control? 

17 A . Well , you want to avoid that at all costs . I mean, that 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

wasn ' t what restraint was about . Restraint was to try 

and prevent some extreme things happening , and you 

certainly didn ' t want to hurt them in the process . 

And the good techniques , as far as restraint were 

concerned for us , was situations where children were 

held but not hurt in any kind of way . I think back to 

it , I think that I actually -- occasionally I had to 

hold children beca~se they were wanting to fight with 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

somebody else , but you held on to them just for a few 

minutes to calm things down and that was okay . 

So some of it was just kind of simple holding . 

Others , in fact , had reached beyond that particular 

point and had reacted the stage where the child was 

going to do damage to somebody or something . 

7 Q. Were there occasio~s where children were injured as 

8 a result of restraints at Balrossie? 

9 A. I ' ve no memory of a child being injured . It ' s possible 

10 that it maybe did tappen but I have no memory of that . 

11 Q . Okay . Just going forward in your statement , ' David ', 

12 

13 

14 

15 

you are talking about the types of boys that were 

admitted to Balrossie . I think we mentioned , j ust like 

Langlands Park witt the girls , there was some there for 

their care and protection at Balrossie, is that right? 

16 A . Mm-hmm . 

17 Q . So there was a mixture , some boys would be there because 

18 

19 

of offending and behaviour outside , but some was because 

of their family circumstances? 

20 A . That ' s right . It ' ~ a very mixed kind of bag of issues 

21 really . 

22 Q. We have talked abo~t the fact that some of these boys 

23 

24 

could be very young , indeed as young as seven and up 

then to 15 or so , 16? 

25 A . Yeah . I think the youngest boy we admitted to the main 
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2 

3 

4 

5 

6 

school was , and I think he was eight 

I think , from what I ' ve read in his paper . Then we had 

some younger ones than that in the Iona unit , but the 

issues about Iona unit , in fact , tended -- it was almost 

a separate kind of agency in a way . The staff team 

there did a very good job really . 

7 Q. I think though , ' David ', you mentioned on your visit to 

8 

9 

10 

Balrossie , before you took up the post , being approached 

by a seven- year old boy , and that was obviously before 

Iona unit was set up , is that right? 

11 A . Yeah . No , I remember him doing that and thinking to 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q . 

myself there ' s something not right here . Thinking to 

myself , whatever it is , you know, I need to think about 

it a wee bit harder because , I mean , it wasn ' t normal 

for someone to come up and actually take your hand and 

when I think back to it , he was looking for reassurance 

in a way and maybe that was necessary , considering the 

kind of regime it was at that point . 

' David ', you go on to talk about two boys , and t hese are 

because statements have been provided to you that these 

individuals have given . 

The first one I think you talk about , we are going 

to refer to him as ' Nick ', and that ' s the boy who was 

only eight- years old . You start to talk about him from 

paragraph 328 in your statement . 
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2 

3 

4 

5 

Now, we know from our records , ' David ', that he was 

admitted to Balrossie on - 1992 , and he had just 

turned eight the month before . I think you tell us that 

he was somebody that you really only vaguely remember , 

but you do have a recollection of him? 

6 A . Yes , I don ' t remember much about him at all . 

7 Q. Do you remember him, sorry? 

8 A . I do remember him . Just very , very vaguely remember 

9 

10 

11 

him . Because of tte fact he was so young , I think that 

was the bit that stuck in my mind really . I don ' t 

remember much about him beyond that . 

12 Q . I think at paragraph 328 , you tell us , over the page 

13 

14 

15 

16 

17 

into 56 I don ' t know if this is the information from 

his statement you are referring to here , or from your 

own recollection , but I think you tell us that he had 

been bullied everywhere he had been and you think there 

was a special reason for him coming to Balrossie? 

18 A . Yeah , he ' d had a horrendous kind of life experience 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

really , to be fair . I mean , he ' d been bullied 

everywhere , he ' d been sexually abused it seems , from 

what I ' ve read in tis notes , when he was very young , and 

that happened right through -- it happened in Balrossie, 

although I have to say I didn ' t -- I didn ' t know about 

that at that particular time . That was one of the 

issues that wasnae passed on to me and it should have 
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1 been . 

2 Q. I think from what you are telling us , ' David ', the 

3 

4 

5 

information about r.im being bullied in his life is from 

the statement that you have seen, it is not from your 

own recollection of the time? 

6 A . I t ' s from the statement I saw, yes . 

7 Q. You say at paragraph 329, ' David' , that when you think 

8 

9 

10 

11 

about it now, it was probably a mistake putting him in 

with the older boys and he seems to have spent his whole 

life being bullied, so it didn ' t really matter where he 

was , that was what was happening to him? 

12 A . Yeah , and it conti~ued later it seems , even when you 

13 read his reports , everywhere he went he was bullied . 

14 Q. I think then you talk about another boy at 

15 

16 

17 

paragraph 331, and we are going to refer to him as 

' Donald ', but I think you know his name and you have 

been given his name again 

18 A . And I've got his report , the report as well . 

19 Q . And from his statement 

20 A . Statement now . 

21 Q . You say that he had a horrific life up until he came to 

22 

23 

24 

25 

Balrossie , but I think in the main he speaks quite 

warmly about his experience at Balrossie and the things 

he got to do. 

You make that point , is that right? 
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1 A . That ' s correct , aye . 

2 Q. In your approach to how you dealt with difficult boys , 

3 

4 

5 

6 

7 

I think you say that at paragraph 332 that your approach 

was , firstl y , to contain them, but , secondly , needed to 

find ways that you could tackle what their presenting 

probl ems were . From that point of view, you saw giving 

them life experiences would help ; is that right? 

8 A . We did a lot of the sort of things in fact that I had 

9 

10 

11 

12 

13 

introduced at Langlands Park , introduced a l ot of that 

to Balrossie and actually it -- a lot of the boys 

absolutely loved all of that outdoor education stuff and 

sporting activities and the music as well. I mean , we 

did a lot of all ttese things . 

14 Q. I think going over the page, ' David ', you are ta lking 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

really about the setup at Balrossie and you are saying 

that there were closed showers , and each of the shower 

rooms had cubicles in it for privacy . I think we have 

heard evidence about that , so there was privacy for the 

boys . 

But you go on to say you don 't think there was 

a requirement for a staff member to be present , but 

occasionally, if there was a rammy, they would need to 

intervene , if it started in an area like the shower 

cubicles . 

25 A . I wasn ' t involved in any of that . That was more to do 
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3 
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5 

6 

with the units , the unit staff and the care workers , and 

occasionally I would get to know about issues of that 

kind and maybe somebody would come and say, ' I need to 

improve the resources or something ', it would be me they 

would come to about that kind of thing , so that I could 

find the money . 

7 Q. You mention a ' ramrny ', is this something you were aware 

8 

9 

of at the time , as things that could happen in the 

shower area? 

10 A . It could happen anywhere , and there was the odd occasion 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

in fact where boys had grouped into almost minor gangs , 

as it were , and occasionally you would have -- there 

would be a bit of a fight , as it were and you had to be 

aware of that and you had to be aware of the fact where 

they came from, and you could have brought in maybe 

three or four boys , from say the Greenock area and they 

were all members of a different gang in Greenock, but it 

would continue in Ealrossie if you weren ' t aware of it . 

So you had to be cautious about that as well . 

20 Q. I think we have heard evidence , 'David ', from ' Nick ', 

21 

22 

23 

from his statement , who says that boys would fight in 

the shower area and there was a lot of violence to see 

who was top dog in the unit . That was his experience? 

24 A . Aye, I know . Havi~g read his paper , I think he 

25 exaggerates quite a bit . I think there may have been 
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1 

2 

elements of t hat o~ the odd occasion, but I think he 

makes up stories , I think, as well . 

3 Q. You mention, 'David ', that you were someone who was 

4 

5 

6 

aware that residential schools could generate t hings 

like sexual abuse . When you say that, do you mean 

sexual abuse between t he boys? 

7 A . No , any sexual abuse . It could have been , as we know 

8 

9 

10 

very well now , that some of it in fact has to do with 

the adults who were running the place or it could be 

between children . 

11 Q . Okay . 

12 A . I was aware of that . One of the other jobs I had at 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q. 

that particular time , I was the secretary of the List D 

Schools ' Association , which was trying to represent all 

these places and I think there were 26 that we had at 

one particular poi~t . So I think just to kind of get to 

know a lot of the kind of issues that were going on in 

the other places as well . So you got hints of 

a possible kind of -- difficulties of the kind t hat we 

were talking about there , from elsewhere . So it helped 

me to kind of understand what we had to do with our 

particular place . 

'David ', you say you have a picture in your mind of 

facing a member of staff who you are aware there was 

' tittle tattle ' about , I just want to ask you about 

109 



1 

2 

that . 

What do you recollect about that? 

3 A . Not -- I don ' t recollect very much . I think the 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

suggestion was that one member of staff that we had 

appointed was an i~appropriate appointee , as it were , 

and that I think somebody or some people felt maybe that 

he was the kind of person who was at risk of actually 

dealing with the boys inappropriately . And I think 

that ' s why I spoke to him about it . Me speaking to him 

about it, even if te was the kind of person in fact who 

was going t o use his job as access to children, then the 

sheer fact that I tad spoken to him about it would make 

him very wary that , you know, something would be done if 

it -- if anything actually happened . 

It was not based on any issue , as far as I remember , 

it was based on a suspicion , that ' s all it was , and 

I was merely trying to kind of keep out of the place the 

kind of things I k~ew had been a problem elsewhere . 

19 Q . You mention this as being a suspicion , ' David ', and the 

20 

21 

issue was really about inappropriate behaviour . Was 

that --

22 A . No , it may have been inappropriate talk . I don ' t 

23 

24 

25 

remember t he exact details of it, but I don ' t t hink 

there was enough for me to take action against the 

person . I merely -- I was , if you like , giving him 
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1 

2 

3 

4 

5 

a warning that whatever it was that his coll eagues were 

not happy with , couldn ' t continue in that kind of way . 

That ' s all it was . It wasn ' t that I had evidence in 

fact that he was sexually abusing children or anything . 

It wasn ' t that ki nd of thing , there wasn ' t 

6 Q . Whatever it was that was inappropriate , from what you 

7 are saying ' David ', was a sexual --

8 A . Well , it might have been inappropri ate talk , it may have 

9 

10 

11 

12 

been talk, I don ' t know , it may have been . I don ' t 

remember the exact details of it , I just remember , you 

know, dealing with it at the time , as a preventative 

measure , if you know what I mean . 

13 Q . Just to be clear , ' David ', when you are talking about 

14 

15 

something inappropriate , do you mean something sexually 

inappropriate? 

16 A . No . Not necessarily at all . I mean, it could have been 

17 

18 

19 

20 

21 

talking to boys in the wrong kind of way about issues in 

their life and giving them the wrong advice , it could 

have been -- because they had access to children and 

could influence children quite easily , if you had the 

wrong approach to that , that could be damaging . 

22 Q. I just wanted to clarify, because you make that point 

23 

24 

about this member of staff in the paragraph where you 

are talking about sexual abuse --

25 A. Hmm . 
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1 Q. -- and inappropriate behaviour , so I just wanted to 

2 clarify that with you . 

3 A . There was no -- well , maybe it was in the wrong place 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

and is badly prese~ted, but it wasn ' t to do with sexual 

abuse as such , alttough there may have been the 

potential for that kind of thing to happen. I think all 

I was doing was trying to anticipate in advance of wrong 

things happening . 

LADY SMITH : ' David ', in your statement you tell me that 

this facing up to the member of staff was prompted by 

you hearing ' tittle tattle ' . Can you tell me anything 

about that ' tittle tattle ' ? 

13 A . I can ' t really , because the staff knew that I wanted to 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

know what was going on throughout the whole 

establishment as much as possible , and if there was any 

kind of hints arou~d that things weren ' t going according 

to the plan that we had all agreed , then I should know 

about it . I think that tittle tattle -- I don't 

remember enough about that one, and I ' m beginning to 

wish I hadn ' t actually maybe raised that particular 

point , but the fact is that the tittle tattle could have 

come from children, it could have come from members of 

staff , it could have been either , but I don ' t remember 

how that came about . 

25 LADY SMITH : It ' s just that when people use the expression 
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1 

2 

' tittle tattle ', it ' s normally associated with something 

salacious, if I car. use that term, isn ' t it? 

3 A . That ' s not how I ir.tend to use it at all . 

4 LADY SMITH : I see . Ttank you , ' David '. 

5 Ms Forbes . 

6 MS FORBES : My Lady . 

7 

8 

9 

10 

' David ', just moving forward in your statement to 

the secti on on schooling from paragraph 339 , I think you 

tell us you don ' t know of any of the children sitting 

any formal exams within Balrossie , is that right? 

11 A . That ' s correct . 

12 Q . But there were children who went to outside schools --

13 A. There were . 

14 Q. -- and although not many, that was something that 

15 happened , you say, fairly regularly? 

16 A . Yeah , we had children in fact who came on a daily basis 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

from the local schools , we had half -- we had six of 

them, a maximum of six , and we had other chi l dren , but 

not quite so many, who in fact had maybe reached the 

point of developmer.t where they were ready to go and 

handle things in a more normal kind of way and they 

would go -- they would be taken every day to the local 

secondary school . So ... yeah . 

24 Q. I think you go on to tell us , over the page at 345, that 

25 children had to attend school at that time until they 
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1 

2 

3 

were 16, so most of the children would have left 

Balrossie and gone back to their own school or on to 

another care home outside 

4 A . Yeah , that ' s correct . 

5 Q. You mention the boy that we have talked about earlier , 

6 

7 

8 

9 

' Donald ', at paragraph 347 , and you comment that he said 

in his statement ttat he stopped going to school at 

age 15 and started working in the gardens and I think 

you say that that would not be the case ; is that right? 

10 A. It shouldn ' t have been the case . And I am not quite 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

sure why it happened . I have a feeling that it probably 

happened because - - I would have stopped that , I would 

have insisted that he still continue with his education, 

because legally he should have been , but I might have 

been in the community parent project at that particular 

time , which was a fair possibility. I don ' t remember 

the exact kind of dates of that but I think that, erm, 

maybe he was creating mayhem in the classrooms or 

something , I ' m not sure . I may not even have been in 

the school at the time . 

21 Q . I think you tell us you were on that project away from 

22 the school from 1982 until late 1983 , is that right? 

23 A . That ' s correct , that ' s correct . 

24 Q. I think we know from our records that ' Donald ' was in 

25 Balrossie from - 1984 , when he was aged 14 and he 
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1 

2 

3 

went home for a trial period from - 1986, when he 

was aged 16, and t t ereafter that was formalised later in 

1986? 

4 A . So it wasn ' t the time then in fact when I was away? 

5 Q. No , sorry , it would have been the time that you were 

6 there . He didn ' t come to Balrossie unti l late 1984? 

7 A . Was it 1984, was it? Ah , well , I ' ve got that bit wrong . 

8 Q. In any event , you don ' t recall that happening but I just 

9 

10 

11 

want to be clear , are you saying , ' David ', that didn ' t 

happen and he ' s incorrect about that, or are you saying 

it could have happened and you didn ' t know about it? 

12 A . Well , he seems to , again , make up sort of stories 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q. 

really . Having read his paper , there are several bits 

and pieces in that where I thought to myself , ' That ' s 

been made up '. And I get that kind of feeling that he 

has made up a number of the things , something to do with 

pigeons that somebody -- none of our staff actually kept 

pigeons and he makes the point that at one particular 

stage he was breeding chickens and selling eggs to the 

kitchen staff and all that kind of stuff , which is all 

bizarre kind of stuff really, that never happened . 

' David ', you go on to a part of your statement where you 

talk about outdoor education , the use of music , and we 

have talked about that and your kind of ethos having 

carried forward from Langlands Park into Balrossie and 
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2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

I am not going to go through that , we have it there , and 

thereafter we can see i n relation to leisure time and 

activities , on page 61 , about the types of things that 

you introduced . 

We do have evidence , ' David ', i n statements , from 

those we have heard from at Balrossie at that time about 

the various trips and activities and I think it is fair 

to say , they all describe them as being very positive 

experiences . Indeed, one boy commented that he got more 

to do than most people outside of the care system. 

11 A . Well , that ' s right , aye . But that ' s why I -- as I said , 

12 

13 

I in fact introduced t hat at Balrossie because t h e p l ace 

needed something like that . 

14 Q. Going forward to paragraph 375, 'David ', you make 

15 

16 

17 

18 

19 

a comment about the boy that we are calling ' Nick ' going 

to a member of staff ' s home . You say that you wouldn ' t 

have encouraged that , and you don ' t remember it 

happening . But from what h as been described , it seems 

to have been a positive experience for ' Nick ' ? 

20 A . Yeah . 

21 Q . Just , I wanted to ask you , ' David ', why was that 

22 something you wouldn ' t have encouraged? 

23 A . I woul dn ' t have encouraged it because t here was always 

24 

25 

the risk , in fact , that there was going to be 

allegat ions that you were actually befriendi ng them for 
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8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

Q. 

the wrong reasons , and , erm, I think we had to be 

careful , particularly with the kind of 

things , sexual things that had been happening to him, 

when I think about it now, I mean , he shouldn ' t have 

been going to anybody ' s home unaccompanied and with no 

other adult there , sort of thing . I didn ' t mind the 

idea of maybe more than one adult being with a group of 

children, going to somebody ' s home . I wouldn ' t have 

minded that, but I think that there were huge risks of 

allegations emerging in fact from children going 

regularly to the homes of members of staff . 

'David ', just going forward to paragraph 388 , page 66 , 

you ta lk about absconding from Balrossie and you tell us 

that if a boy absconded , a couple of staff would 

normally go out and see if they could find them and 

bring them back . 

You give us some reasons as to why a boy might 

abscond, and you talk about somethi ng bad happening in 

their life and being troubled about something or other, 

somebody bullying them, or maybe even a member of staff 

having said or done something they didn ' t like , or they 

just didn ' t want to be in the school anymore that day . 

Those were the type of reasons that 

24 A . Yeah . Some of the reasons why somebody mi ght go . It 

25 wasn ' t ever a straightforward affair really . There was 
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1 usually kind of compl icated kind of reasons . 

2 Q. You say, ' David ', you never normally had to get the 

3 

4 

5 

police involved for absconding , because you normally 

sol ved the matter yourselves . 

I just wanted to ask you --

6 A . We tr ied to avoid involving the police as mu ch as we 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

possibly could , if we could solve it ourselves ' cos 

in some ways it was easy enough for our staff because of 

where the school was p l aced , there were comparativel y 

few areas that you could go to , few roads you cou ld 

follow wi thout a member of staff coming along t he road 

and p i cki ng you up as it were , so , yeah . 

13 Q . Were there any punishments for abscondi ng wh en t h e boys 

14 returned? 

15 A . Not necessarily, and I think , again , I ' m trying to 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

reme mber -- trying like mad to remember exactly what we 

did . Sometimes you would use an internal limiting their 

free time , as it were . 

I did introduce something which I t h ough t actually 

worked quite well . It was -- ' close supervision ' , it 

was called, which what I did was , if I felt that a boy 

was at risk for any reason , to absent t h emself or to do 

something daft , then , erm, I would l ink them in fact to 

a member of staff and they would stay with that member 

of staff unti l we decided in fact to kind o f take them 
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1 

2 

3 

off that particular supervision . 

The boys hated that , because it kind of limited 

their kind of freedom to move around . 

4 Q. I think, ' David ', you tell us a bit more about that in 

5 

6 

a section on discipline and punishment from 

paragraph 405 . 

7 A . Yeah, yeah , yeah . 

8 Q. This is where you tell us about getting rid of corporal 

9 

10 

punishment . So corporal punishment was in place when 

you arrived at Balrossie, is that right? 

11 A. Very much so , aye . 

12 Q . Then I think you took a bit of time before you decided 

13 that you were going to remove it ; is that right? 

14 A. I had to, because there was going to be no cooperation 

15 

16 

from the staff that were still there at that particular 

time . I mean , I wouldn ' t have been able -

17 - if in fact I was saying , 'You're not to strap 

18 

19 

them '. If I had have tried that , then I think there 

would have been a rebellion , I think . 

20 Q. This was the tawse , the leather strap on the hand? 

21 A . On the hand, that ' s right . 

22 Q. Was it also given on the --

23 A . I t was legally permissible by the way at that time . 

24 Q. Was it also given on the bottom as well? 

25 A. No . 
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1 Q. Just the hand? 

2 A . No , it wasn ' t . The hand only . 

3 Q. I think you make tr.e point that you gave the strap once 

4 and vowed you woul d never do it again? 

5 A . Aye , I got kind of lured int o it thinking that I need to 

6 

7 

8 

go a l o ng with this to begin with and it was very much 

early in the begin~ing , but I never did it again anyway . 

That ' s 

9 MS FORBES : My Lady, I don ' t know if that ' s a --

10 LADY SMITH : I think we probably ought to stop now for the 

11 

12 

13 

14 

lunch break . 

Just to help ' David ' understand how the rest of the 

day i s go ing to pa~ out , how much l onger do you think we 

need for his evide~ce? 

15 MS FORBES : I would hope , my Lady , to maybe be 20 minutes or 

16 so . 

17 LADY SMITH : Okay . 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

' Davi d ', I ' m going to stop now for t he lunch break . 

I 'm sure you need a p roper breather . We wil l need to 

finish your evidence after the lunch break , so that is 

from 2 . 00 pm . But if I say , really , I don ' t expect it 

to be later than 2 . 30 pm that we completely finish with 

you, if you can bear with us until then , is that al l 

right? 

25 A . Oh , yes , very much so , yeah . I ' m keen to cooperate --
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1 I' m keen to cooperate with the whole thing real l y . 

2 LADY SMITH : That is really helpful . You will need pace 

3 

4 

5 

6 

yourself too , so please have a proper break at lunchtime 

and try and think about something e l se and enjoy the 

breather . 

We will see you again at 2 . 00 pm . 

7 A . Thanks again . 

8 LADY SMITH : Just before I rise , there are some names we 

9 have used today; , this 

10 witness used his own name at one point and a man called 

11 of them are to be identified as having 

12 been mentioned in our evidence outside this room , so 

13 please bear that in mind . 

14 Thank you. 

15 ( 1 . 02 pm) 

16 (The luncheon adjournment) 

17 (2 . 00 pm) 

18 

19 

LADY SMITH : ' David ', welcome back . Is it a l l right if we 

carry on now? Is it all right with you if we carry o n ? 

20 A . Yes , indeed, it is . 

21 LADY SMITH : Thank you . 

22 Ms Forbes . 

23 MS FORBES : Thank you , my Lady . 

24 

25 

Good afternoon , ' David ', we were talking about 

disci pline and punishment , I think , before we broke for 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

l unch . We have a l ready spoken about the fact t hat 

corporal punishment was in force when you arrived at 

Balrossie but after a period of time , you abolished it 

and you have expl ained the reasons why you didn ' t do it 

straightaway . 

I think you also have told us about the system t hat 

was put in place of close supervision of boys who were 

misbehaving , and ttis is from paragraph 413 onwards , 

I think, you tel l us about that . 

At paragraph 417 , I think you say that this could 

involve their home leave perhaps being curtailed, kept 

in the school at t te weekends , if they were offending 

when they went home at the weekend . 

I s that right? 

15 A . That ' s correct . 

16 Q . Yes . That was part of this close supervision and we 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

have that there in detail and we can read it, so I am 

not going to take you through that step by step . 

We have talked about restraint , ' David ', and this is 

from paragraph 423 , and we have spoken about the 

training , et cetera , about that . 

At paragraph 435 , you tell us that you did see 

children getting restrained when you were ca l led by 

another member of staff and you did occasionally have to 

take over restrai nts yourself , but you were of a view 
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1 

2 

that you were well trained in that and you knew what you 

were doing , most of time, is that right? 

3 A . That ' s correct . 

4 Q. At paragraph 437 , you say it was very few times that you 

5 

6 

7 

had to use restrai~t and you have spoken about the fact 

that sometimes your presence would mean that restraint 

didn ' t become necessary if there was a situation? 

8 A . That ' s true . 

9 Q . Going forward in your statement , ' David ', you talk about 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

the issue of complaints procedure , and you mention the 

boys ' council that you introduced, the friendship 

system, a l so there were key workers and seniors , as well 

as social workers , who children could speak to . We h ave 

that there , I am not going to go through that in detail , 

you explain it quite clearly . 

Then I think you go on to tell us about abuse from 

paragraph 464 . You say at 465 that you never had the 

feeling that any boy under your care was being abused , 

otherwise you would have intervened and you h ave no 

recollection of any instances when you learned about any 

sexual abuse or even a hint of sexual abuse at 

Balrossie , is that right? 

23 A . That ' s correct . 

24 Q. At 468 , you talk about bullying and you say that the 

25 incidents that ' Nick ' tells us about in relation to 
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1 

2 

3 

bullying surprised you and you say that that never came 

to your knowledge and you don ' t know why that ' s the 

case ; is that right? 

4 A . The bul lying part may have been mentioned to me --

5 

6 

7 

8 

9 

I don ' t remember it but it may have been mentioned 

but it was the sort of thing in fact that t h e staff 

themselves in fact should be working on and trying to do 

something about . It really wasn ' t an i ssue that needed 

to come to me every time . 

10 Q. I think at 470 you say that you weren ' t aware of any 

11 

12 

13 

bullying, but you say that would not surpri se you 

because you don ' t like the idea of bul l ying and had you 

known anything abo~t it , you would have intervened? 

14 A. That ' s true . 

15 Q . You go on to say that you don ' t believe that Balrossie 

16 was an abusive place --

17 A. I don ' t , no . 

18 Q . -- and you think t t at sometimes there were extreme 

19 

20 

behaviours that had to be dealt with, but most of the 

time it was handled fairly well . Is that right? 

21 A . That ' s correct , yeah . 

22 Q. I t h i nk you say that when you worked with t h e 

23 

24 

Care Commission , from your point of view, Ba l rossie 

seemed to be held in fairly high esteem? 

25 A . It seemed to be , yes . 
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1 Q. Just going forward --

2 A. Could I make a point, one of the earlier points you make 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

there about the boys having access to a complaints 

procedure . I was well aware of the fact that that was 

necessary and that what I really wanted to say was that 

not onl y in fact was t here an individual kind of support 

system running where a boy could choose a member of 

staff , you know , any member of staff who could stick up 

for him, but t here was a whole array of different 

opportunities for boys to make complaints really and 

I think that I wanted to h i ghlight that point , that it 

wasn ' t , you know, that a c h ild was having a bad time and 

couldn ' t go and speak to anybody about it , there was 

a whole host of people he could go and speak to about 

it . 

16 Q . Moving forward then , ' David ', in your statement , you 

17 

18 

19 

20 

21 

talk about some staff , and we have the detail of that 

there and I am not going to go through that , but you 

mention from paragraph 508 a staff member called 

He is somebody you recall working there 

at that time ; is that right? 

22 A . Yeah , he d id. He was there for a relatively short 

23 

24 

period of time , if I remember rightly , I think he moved 

elsewhere . 

25 Q. I want to ask you do you remember a member of staff 
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1 called 

2 A . Yeah , I remember him as well . 

3 Q. So he was also a member of staff who worked --

4 A. He was a member of staff , aye . 

5 Q. at Balrossie? 

6 A. He was a care worker , one of the care workers , as was 

7 

8 Q. Yes . 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

You do talk about ' Nick's ' statement and ' Donald ' s ' 

statement in some detail , different parts of their 

statements , ' David ', and I am not going to go through 

what you say about that in detail because we have that 

there to read . 

But if I can go to paragraph 520, I think this is 

where you mention ' Nick ' saying he was bullied and 

terrorised by other boys . 

I think, at paragraph 521 , he talks about being 

l ocked in a room in a tower by a member of staff . 

Then , if we go forward to paragraph 525 , you talk 

about the fact that there was an allegation in ' Nick ' s ' 

statement about one of the boys he shared a room with 

trying to stick his penis in ' Nick ' s ' mouth on more than 

one occasion. 

24 A . I didn ' t know about that at all . 

25 Q. First of all then , in relation to that , I just want to 
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1 

2 

3 

4 

5 

take you to a couple of documents . I think if we could 

go to INC - 000000552 . 

If we could go to page 3 of that , so I think that 

those documents are within the papers t hat you h ave 

there , ' David ', is that right? 

6 A. Would that be 

7 WITNESS SUPPORT : 444 at the end? 

8 MS FORBES : It is 552 at the end . 

9 (Pause) 

10 A . Is that it? Page ~umber? 

11 Q . Page number 3 . 

12 A . Yeah. 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q . ' David' , this is from ' Nick ' s ' records , and it seems to 

be a record from a residential child care officer who 

was at a children ' s hearing for ' Nick ' on 21 June 1994 . 

If we can go to the third paragraph, this is where it 

says : 

'The c ha irperson t hen asked [thi s i s asking ' Nick ' ) 

if there was anything about Balrossie wh ich h e disliked . 

' Nick ' then made comment about an acting senior 

residential child care officer whom he said had locked 

in the tower building at the school .' 

The chairperso~ then asks the representative of 

Balrossie about that and she tells the panel that there 

was an internal i nvestigation which had been conducted 

127 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

into that matter . 

So we can see reference to ' Nick's ' claim about 

being locked in the tower in that record? 

A. Yeah . There was a suggestion somewhere that if 

indeed that ' s true that he was put in the tower t hat 

i t was an attempt at some joke, that , you know, it was 

light-hearted rather than to do any harm or to upset him 

in any way . I don't know, I don ' t have a recollection 

about that one at all. 

10 Q. That is not something you recollect? 

11 A. No , I don 't. 

12 Q. I f I could just take you to another document , it is 

13 INC-000000444, and it is page 7 . 

14 A. Thanks . Page 7? 

15 Q. Yes . 

16 A. Again , obviously I sent that letter , I j ust don ' t 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

Q. 

recollect it , I ' m afraid . I don ' t remember about that 

one . 

' David ', t his is a letter from you , I t h i n k , to ' Nick ' s ' 

fa t her , dated 18 February 1993 , and it relates to the 

fact that ' Nick ' had been hit by another boy in Bute 

unit . 

23 A. Mm-hmm . 

24 Q. You outline the circumstances and you say in the third 

25 paragraph : 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

' I ' ve pointed out to the boy that he wil l not lift 

his hands to 'Nick ', or any other boy for that matter . ' 

I think you then go on to say : 

' I have also pointed out that you and ' Nick ' s ' 

mother , were both so angry that you were considering 

going to the police and that that is what you wi l l do , 

if a similar situation occurs again . ' 

Then you go on to apologise on behalf of the staff 

that the incident tappened . 

I think in the paragraph further down you say : 

' I know that you are also aware that ' Nick ' can be 

quite an annoying boy at times and sometimes he attracts 

trouble to himself , however , I agree that he should not 

be hit .' 

15 A . Yeah . 

16 Q . I think this is --

17 A . Obviously I sent ttat , aye . 

18 Q . This is one refere~ce to an incident where ' Nick ' is 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

hit . I am not goi~g to take you through ' Nick ' s ' 

records , but we do have a lot of accounts in ' Nick ' s ' 

records , talking about him being bullied by other boys , 

being fr i ghtened by other boys , being assaulted by other 

boys , sometimes more than one at a time , and that is 

a feature of ' Nick's ' records at the time that he was in 

Balrossie . 
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1 A . Yeah , sure . 

2 Q. Just then to go to a further document , if I can quickly , 

3 it is INC-000000446, and it is page 1 . 

4 A . Thanks , - · 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q. ' David ', page 1 goes over to page 2 and then we can see 

that t he author again of t his is yourself and it is 

dated 1994 . If you go back to page 1 , we 

can see that this relates to an allegation made by 

' Nick ' against another boy in his room and i t ' s the same 

boy he mentions in his statement that you have seen and 

this was an allegation of a sexual nature and I think 

you then detail what steps were taken after that and 

what deci sions were made . 

I ndeed , I think ' Nick ' s ' parents were informed and 

if we go halfway down the page where it says ' Evening ', 

it says : 

' Soon after 7 . CO pm on the same day , [this is 

1994 ] ' Nick ' s ' father [is mentioned there] 

arrived at Balrossie School , accompanied by two other 

men .' 

Essentially, it seems from the other records that 

follow, were made at the time , that ' Ni ck ' s ' father 

wanted to remove ' Nick ' from the school, and he wanted 

the police involved because of the allegation t hat had 

been made of a sex~al assault and , indeed , the police 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

were contacted and I think we know from the records that 

the upshot of that was that ' Nick ' was allowed to go 

home with his father that night and I think this 

incident really led to ' Nick ' leaving the school and 

going somewhere else . 

Now, I appreciate it ' s a long time ago , but this 

seems to be ' Nick ' reporting to staff an allegation of 

sexual assault by a boy and the detail of that we can 

see at page 3 , but I won ' t take you through all that but 

it is similar to w~at he says in his statement that you 

have read , but you seem to have had some involvement or 

some knowledge about that at the time , ' David ' ? 

13 A . What I ' ve got is k~owledge , I think , that it ' s in 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

' Nick ' s ' report, his written report , is the fact that he 

was taken down to my office , I think, on one occasion 

and there was no explanation, I think , in there , as to 

what it was about -- I have forgotten about all of 

this and in fact I agreed under the circumstances , 

whatever the kind of problem was , he was being bullied, 

I think, that he should be allowed to go home with his 

father and I think his father had one other man with 

him, apparently so , and that ' s all I know about it , is 

what I ' ve read in 'Nick ' s ' report and I now see this as 

well , which I had forgotten about . 

25 Q. Yes . So it seems that this was something that ' Nick ' 
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1 reported at the time? 

2 A . He did , and he was brought down to me . 

3 Q. Indeed the police were involved and it resulted in 

4 ' Nick ' be i ng removed from the school, effecti vel y . 

5 A . I thought t hat ' Nick ' s ' written report really indicated 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

i n fact that he was going to be al l owed to go home with 

his parents j ust i~ fact for the night , really , until we 

had got a chan ce to kind of look at the thi ng and sort 

i t out . I think I must have made the decisi on at the 

time , and obviously did , that -- to leave him in the 

school under the circumstances at that moment probably 

wasn ' t wi se . 

13 Q . Yes . I think at page 7 there i s a reference to ' Nick ' s ' 

14 safety not being able to be guaranteed i n t h e school. 

15 A . Yeah . 

16 Q . I don ' t think that was you that made that note . 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

I just wanted to take you to those records quickly, 

'Davi d ', because it was just to show that t his was 

something that 'Nick ' was complaining about at t h e time , 

when he was at Balrossie . I will j ust go back to your 

statement now . 

I t h i nk you are clear now, you don ' t remember thi s , 

having been as ked about it , but al l your knowledge is 

from what you have been shown in the statement and in 

the records , is that right? 
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1 A. Uh- huh , yeah , that ' s right . 

2 Q. ' David ', I just wa~t to quickly deal with some matters 

3 

4 

that have been raised in relation to you yourself . This 

is at paragraph 541 . I think --

5 A. Sorry? 

6 Q. Sorry , if you could have your statement back before you . 

7 A. Is it my statement? 

8 Q. Yes . Apologi es , ' David ', I should have made that 

9 

10 

11 

clearer , but if we can go back to your statement and 

I am just now going to deal with some allegations that 

you have been made aware of . 

12 A. Thanks . 

13 Q. I thi nk the first thing is in relation to ' Nick ', and 

14 

15 

this is paragraph 74 of his statement , you have had 

sight of that , and I think is where he tells us 

16 A. Paragraph 74? 

17 Q. This is paragraph 74 of his statement 

18 A. Of his statement , right , okay . 

19 Q. It ' s not repeated in your statement , but you deal with 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

it at paragraph 541 . But in h is statement , his 

paragraph 74 , his reference is WIT-1-000000822 , but 

I don ' t need for that to be brought up , but essentially 

he is saying in that paragraph he ran away with two 

other boys and he tid in a barn and one of the boys got 

stung by a wasp and went back to Balrossie and must have 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

said where they were , that they had built a den in the 

hay bales and he looked down and he saw you there 

saying , ' Come out , I know you ' re there ', and he says : 

' We did get some punishment for running away , but 

I can ' t remember wtat it was .' 

I think, 'David ', that is something that was put to 

you and in fairness you have said you don ' t remember 

that inci dent , is that right? 

9 A. No , I don ' t really remember that incident, no . 

10 Q. You don ' t remember what punishments were given for 

11 running away? 

12 A. No , I don ' t at all . 

13 Q. I thi nk you have talked about the fact that close 

14 supervision might be one of them? 

15 A. Could have been , yes . 

16 Q . In fairness , ' David ', ' Nick ' doesn ' t tell us what the 

17 punishment was , so 

18 A. No , he didn ' t seem to know that . 

19 LADY SMITH : He doesn ' t criticise whatever it was . 

20 A. Can ' t remember that . 

21 MS FORBES : Just moving forward then , ' David ', to 

22 

23 

24 

25 

paragraph 543 of your statement . 

This relates to a boy we have been referring to as 

' Donald '. In relation to ' Donald ', the reference for 

his statement , just for our records , is WIT-1-000000856 , 
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1 

2 

3 

this is at paragraph 187 to 189 of his statement . I n 

essence what he says is that a member of staff , 

, known as •~ •, was involved in 

4 taki ng his tobacco off of him and he says t hat he t hen 

5 put his arse to his door at break time and was going to 

6 go through the door and get his tobacco back , and •-

7 - • was i n the office, dragged him in and gave him 

8 a tanking and punched him on his body . 

9 He then says that •- took him down to your 

10 office and told you what had happened and he says t hat 

11 you punched him as well , knocked h im onto his arse and 

12 he says about you : 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

' He wasn ' t shy of lifting his hands either . He was 

a rugby player , so he was some size . He 

said that I was lucky if he didn ' t get the police 

involved, because I was on good behaviour order from the 

court .' 

What ' s your position in relation to what ' Donald ' 

says , ' David ' ? 

20 A . I think it ' s just a complete fabrication as far as I am 

21 

22 

23 

24 

25 

concerned . I mean , I do not accept that . It ' s not my 

style to go round punching people or h i tting them or 

whatever . And I just wonder he obviously for some 

reason or other doesn ' t seem to like me . I don ' t know 

what -- he ' s obviously trying to defame me a bit further 
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10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

as well with regard to saying I go around hitting 

children around the school , which is a load of absolute 

tripe and nonsense . I mean , I ' m not prepared to accept 

that . 

The other thing is that I wondered , and I think 

I have said it in my paper , is that it would have been 

good had there been actually another witness in the room 

when what he said I did to him in fact had actually 

happened . 

Now, that would have been the teacher 

who brought him down to me . The trouble is 

in fact died a couple of years ago , so there ' s no 

witnesses to that particular issue at all and I just do 

not accept it, because it ' s just nonsense . 

And I am not quite sure what motivates , you know, 

' Donald ' , to kind of make that kind of statement . I ' m 

not sure about that, other than it occurs to me that he 

says in his statement that he ' s making a bid for 

compensation and I just wonder whether or not he thinks 

that -- I mean why pick on -- even if I had done it , 

which I didn ' t , why not try to blame 

apparently knocked him around in his office or something 

or other . I t hink he went for maybe the highest profile 

kind of guy that you could put in the situation, which 

in fact might argue well for compensation that ' s 
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1 

2 

3 

4 

5 

available for some people . 

So I ' m perturbed by that one . It ' s not the way 

I work at all . It ' s not the way -- I mean , to go around 

punching people , t hat ' s nonsense . 

Q. You mention ' ', I think the person , the way 

6 it ' s been written in ' Donald ' s ' statement is 

8 -

9 A . I t is , it is . He was known as •- •. 

10 Q . He was known as - ? 

11 A . He was . Yes , that was a nickname , he ' d had that for 

12 a long time I think . 

13 Q . From your point of view , you deny that happening? 

14 A . I totally deny that . 

15 Q . You say that you don ' t remember ' Donald ' 

16 A . No , that ' s the kind of weird thing about it . I mean , as 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q. 

I say , because of the age I am and my memory is not as 

good as it should be , I don ' t remember him at all for 

some reason or other . And yet the way he talks , it 

seems that I have been involved with him an awful lot , 

really -- which I haven ' t been , because I j ust --

I couldn ' t even put a face to him at all . 

' Dav id ', I just want to put another allegation to you . 

This is not one that is dealt with in your 

statement , but it ' s one that you have been sent because 
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8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

i t came in after you had given your statement . This 

relates to someone who is called ' Kenny ' for our 

purposes , and the reference to his statement , just for 

our records , is WI T- 1 - 000001 417 . 

The allegat ion he makes is between paragraphs 105 

and 107 . He talks about t h e fact that h e had been to 

visit h is girlfrie~d at Newfield and this had come to 

l i ght , and t hen he says that Balrossie staff took h i m 

back to see you to get his row and he was tol d not to do 

it again and to keep away from Newfield . 

The allegat ion he makes is that you poked h i m in the 

chest , he then cal l ed you a ' pri ck ', and then he says 

i nstantly you put tim in a headl ock and punch ed h im in 

the face . He then says that you tol d h im to go a nd get 

washed and he thinks you punched him in the face 

a couple of times , burst his lip , and there was blood on 

the wrist of his j umper , but he didn ' t need medical 

treatment . 

He g oes on to say that he told after that , sorry, 

this is paragraph 107 , at the end , he says aft er it 

happened , he goto~ all right with you and then when he 

wen t back home and showed h is mum the b l ood , she t o l d 

him, ' You need toberi ng ' and t hat meant h e needed to be 

taught a lesson and that was the end of the issu e . 

' Davi d ', you have not been given an opport unity i n 
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2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 
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your statement to respond to that , so I just wanted to 

ask you if you wanted to respond to that now . 

A . Same response as I have now with the thing , 

is that I just totally reject that . I mean , again, it ' s 

not the way that -- I am well aware of the fact that to 

punch somebody in the face is a dangerous thing , I know 

that very well for a whole host of reasons , so I don ' t 

accept -- and again I don ' t know why he ' s actually 

presenting -- I don ' t know what went on in the room , 

again because it was just him and I apparently there , 

just the two of us , I don ' t know what it was that 

actua l ly went on , whether there was a bit of hol ding or 

whatever that it was necessary, I don't know how he 

was behaving . But he ' s come up with a kind of 

statement of how I was behaving , which I just do not 

accept . 

17 Q . Is he somebody you remember , 'David'? 

18 A . No , I don ' t . I have absolutely no memory of him at all. 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q . ' David ', thank you , that is all the allegations I wanted 

to put to you . 

I think we have covered the fact that you ended up 

leaving Balrossie in 1991 and we talked a little bit at 

the beginning about what you went on to do after that . 

I think you were involved with other schools and with 

the Care Commission and we have that in your statement . 
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Balrossie was ~ot the end of your career and you did 

go on to still be involved in things to do with 

residential care; is that right? 

4 A . Yeah . 

5 Q. Just really in conclusion, ' David ', at paragraph 575 , 

6 
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you say you feel ttat you made a significant 

contribution to the development of Balrossie School as 

a child-centred establishment, with opportunities for 

the boys resident there to address their personal 

problems and have their life experiences enhanced . You 

point out that , although occasional mistakes were 

inevitably made by staff as they responded to some very 

difficult behaviour from the boys , you feel that 

predominantly the experiences for most young people and 

for most of the staff has been positive and certainly 

not abusive? 

17 A . I believe all of ttat . 

18 Q . Is that your position, ' David ', yes? 

19 A . That ' s my conclusion . Because, I mean , I did try to 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

work very , very hard . 

Can I make the point that it was a very difficult 

place - to kind of keep evolving . I mean , 

these places always are because you never know what you 

are going to get . It could be absolutely shattering , 

just trying to keep on top of all of that . 
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And as I think I said earlier on , towards t h e end , 

I think , t here was abou t 100 staff working in t h e place , 

as well as 60 residents and six day boys and , you know, 

i t was a really very difficult kind of scene to keep 

tabs on, the whol e sort of t hing . 

So that fina l statement that you have read out t here 

is exactly the way I feel about it . I was in that kind 

of l i ne of bus i ness for 3 1 years , 31 years , and I have 

had very few kind of issues of compl aint of a ny kind 

over t hat particular period of time and you will 

understand , i t ' s quite perturbi ng i n fact wh en you 

actually -- particular l y at 84 years of age , you are 

getti ng k i nd of faced with these k i nd of thi ngs . 

Al though I want to cooperate wi th you i n the who l e sort 

of thing , it ' s not at all what I would want to be 

fi n ishing my life off with , as it were , so 

But it ' s been most interesting, I have to say , and 

thanks very much for how you have handl ed i t . 

MS FORBES : ' David ', ttat is all the questions I have for 

you, unless there is anything else? 

21 A . No - - really, what ' s the next kind of stage in all of 

22 this? I presume ther e will be another stage? 

23 LADY SMITH : Well, let me deal with that , ' Davi d '. We are 

24 

25 

in the course of part of o u r case study work that will 

run i n t o next year , looking at all forms of 
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accommodation that are the Balrossie and Langlands - type 

of accommodation , and we began that last September . 

It ' s still ongoing and , as I say, it will run into next 

year . 

Then we have some other investigations to explore in 

public hearings , two sets of which have been announced, 

one to do with healthcare , additional support needs and 

disabilities , some time this spring, and another towards 

the back end of next year looking at establishments run 

by , in particular , local authorities, that type of work . 

So we have a bit to go and we are publishing all the 

time , we are analysing all the time , and thinking about , 

all the time , what more we will draw from the evidence 

than we have already published in our published volumes. 

That is the short version , ' David '. If you are 

interested in what we are doing , have a look at the 

website , it is all there . 

18 A . Yeah , there ' s a lot of information on the website , isn't 

19 

20 

there for goodness sake already, and a lot more yet to 

come . 

21 LADY SMITH : We do try and we keep trying to improve its 

22 

23 

24 

25 

accessibility as well , I am quite pleased with the newer 

search engine that we have put in which should enable 

a quick identification of anything that you are 

interested in by reference to a single word or two 
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1 words . 

2 A . I must have a look at that . 

3 But 

4 LADY SMITH : Go on . 

5 A . Lady Smith , could I ask , specifically to do with this 

6 

7 

8 

9 

Balrossie issue and the -- Balrossie and Langlands, 

I suppose , have been j oined together here , what is going 

to happen next witt regard to all the information that 

might have come out today? Well --

10 LADY SMITH : If I put it this way , Balrossie and Langlands 
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were only joi ned together because you were at both of 

them . At the mome~t we are in a group of p l aces that 

didn ' t include Langlands . 

What happens is all the time , obviously , we have 

transcripts being made of the evidence , we have written 

statements . As I tave said already , we continue to 

study and analyse and decide what is particularly 

important from the evidence that I accept for our terms 

of reference , and we have to keep going back to our 

terms of reference which you will also find on the 

website -- to help us respond to the questions that are 

inherent in those terms of reference . 

23 A . I suppose , Lady Smith , what I am wondering is, is there 

24 

25 

more that I am likely to have to do in relation to this 

whole affair? 
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1 LADY SMITH : I would never say to any witness never , never 

2 

3 

4 
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anything else , but let me put it this way , at the moment 

I cannot envisage ~s needing to revert to you . 

Occasionally sometting crops up that we had not foreseen 

that prompts to us go back to a witness that we have 

already engaged with , but that is very unusual and we 

certainly wouldn ' t do that lightly or without the 

witness support officer , who has already been engaging 

with you , talking to you about it . 

10 A . Sure . You know, it ' s worth me saying that I am quite 

11 

12 

13 

14 

15 

happy to cooperate with any aspect at all in the future 

with regard to information or explanations about 

situations , I mean , I am quite happy . What I don ' t want 

is to be obvious l y having most days of the week 

occupying my thinking time , as it were . 

16 LADY SMITH : No , no , no , I am not asking you to do that at 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

all , ' David '. We tave mined your memory quite well 

enough today and i~ getting your written statements . 

It really just remains for me to thank you so much 

for all the effort you have put in in both those aspects 

of your evidence a~d for bearing with us so patiently 

today . 

As I said , as far as the lunch break was concerned, 

I hope you can now go and think about something else . 

I don ' t know what the weather is like where you are , but 
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the sun is shining here , it ' s cold but the sun is 

shining and maybe you can enjoy what's left of the 

bright day . 

4 A . Yeah . Can I just finally say that I want to commend 

5 - and - in fact for how they ' ve dealt with me 

6 throughout the various times that we have met and the 

7 

8 

various communications that we ' ve had . It has been very 

supportive , I have to say . 

9 LADY SMITH : Thank you . I am really grateful . 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

I am really grateful for that and I am sure they are 

too . Can I say it doesn ' t surprise me that you want to 

pay them that tribute . I am very lucky in the quality 

of the people who support me here . 

Thank you, ' David ', off you go , and I hope the rest 

of the day is easy . 

16 A. Thank you . 

17 LADY SMITH : Thank you . Bye . 

18 (The witness withdrew) 

19 LADY SMITH : Would you like a five-minute break just now, 

20 

21 

Ms Forbes , and you can get organised as to what we are 

doing next . 

22 MS FORBES : I have a statement we can read --

23 LADY SMITH : You have one ready? 

24 If you are all ready to go , let ' s do that . 

25 MS FORBES : I should p~t my microphone on . 
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1 LADY SMITH : That does help . 

2 ' Jack ' (read) 

3 MS FORBES : My Lady, tr.e reference for this statement is 

4 

5 

6 

WIT- 1- 000000794 and the applicant is anonymous and is 

known as ' Jack '. 

LADY SMITH : Thank you . (Pause) 

7 MS FORBES : My Lady, ' Jack ' tells us he was born in 1962 , 

8 

9 

10 

11 

12 
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16 

17 

18 
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20 
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22 
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24 
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and he was born and brought up in the north side of 

Glasgow, he has a large family and there was seven 

siblings and he was the second youngest , and he didn ' t 

have a lot growing up . There were two bedrooms in the 

property and t he boys slept in one and t h e girls in 

another and the parents slept on a pull-down bed in the 

l iving room . There was a l ot of arguments in t he house . 

He started going to primary school but spent most of his 

time ' dogging ', but ' Jack ' says in those days parents 

could go to j ail for t heir children dogging school . 

He started to become involved in with an older crowd 

of boys that he hu~g around with and he would go to 

school on a Monday and get a dinner ticket , turn up at 

school to eat dinner and then he go bolt again , h e says , 

to older friends . 

He also played footbal l for the school , but really 

only turned up on Saturday mornings to play for the 

team, very seldom attended school , and he felt that 
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schoo l couldn ' t teach him anything that he didn ' t 

already know and his father would give h im the odd thick 

ear for not attending school . 

He went to his first panel when he was about 10 and 

this was about h im not going to school and they warned 

him that his dad could go to jail . He had a social 

worker and he then made various appearances before the 

Children ' s Panel a~d was g i ven at least two chances to 

change his behaviour and go to school before they made 

the decision to se~d him to Balrossie . 

He says he remembers being driven to Balrossie in 

a Rolls - Royce or a Bentley and he was accompanied by his 

socia l worker 

14 LADY SMITH : I doubt t tat it was a Rolls - Royce or a Bentley, 

15 but it may have been seemed like that to him, I suppose . 

16 MS FORBES : Yes . 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

He then tells us about Balrossie from parag raph 11 

and we know that from the records that he was admitted 

there in - 1974 , he would have been aged 12 . 

I think he was taken off the roll in - 1975, but 

then readmitted again in - 1975 . ' Jack ' says that 

to h im it felt l i ke an adventure and he was looking 

forward to it and t e had been told by o l der boys that he 

was hanging about with that it was a good place , but 

when he arrived , he i mmediately knew he was not going to 

147 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

l ike it . 

He thought at the time he was to remain there for 

about a year . He tells us about staff . At paragraph 15 

he says there was a man who covered the weekends and he 

was the only one on duty, that most boys went home on 

a Friday night and returned on a Sunday but he rarely 

got home and would spend most of the weekend on his own 

in Balrossie . 

The man who was on at the weekend would often take 

him swimming and let him sit in his room , where he gave 

him cigarettes and coffee and other few boys also 

followed that same routine . 

He tells us at paragraph 17 about being taken to the 

Mr - and and being told 

that , after being assessed for six weeks , if he behaved , 

he would be allowed to go home on leave but he felt 

homesick after just two days . 

At paragraph 18 he says : 

'I was to run away so often that during my spell in 

Balrossie , I never managed to earn weekend leave . ' 

He talks about how boys would be brought together on 

a Thursday , in a semi-circle , sat down , and told what 

l eave they qualified, depending on their behaviour . 

He tells us about the routine from paragraph 19 and 

the fact that after breakfast , there would be lessons 
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and there was also workshops to learn practical skills . 

There was painting and decorating . He was taught by 

an old boy who was popular because he left the children 

smoke . He says that because of his lack of education , 

he spent most of his time in the classrooms and he says 

that after lunch , they would sit in the classroom and 

watch television . There was a snooker table in the 

dining room as well as table tennis and there was a gym. 

Most evenings , they would be able to go after dinner 

outside and play football , but you were always 

supervised by staff and he says he was always being 

watched because of the number of times he ran away. 

He then talks about there being a uniform and that 

was grey flannels and a shirt for school and then denims 

and plimsolls to change into . 

He says , in relation to schooling at paragraph 28 , 

he had no interest in school and didn't want to learn 

and he says he thinks he was in Balrossie over 

Christmas . He was not allowed home because he had ran 

away so often, this is at paragraph 29 , and he says: 

' I can ' t be sure about this , as I spent so much time 

locked in the small room next to study. 

I don ' t recall any Christmas celebrations at Balrossie.' 

He talks about his mum and older sister coming to 

visit on one occasion and there being an issue with 
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that , and that he ran away because he didn ' t get his 

visit . His mum and sister had arrived late , later in 

a taxi , but by that time he had ran away and he says 

that his socia l worker never came to visit whilst he was 

in Balrossie and he doesn ' t remember attending any 

meetings about reviewing his time there . 

Sorry , at paragraph 32, he says : 

' I never attended a meeting at Balrossie when my 

detention was being reviewed and I never had any input 

into what was said .' 

It would be that would tell him that 

12 he was staying longer and that that wouldn ' t change 

13 while he continued to run away . 

14 He says there was a matron at Balrossie , but he 

15 didn ' t have much to do with her until he 

16 - -

17 Then he talks about running away from paragraph 34 . 

18 He said he was only in Balrossie for about a week when 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

he ran away . He ran away at every opportunity . He was 

dodging about , sleeping in empty houses under bushes , 

and when he was taken back to Balrossie , he was given 

six of the belt across his bottom as a punishment and 

was watched after that . 

At paragraph 35 , he says : 

' When the weekend man was sexually abusing me , 
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I became very confused and decided to run away . Running 

away from Balrossie was known as "shooting" . This 

usually resulted in being punished by 

Mr • . 

' When you ran away , you could be put into a locked 

room which had bars on the window . I spent a lot of 

time in that room which was next door to lilil 
SNR 

I study. 

' I ran away on every occasion I could . When I was 

on the run I started drinking with the older boys I kept 

company with . Eventually I became an alcoholic .' 

He says that most of t he boys who were staying at 

the weekend also ran away and were being punished by not 

getting weekend leave . 

He tells us at paragraph 41 that Mr - used to 

take three or four boys out in a van to search for you 

after you had run away : 

' He would get the boys to chase you and catch you 

and take you back to Balrossie and when I left 

Balrossie , I recall being told I had run away on 14 

occasions . ' 

He then talks about abuse from paragraph 42 and 

says : 

' The man who worked at the weekends , and whose name 

I can ' t remember , used to invite me and two other boys 

151 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

[who he names] to his room in Balrossie . He would give 

us cigarettes and coffee , but the other two boys knew 

what would happen after that as he had another motive 

for doing this . I was only 11 and this man got all of 

us to perform sexual acts on him . 

'I regularly ran away and was aware that if I was 

caught and brought back , I would be punished . It was 

always Mr 11i1111 who gave me six of the belt across my 

backside . He would also hit me across the back and 

regularly punched me . Mr - called this " capital 

punishment". 

who was an older man with a 

bald head , also gave me the belt for running away . He 

never punched or kicked me , I can ' t recall his name . He 

always belted you over your backside when you had your 

trousers on . 

' As a punishment , I would be locked in a room which 

had bars on the window . It was situated next door to 

room . At the weekend , the man with the 

limp would come down to my room and give me cigarettes 

and coffee . He would expect me to perform sexual acts 

on him and he would try to perform sexual acts on me . 

'This came about because of the time that I spent 

with [two boys who he names] in the man ' s room and I had 

to watch those two boys perform sexual acts with the 
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man . After a whil e he turned his attention towards me 

a nd I was subjected to the sexual acts . The man was 

very nice to me and took me swimming and looked after 

me . I was too you~g to understand that h e was 

' grooming ' me . When he performed these sexual acts i t 

made me feel i l l . This abuse started after I had been 

at Balrossie for about three weeks . 

' I am fa i rly certain that the man wi th the bad leg 

had been sexual ly abusing boys for a long time before 

I came . I only witnessed him sexually abusing [ the two 

boys] , but I suspect there were a lot more . The two 

boys [he names ] seemed to cons i der this to be normal , 

I thi n k that they were both about a year old than me . 

I was sexuall y abused by t h is man on more t h a n a dozen 

occasions . 

' I remember that t h e man used to take [th e two boys 

and h i m) to the swimming baths in Johnstone , sometimes 

i t was just me if the others had got home at the 

weekend . When we were in the van h e wou ld try and kiss 

me . It made me feel ill and I was very confused about 

what was going on .' 

He says thereaft er on o ne occasi on h e was so upset 

about what was happening to him that he tried to commit 

suicide and he has indicated how he tried, and he says 

that t he matron on duty dealt with him and while she was 
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treating him, he told her what was happening and that he 

was being sexually abused by the man with t he limp . She 

didn ' t believe him and called him a liar and she said if 

anyone asked, he was to say that he had 

while he was " shooting", what he says was running away, 

and climbing over a barbed wire fence . 

He thinks that the matron reported it to lll 
and he says the next thing that happened he 

was l ocked in a room and told that he was unruly , 

because he had and that he was 

a danger to himself and there was no action taken 

against his abuser , as far as he knows . 

He also told his social worker , but he d i dn ' t seem 

to believe him and told him to stop maki ng things up . 

The social worker knew that he had run away on 14 

occasions and told him if h e continued runni ng away , he 

would be sent to another List D school called Rossie 

Farm, where he would be locked in . He says that when he 

ran away , he would often go back to his parents but they 

would tell him to go back to Balrossie and he was never 

able to tell his father about the abuse he was 

suffering . 

He then tal ks about leaving Balrossie and says it 

was quite soon after his attempted suicide and the 

complaints he made that he left and he says : 
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' They didn ' t want me there .' 

He was accused of being unruly and a danger to 

himself and he was spending most of his time in the 

locked room at Balrossie . He was due to start secondary 

school and out of the blue , a social worker took him 

from Balrossie to a Children ' s Panel meeting and it was 

decided he could go back home and start secondary 

school . 

But it wasn ' t long after he went home and started 

school that he was dogging school again and he said that 

he had developed a drinking habit when he was in 

Balrossie and when he was running away from there , he 

was spending his time drinking and he ended up in detox 

units , ' Jack ' says , on at least 12 occasions spanning 

his childhood and adult life . 

' Jack ' tells us at paragraph 58 that whilst he was 

dogging school , he was getting involved in crime, the 

police would be involved and then he was back before the 

Children ' s Panel a~d the decision was to send him to 

Kibble . He was now about 13 or 14 and he says that they 

21 were always trying to find an alternative to locking him 

22 up again . 

23 He then talks about Kibble from paragraph 59 and we 

24 know from his records he was admitted there on 

25 - 1977 . 
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He tells us about Kibble in the following 

paragraphs . That will be read in or dealt with at 

a future time , my Lady . But he did run away from there 

a couple of times , he says , and he tells us that there 

was no real abuse at Kibble and talks about just being 

hit with six of the belt for running away . 

At paragraph 82 he says he had been on the run for 

about three months from Kibble and was mixing with 

an o l der crowd and drink drinking heavily, involved in 

petty crime and Kibble told him he was unruly and they 

no longer wanted him there and it was decided that he 

would be moved to a boys ' hostel in Glasgow. 

He then tells ~s about that from paragraph 84 and he 

says he was about 15 when there was and he stayed for 

about a year until he was 16 and he was enrolled in the 

local secondary sctool . 

At paragraph 9C , he says he was told one day when he 

turned 16 he would have to leave the hostel , because 

they only dealt with juveniles who were under 16 . His 

16th birthday was due very soon and that was the day 

that he left the hostel . 

Then he talks about life after being in care from 

paragraph 91, he went back to stay with his parents , he 

was still drinking but managed to get put on a course 

for painting and decorating at the college . He then 
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ended up going to prison for offences which he says all 

related to alcoholism and his behaviour when he was 

drinking . He was in borstal at Polmont in Glenochil , he 

was in Saughton at 22 and he served a three - year 

sentence and he was released at 25 and has not been in 

prison since . 

He then talks about impact from paragraph 93 and 

says he ended up i~ a psychiatric hospital on three 

occasions in his 2Cs . He was still drinking at that 

time and he had issues about his relationship with his 

father and his brother , and that preyed on his mental 

health . He attended a lot of detox centres to try and 

help . 

He goes on to tell us at paragraph 95 that he was 

sectioned under the Mental Health Act . He says he was 

having flashbacks to his time at Balrossie and he was 

diagnosed with psychosis . 

He then tells us about various places he was in and 

he says , between hospitals and various institutions , he 

said he was in one place or another on 15 different 

occasions . 

At paragraph 96 he says the last detox he had was 

five years ago at the time of this statement , and he has 

not drunk alcohol for two years . 

At paragraph 97 , he says : 
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' My adult l ife has basical l y been a mess and I b l ame 

Balrossie for that . I have held a lot of j obs b ut never 

managed to hold them down because of my issues with 

alcohol .' 

He tells us that he had worked on building sites in 

London where there was no requirement to produce papers , 

but every time he built up money, he would go back on 

the booze and lose h i s job . 

He has worked as a painter and decorator and woul d 

go back and forward between England and Glasgow. He 

says that his father passed away and h i s mother was on 

her own, so he moved back in wi th her and was in out of 

detox units before he finally managed to get his own 

house , but nothing really changed . 

His mother has since passed away six years ago at 

the t ime of this statement and she had been living in 

the house below him and he was able to keep an eye on 

her when s he was getting o l der . 

He tells us at paragraph 100 that he has had 

relationships and he has two daughters and twin 

grandchildren , but he doesn ' t see them because of his 

behaviour when he was drinking . 

He says that his daughters , one of t h em h e 

communicates through the computer with her , and he talks 

to one of h is sisters but has no contact with t h e rest 
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of h i s sibl ings . 

At paragraph 102 , he says : 

' I think that Balrossie has ruined my adult life . 

I woul d wake up every morning and have a knot in my 

stomach . The only thing that would fix it was to have 

a drink of alcohol . I didn ' t realise it at the time , it 

is only when I think about it now . I was blaming myself 

for what happened at Balrossie and didn ' t understand 

what was happening to me .' 

He talks about having a heart attack when he was 46 

and they put in stents . He has COPD and is on 

medication for those t h ings and for his mental health. 

He has been diagnosed with PTSD . He tells us t h at he 

has never reported to anyone outwith the care system 

about the abuse he suffered in care , but as I have set 

out, he did tell his social worker and t he matron at the 

time and they didn ' t believe him . 

He says at paragraph 1 05 : 

'I suspect that was a l so told and he 

dealt with that by giving me a beating and locking me in 

a room . ' 

He goes to say : 

'It is , however , very i nteresti ng t hat after I made 

the reports of the abuse I was very quickly released 

from Balrossie and sent back to live wi th my parents . 

159 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

I was also threate~ed by my social worker that if 

I didn ' t behave , I would be sent to Rossie Farm Approved 

School .' 

He has contacted Future Pathways and has been ab l e 

to talk to people about the abuse and he feels that this 

is having a good effect on him . 

At paragraph 1C9, he talks about lessons to be 

learned and says : 

'There should be a mentor for every child that is 

put into care . Children should have someone who will 

listen to them and be able to hear their concerns . They 

shoul d have someone they can report abuse to . 

' I could accept getting the belt at these places [he 

says ] but there is no excuse for the abuse I was 

subjected to . I have questioned why it happened to me 

and I am sure other children feel the same way . I feel 

that back in my time in care I would not have been able 

to tell my father about the sexual abuse because it was 

frowned upon and I felt guilty that it was my fault . 

' I do not want what happened to me to be the 

experiences that other children have in the care system. 

I think that the Inquiry must protect children in care 

and ensure it never happens again . It is as simple as 

that .' 

He has signed ~is statement and it is dated 
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1 30 August 2021 . 

2 LADY SMITH : Thank you very much . 

3 

4 

5 

6 

I think we will take a short afternoon break now and 

then you can get organised for where we are going next, 

with I think some more statements to be read in , is that 

right? 

7 MS FORBES : There are , yes , my Lady . 

8 LADY SMITH : Thank you very much . 

9 (2 . 58 pm) 

10 (A short break) 

11 (3 . 07 pm) 

12 LADY SMITH : Mr Peoples . 

13 ' Donald ' (read) 

14 MR PEOPLES : The next read- in is from an applicant who has 

15 

16 

been given the pse~donym ' Donald '. ' Donald ' s ' evidence 

was referred to the evidence of 'David ' today . 

17 LADY SMITH : Yes . 

18 MR PEOPLES : I don ' t propose to read it all today . It is 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

quite a lot in the statement but could I say at the 

outset that the statement itself is WIT-1-000000856 . 

Can I make the point at the beginning, rather than 

trying to take it through the statement , that it appears 

from ' Donald ' s ' statement that he was in nine different 

institutions between 1975 , when he was around the age of 

four or five , thro~gh to 1990 , when he was reaching 
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his -- or at least when he was towards the end of his 

teenage years , and these comprise children ' s homes , 

an assessment centre , a List D school and several young 

offender institutions . Because I am not going to take 

your Ladyship through all of the d ifferent individual 

institutions today , could I just record that I t h ink 

it ' s fair to say ttat , according to ' Donald ' s ' evidence , 

he suffered some form of abuse in seven of these nine 

institutions . In some cases physical abuse , in some 

cases sexual abuse, and also abuse that I think he 

character i ses as sort of emotional abuse . 

By the time he went to Balrossie, which I am going 

to deal with perhaps today in principal focus , he had 

been in five institutions by then . 

15 LADY SMITH : He had been in five by Balrossie ; is that 

16 right? 

17 MR PEOPLES : He had been in five before then . 

18 LADY SMITH : Not seven? 

19 MR PEOPLES : No , I thi~k he had been in one particular one , 

20 Newfield , three times . 

21 LADY SMITH : Right , so you are not counting each --

22 MR PEOPLES : No , no 

23 LADY SMITH : So he had had eight p l acements , but it was five 

24 different places? 

25 MR PEOPLES : I think wtat happened , as we are probably 
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starting to l earn , is that each time that someone is 

being considered for a further placement , t hey often go 

to an assessment centre . In his case , because , I think , 

of h i s community area , he has been sent for short 

periods to Newfield for some form of assessment , but , as 

we know, young people who were sent there have , even in 

the short periods they were there , experienced abuse , 

according t o thei r testimony . 

9 LADY SMITH : Yes . 

10 MR PEOPLES : With that introduction , I will just take a few 
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brief poi nt s from t he statement before going to 

Bal rossie , but ' Do~al d ' was born in 1970 . He was part 

of a l arge family , I t h ink there were s i x c h ildren . 

Both of h i s parents did work , as he tells us , and that 

on paragraph 5 , he tells us that as far back as he can 

reme mber , h is mother was an alcoholic and cannot rea l ly 

remember an occasion when his mother was sober . He 

remembers a l ot of f i g h ting and screami ng at home and 

constan t arguments and that his parents e nded up 

splitting up . 

He tells us at paragraph 7 that his father was 

supposed to pay re~t , because he was working , b u t d i d 

not and that his mum got into rent arrears and ended up 

losing her house a~d that for a time , ' Donald ' and his 

mother moved in with his granny in a small one - bedroom 
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house . I thi nk he and some of his sibl ings , as well as 

his mother and his granny a nd grandfather , were seeking 

to share a one bedroom house between them , as he 

descr i bes at paragraph 7 . 

As he puts it t here : 

'It was tight l iving conditions and there was a l ways 

fighting, because of my mum ' s drinking . My granny 

couldn ' t p ut up wit h it . ' 

He tells us that social work ended up i nterven ing 

and he and his you~ger sister were taken away , I think 

to their first care placement , or residenti al care 

p l acement , Nazarett House . He says that he thinks he 

and h i s s i ster were taken because t h ey were the youngest 

of the fami ly members at t hat t i me and con s i der ed to be 

the most vulnerable . Because I think of the actions of 

his mother , or ratter i naction , or neglect as well . 

I am not g oing to go through his time i n 

Nazareth House , which h e was about five years of age and 

he does tell us about h is time there and the sort of 

things that happened . The slipper was used on h im a lot 

of times . There was one member of staff who tried to 

force f eed h i m, that is paragraph 18 . 

He tells us quite a lot about the routi ne , wh ich is 

probably familiar to those who were involved in the 

Nazaret h House case studies . 
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1 LADY SMITH : It is in the findings that were published some 

2 time ago, I don ' t think this is news . 

3 MR PEOPLES : I don ' t tr.ink there is anything here that would 

4 

5 

6 

in any way be different in substance to the evidence 

that supported the findings that have already been 

published . 

7 LADY SMITH : Yes . 

8 MR PEOPLES : And indeed confirm them, that this is more of 

9 the same really . 

10 LADY SMITH : Yes . 

11 MR PEOPLES : Indeed , he tells us about the administration at 

12 

13 

14 

15 

16 
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19 
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paragraph 57 of a form of corporal punis hment , using the 

slipper , by a particular sister , whom he names , which 

involved taki ng trousers down , short trousers , on the 

bare bottom and given a slipper with him over the 

sister ' s knee and describes a lot of kicking and 

grabbing of his hair while being held down to receive 

this punishment . 

He describes other children being hit at the same 

time , so I am not going to spend time today . It is 

obviously all there , there is quite a lot there , but 

clearly our focus today is on a different place . 

He tell s us just simply that he , I think he left 

Nazareth House in Cardonald when he was about eight 

years of age , that is at paragraph 75 . 
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He then was at home , but, a familiar story , there 

was police involvement with him and he appeared before 

a panel and was ser.t to Newfield for assessment , where 

he stayed for , he says , around six weeks and he says he 

was still at primary school , so he reckons he was nine 

or ten years of age at that time . 

From paragraph 80 onwards , he tells us about 

Newfield Assessment Centre , he tells us about various 

aspects of it . 

He has a section in relation to Newfield about abuse 

at paragraphs 91 ttrough to 93 . In essence , he says , at 

91 , it was not a bad place but there were a couple of 

creepy staff and he mentions one particular member of 

staff who he recalls reading about in the newspaper as 

a person who had been convicted of sexual offences . 

He just says ttat the abuse he is describing was 

more mental abuse and gives us a description of the type 

of abuse he has in mind , such as when children were 

carrying on at nigtt , the staff would make them stand up 

for hours in a corr.er and they would get pins and 

needles and be begging , essentially begging to go to 

bed . And indeed they had them in the gym running in 

circl es at night , again for misbehaviour . 

That is really all he says about Newfield . 

At paragraph 94 , this is maybe a familiar theme now, 
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that he does have some comments about appearances before 

the pane l as a you~g person and he says , towards the 

foot of page 19 : 

' The panel never asked me where I wanted to go . 

I was told where I was going and that was it . They made 

the decision and nobody ever asked me why I was doing 

things . ' 

Then he was se~t to St Nini an ' s , Gartmore as his 

next placement . I think it is correct to say that that 

evidence was read in on Day 413 on 21 January 2024 , 

during the DLS , Chapter 2 , so I am not going to dwell on 

that one . 

13 LADY SMITH : Thank you . 

14 MR PEOPLES : It has quite a long section, starting at 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

paragraph 98 , on that particular establishment , 

including a sectio~ on abuse , starting at paragraph 118 , 

where he talks about various forms of abuse . I think 

sexua l and physical , and I think that goes through to 

about 135 of his statement . 

I think he doe~ mention someone who may have been 

convicted more recently in his statement , as well as two 

familiar names , McKenna and McKinstry . 

23 LADY SMITH : Yes . 

24 MR PEOPLES : He tells us about leaving St Ninian ' s from 

25 paragraph 136 onwards and , again , he gets into trouble 
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and he is committi~g some offence with older boys , he 

calls it ' doing over a club ', and because they were 16, 

this is at 140 , he says he took the blame for it , 

otherwise they would have gone to jail . He pleads 

guilty . That plea is accepted and his friends are 

released . He is referred back to the panel and he goes 

back to Newfield for a second time , for further 

assessments . He ttinks he was there again about eight 

or nine weeks . 

He tells us at 142 it was all right when he was at 

Newfield the second occasion, though he does say that he 

was starting to get a bit more out of control and was 

sniffing glue . Again , that is not a particularly 

unfamiliar scenario that we have heard . 

15 LADY SMITH : Indeed . 

16 MR PEOPLES : Just picking up on what he had said earlier at 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

145, he does say ttat the staff were basically okay but , 

as he puts it, there were some ' weirdos ' and he mentions 

the same person who he thinks was convicted of certain 

offences , who wanted to take him out in a sailing boat, 

and he says he had the sense that there was something 

about him and said no . 

The upshot of tis time in Newfield was an assessment 

was made. He was sent to I think it is a children ' s 

home in Glasgow . Ee says he was in his second year at 
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secondary school , I think , at paragraph 1 48 , and that he 

was about 12 years of age . 

He says at 149 he thinks he was there for around 

a year and he says at 149, it was r eal l y a ll righ t 

there , so he has not got a lot to say , b ut he does have 

a section, I h ave to say, despi te that , abou t abuse a nd 

he seems to partic~larly single out one particular 

member of s t aff, wto I t hink was t h e person who in fact 

or at least 

He describes ttat that person , as he describes , was 

a ' bad old bast ard ' and if young people got i nto 

troub l e , he wasn ' t shy about cal ling them names a nd h e 

was a pri est he says and he sai d for a priest he had 

' a bad tongue ', as he puts it , and h e got a few punch es 

and slaps from this individual as well . And that 

pun ishment in this particular establishme nt was a s l ap 

i n the face and a bawling out from this particular 

p e rson , at 155 . 

19 LADY SMITH : Yes . 

20 MR PEOPLES : All in all , at 156 he does seem to say it was 

21 

22 

23 

24 

25 

a good place . 

I t h i nk one can see these comments being made 

sometimes because t e is compari ng establ ishme nts and so 

to some extent one has to be careful not to read too 

much into perhaps that t ype of statement . 
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But he goes back home and gets into some more 

trouble after a few months and is p u t into a children ' s 

home in Inverclyde , which he tells us about at 158 , and 

h e thi nks he was around 1 2 or 13 at that time . So he is 

build i ng up quite a collection of establishments by this 

stage , and he thinks he was there maybe seven or eigh t 

months . 

Secondary Institutions • to be published later 

He leaves and he gets involved in -- well , he ends 

up getting charged , he tells us at 164 , with two older 

boys and he tel ls us t hat that matter did go to court , 

because of the a ges of the older boys , and t h at h e was 

held in Newfield , he says , until the case came to court . 

He tells us at 165 the case was dropped , so he was 

r e leased from Newfi eld and went back home . 

Then , during his period at home , he tell s us at 167 , 

that he was charged with a wilful fire - raising offence 

and he was already on bail for a house breaki ng a nd was 

170 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

ful ly committed and ended up in Newfield again and says 

h e was there for six months , so that would be t h e third 

time he was there . 

I t appears again , he says , he takes the blame for 

the house-breaking matter and is g i ven three years ' 

residential training . He tells us that on t he wilful 

fire-raising , the sentence was continually deferred . 

Just to pick something up , he says at 168 of his 

statement that whi le he was waiting to be sentenced, 

this is ' David ', that gave evidence , came up to Newfield 

and as ked if he would like to come to Balrossie . 

' Dona l d ' tells us he had heard good stories about it 

from the boys who were already there , so he said he 

would go . 

Then he comes to his time at Balrossie, which he 

tells us about starting at paragraph 169 , and tells us 

that he went there when he was about 13 , which would put 

h im either 1983 or early 1 984 , I thi nk . 

19 LADY SMITH : Yes . 

20 MR PEOPLES : He says he was there for almost three years . 

21 At 170 , he says ' David ' was 

22 llillll and he remembers certain other members o f staff, 

23 including and a PE 

24 

25 

teacher , , known as - . 

I t hink we can t ake it that is 

171 

based on 



1 the --

2 LADY SMITH : _ , yes . 

3 MR PEOPLES : also someone called _ , known as 

4 _ , who was 
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of the school . I think that 

was was which 

I think the - is spelled differently to the 

statement , it is but I think that is the 

person on the evidence we have . 

He says in the final sentence of 170 that he got on 

well with most of the staff at Balross i e . 

He has a section on routine, and I am not going to 

go through that all today , I will just pick out some 

matters that he tells us about . 

Firstly, as far as bed wetting is concerned at 173 , 

he said he was a bed wetter until the age of 13 or 14 

and that he would just tell staff what happened , he had 

a special mattress , and they didn ' t make any big deal 

out of it . He doesn ' t appear to have suffered any 

significant bad experiences from the fact that he did 

wet the bed . 

He says , as far as schooling was concerned , at 176, 

that he went to different classes , including English , 

maths, there was a woodwork and art classes and teachers 

came in to teach . They were not working in the 
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1 residential units . 

2 As for the teachers , he tells us they were all right 

3 but - •, the person he has mentioned, and •-

4 - • were hard he says . 

5 He says at 177 , and this is something I think that 

6 came up earlier today : 

7 ' I stopped going to classes when I was about 15 

8 
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10 
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because they knew that I was educated enough . They had 

me working out in the gardens . I would look after the 

goats . I built a big chicken coop and raised chickens 

from the eggs . I used lamps until they were wee chicks. 

I t was an added sideline for me because I would sell the 

eggs to the kitchen staff .' 

He has a detailed description of it , he doesn ' t just 

say it in broad terms , he seems to explain what he in 

fact did in more detail . 

17 LADY SMITH : Yes . 

18 MR PEOPLES: So that is his position. 

19 

20 
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Then he says he was the only boy, at 178 , to work in 

the garden , but that Mr --started working as 

a groundsman and that they got on well together , so he 

is also linking i t , I think , to a person who was at the 

school who was in the same place , working in the garden . 

I am not going to go through some of the other 

matters today , but they are there about leisure trips . 
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I think his evidence is along the lines of other 

evidence, that there was clearly a lot of trips and 

activities , which is something that I think has come out 

of the general evidence . 

5 LADY SMITH : Yes . 

6 MR PEOPLES : As far as family contact is concerned, at 18 4 
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he says that he wo~ld go home for weekends and would be 

dropped off in the area he lived and would often stay at 

an aunt and had to go back to Balrossie on a Sunday . He 

tells us that -- I think this is to do with when he was 

on home leave, he says : 

' I was finished with glue but I was drinking a lot 

and smoking cannabis . That was when I started taking 

drugs when I was o~ home leave at t he age of 15 . 

I could usually take a bit of cannabis back to 

Balrossie , but I kept it to myself . I would make sure 

it lasted all week . We weren't allowed to smoke but 

they knew we all did it . ' 

Again , it seems it's a rule that was more observed 

than the breach . 

21 LADY SMITH : It may go back to choosing your battles . 

22 MR PEOPLES : Yes , indeed . It would have been a very 

23 

24 

25 

difficult thing , if i t was a general situation that you 

had young people wto had already been habitual smokers 

and some with an addiction , to suddenly impose a rule 
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and expect it to be complied with so .. . 

He said at 186 in relation to discipline -- I thin k 

this is in line with the sort of evidence we heard 

before : 

' If I got into trouble , I would be kept in the next 

weekend . That happened to me a few times when I was 

drunk . ' 

It may be that some of the trouble was trouble that 

had occurred in the community , when he was on home 

leave . 

It would appear that at least the police on some 

occasions would simply pick him up , but not charge him, 

speak to Balrossie and tell them where he was . And they 

would come and collect . 

Then he goes on to deal specifically with a section 

headed ' Abuse at Balrossie ' . 

He starts at 187 on page 41 , and I will use his 

proper name here , I think rather than the name -- he 

calls it 

known as 

place opened ... ' 

but it is 

had been there since the 

So we are talking about 1960 or possibly 1962 but he 

was there a long time . 

He says : 

' He was fair but he wasn ' t shy of lifting his hands 
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if you got into trouble . He took my tobacco off me and 

I knew it would be in his office . At break time , I put 

my arse to his door . I was going to go through his door 

to try and get my tobacco back.' 

That is probably an indication, a bit like our other 

witness , who was so desperate for tobacco t hat she acted 

up and did anything she could to smoke . 

8 LADY SMITH : Yes , and her whole point was , ' If I had just 

9 

10 

11 

b een allowed to smoke , for example like some people were 

smoking outside the gates , none of this would have 

happened '. 

12 MR PEOPLES : Yes . 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 
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So this starts over a battle that perhaps , as your 

Ladyship said, shouldn ' t have been fought maybe . But 

anyway , he goes on : 

•- was in his office . He dragged me in and 

gave me a tanking . He punched me all over my body . 

•- then took me down to ' David ' s' office 

and told him what had happened . He punched me as well . 

He knocked me on to my arse . He wasn ' t shy of lifting 

his hands either 

He says he was a former 

and was of some size . 

rugby player 

According to ' Donald ', ' David ' said that he was 

lucky that they didn ' t get the police involved, because 
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he was already on a good behaviour order from the court . 

He then goes on that never gave 

' Donald ' such a severe beating again , but he was good 

for giving you a knee to the leg for ' daft wee things ', 

as he puts it . He did that to other boys as well . 

Then he says : 

' I also saw ' David ' being violent towards other 

boys . The only way he knew how to deal with boys was by 

lifting his hands . He did that to me so many times that 

I can ' t remember them all . ' 

Then if I could move over to 193 , he has been 

dealing with a member of staff , 

tells us at 193 : 

' On one occasion I was sent to see 

, and he 

I think it was for swearing at one of the staff . I went 

into his office and he asked me why I had been sent to 

see him . I told him and he said , " You did what? " He 

slapped me and I fell back the way . I cracked the back 

of my head off the safe . It gave him a hell of 

a fright . He came over and started shaking me . He 

asked me if I was all right . He was saying that he was 

sorry and that he hadn ' t meant it . That was the only 

time that he lifted his hands to me . ' 

Then moving on to another member of staff that he 

recalls , at 196 he says : 
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•- was good for lifting his hands . He 

tried to do it to me once . I told him not to expect it 

to be one way . I said if he hit me I ' d knock him 

straight out . He said he didn't want to fight me . 

I had seen him beat up younger boys . He was an old 

bully .' 

I think again that is a theme that comes out , that 

they pick -- to some extent the staff pick their 

victims , as far as the applicant evidence is concerned, 

that they choose someone perhaps that will not resist 

and fight back . 

12 LADY SMITH : It is not unusual in the wider worl d as well . 

13 MR PEOPLES : No, it is -- there is nothing perhaps 
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surprising that 

He then says about leaving Balrossie , that he 

started to be able to stay overnight at home and attend 

Balrossie during the day . He still had the fire-raising 

matter hanging over him and he says that remained t he 

case until he was nearly 16 and he ended up with 

an admonition and says that he was released , I think 

from Balrossie , I think , that means probably , when he 

was 15 years of age . 

Then he started running about with boys again in his 

community . As he puts it , he ' tripped over his 

shoelaces as usual ' and found himself in jail . 
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He has a section about time at the closed unit at 

St Mary ' s from paragraph 199 onwards , but he says that 

he didn ' t each reach the dormitory because he took 

an opportunity to escape and was on the run for four 

months . He was caught just before he was 16 and he was 

taken straight to Longriggend from court . 

I think , unless I am much mistaken , the evidence on 

this matter was read in during the SPS chapter on 

8 December 2023 , o~ Day 396 , so I am not going to repeat 

it today . 

11 LADY SMITH : Thank you . 

12 MR PEOPLES : Other tha~ say he was clearly in several SPS 

13 institutions --

14 LADY SMITH : Yes . 
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MR PEOPLES : after leaving Balrossie . I don ' t think he 

really -- I think te just touched the door of St Mary ' s 

and that was it . 

Then he tells us about life after care from 223 

onwards and said he was in and out of Polmont a number 

of times between the ages of 18 and 20 . 

He says that wten he reached , I think , nearly the 

age of 21 , he was moved to Barlinnie and until four 

years prior to his statement , he was in and out of 

prison regularly . 

He says there was a lot of drug abuse in his life 
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and he in fact says he think it is being in jail that 

has actually kept t im alive . He says he has not been in 

prison now for four years : 

' ... and I thi~k that is me now . I am done with 

getting i n trouble with the law. ' 

He tells us of some of the difficulties of being 

someone with this track record at 225 : 

' I've never worked . I ' ve never been out of prison 

l ong enough to get a job . My life after leaving care 

was chaos . It was crime and drugs . ' . 

He tells us at 226 under 'Impact ', that he started 

taking heroin when he was 17 in Polmont and this went on 

for a number of years . 

At 227 he says : 

' The abuse in care is all planted in my head . It ' s 

been with me for tte last 40-odd years . Since I 've 

uploaded it and spoken about it , I feel totally 

different . Years ago , I didn ' t see it as abuse . If 

I did something wrong , I got a whack . The way I see it 

now is that if I went out on the street and punched 

a ten year-old boy full force on the face , it wouldn ' t 

be acceptable .' 

At 230 I t h ink he indicates the extent of his 

criminal record towards the foot , that he has in excess 

of 100 convictions . 
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At the time of giving his statement at 231 , he was 

o n a methadone programme . 

Then he says at 232 : 

' I am a product of the ' 70s care system. They 

basically stole not just my childhood but my whole life . 

Luckily I ' m still tere and I survived . A lot of people 

that I was in care with are no longer here .' 

I think that is something others have said , that the 

peopl e they met and knew, many of them have not 

survived . 

11 LADY SMITH : Yes . 

12 MR PEOPLES : As for reporting , he does make the point that 
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many have made that no one asked why, for example , he 

was wetting the bed or he was glue sniffing , although he 

says he is not sure he would have been able to come out 

with a response and talk about what was h appen ing , but 

he adds : 

' I didn ' t see the beatings as abuse 

That I think echoes what he said earlier , that it is 

only when he reflects on the matter he sees things in 

a rather different light . 

At 234 , he says that police came to take a statement 

from him in 2020 a~d t he first thing he said to them is 

they were only 40 years too late , that was in the 

context of Nazarett House . 
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At 236 , he gave a statement in relation to somethi ng 

at St Ninian ' s and I think that may well have been 

something that was part of the investigation that 

ultimately resulted in the conviction of the individual 

concerned . 

6 LADY SMITH : Thank you . 

7 MR PEOPLES : Finally, on his final page and under ' Lessons ', 

8 
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just pick out one thing , he says at 241 : 

' The pain of having your wrists bent back in 

restraints was terrible . ' 

Secondary Institutions - to be published later 

He signed his statement after the usual dec laration 

on 15 November 2021 . 

16 LADY SMITH : Thank you . 

17 Thank you very much , Mr Peoples , what is the plan? 

18 MR PEOPLES: I have one I think short enough to do in the 

19 next 20 minutes . 

20 LADY SMITH : Let ' s do it then . 

21 MR PEOPLES : There are a couple of long ones that I don ' t 

22 think we will get to those . 

23 LADY SMITH : Let ' s do the shorter one just now . 

24 MR PEOPLES : I have one I think I can do hopefully in 

25 20 mi nutes . 
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1 'Michael ' (read) 

2 MR PEOPLES : This statement is from an applicant who will be 

3 known as ' Michael' . 

4 LADY SMITH : Thank you . 

5 MR PEOPLES : His statement is WIT - 1 -000000339 . 
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' Michael ' was born in 1959, before going into care 

he tells us he was born in the Gorbals area of Glasgow 

and he seems to have been a member of a fairly large 

fami l y . 

He tells us at paragraph 3 his father was 

an alcoholic , but was working away a lot from home and 

that his mother was a violent alcoholic . 

He tells us about moves when he was fairly young to 

various parts of Glasgow . I think with the consequences 

we have heard in other cases , that it means a change of 

school . Again , not an unfamiliar situation . 

He says by the time that he went to a particular 

primary school , i n 1969 , which would make him about age 

ten , he was running about the streets stealing and 

breaking into shop~ and as it was before the era of the 

Children ' s Panels , he was taken to the juvenile court . 

He says at age ten , he was sentenced to between one 

and three years at an approved school and he says that 

it was decided he would go to Larchgrove , I think maybe 

he was taken there as a preliminary, rather than that he 
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was sentenced to go to Larchgrove for three years . 

I assume that it what he is saying , but he went 

there around 1970 and I am not going to read all of that 

out but suffice it to say he does , in relation to 

Larchgrove , say that there were thi ngs that happened 

that were either abusive practices or was violence in 

relation to young people . 

If I just pick out a couple of things there . 

As regards bed wetting , at paragraph 20 ' Michael ' 

says he sometimes wet the bed : 

staff would ridicule you in front of the other 

boys .' 

And they would make you do ' the walk of shame '. 

I don ' t need to go further , we know what the wa l k of 

shame does mean in this context . 

Under ' Discipl ine ' at paragraph 22 , he says : 

' Staff used violence as a method of discipline at 

Larchgrove . It didn ' t happen to me the first time I was 

at Larchgrove , but I saw other boys being hit . ' 

At 23 , under ' Abuse at Larchgrove ' he says : 

' Other than having to do the walk of shame with 

soiled sheets , there was nothing that happened to me the 

first time at Larctgrove which I would consider to be 

abuse .' 

He then seems to have had a spell at Cardross in 

184 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

1970 , before ending up at Balrossie . 

Again , he goes through that period and tells us 

a bit about -- it was a fairly short period, I think , he 

tel ls us about the routine . Again , I a m not going to 

read that , I think it is - - I will only look at the bit 

about abuse perhaps briefly, he deal s with t hat at 

paragraph 36 and tells us that on the first day h e was 

at Cardross at d i nner , he was assaulted by a member of 

staff . This occurred because i t appears that t here was 

some sort of rule that you were not allowed to reach 

over the table for things , but he reached over to get 

a piece of bread and butter and that the staff member , 

accordi ng to ' Michael ' , picked him up and bou nced hi m 

off the wal l and star ted s l appi ng him . He rammed him 

back down on his seat and said : 

' You want this , you ask someone to pass the bread . ' 

He says , this is on page 9 : 

'That i ncident totally changed my l ife . I was 

comp l etely anti- authority after that . ' 

I suppose it ' s not an unfamiliar thing , ' welcome to 

Cardross ' with a first - day experience that leaves 

a lasti ng i mpact . 

He says he tried to run away while h e was at 

Cardross and when he got caught , he went to l[I 
offi ce and he says that he was belted . He 
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says that it involved him bending over , pull ing down his 

trousers and being belted across the backside . If that 

did happen , that again didn ' t reflect the rules at the 

time . 

5 LADY SMITH : No . 

6 MR PEOPLES : Also he says : 

7 
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' After I was belted, they told me to change into my 

pyjamas and then I was locked in an empty room for two 

or three days .' 

He tells us at paragraph 39 that he was caught 

fighting another boy and the staff put boxing gloves on 

him : 

' They made me fight another boy who was a bully , not 

the boy I was original l y fighting with .' 

He ends up on that occasion with a bleeding nose 

from the boxing . 

17 LADY SMITH : He is probably about 10 or 11 years old at this 

18 time , is that right? The dates suggested around 1970? 

19 MR PEOPLES : Yes , he would be , if it was 1970 , yes , 10 or 11 

20 perhaps -- probably, yes . 

21 LADY SMITH : Still quite young . 

22 MR PEOPLES : Quite young , yes . 

23 

24 

25 

Then , of course , we come to the period when he goes 

to Balrossie, whict is probably the case that he had to 

await a placement somewhere . I say somewhere advisedly , 
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because we know that it was often a case of choice of 

what was available 

3 LADY SMITH : Yes . 

4 MR PEOPLES : -- at the time . 

5 

6 

Certainly the dates would probably fit i n with that 

situation . 

7 LADY SMITH : Yes . 

8 MR PEOPLES : He tells us that he was at Balrossie between 

9 

10 
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12 

about 1111 1970 and - or - 1972 . 

He tells us about the routine and , just to get the 

context, at that stage was 

I think it is a •till• without - · 

13 LADY SMITH : It is usually spelt without lllllllll, yes . 

14 MR PEOPLES : was Mr-· 
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He also mentions another member of staff , who is 

called Mr-· 

Then he tells us a bit about his first day and then 

the routine . 

I will just pick out some matters today . Clearly we 

can read it all , but under ' Washing and bathing ', he 

just tells us that the showers were supervised : 

' I d i dn ' t realise at the time but there were some 

[staff] who seemed to look inappropriately at the boys 

showering , but I don ' t recall any inappropriate 

touchi ng . It would be boys of different ages showering 
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together from eight to 15 years of age .' 

That in itself could be difficult , I think , for the 

boys , both old and young , I think . 

4 LADY SMITH : Yes , very much so . 

5 MR PEOPLES : Then as for school , at paragraph 49 he says 
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schoo l ing was okay and that he got on with a particul ar 

teacher , who he names , but says he was a hot-headed guy, 

and wasn ' t slow i n firing into the boys in the class if 

they were messing about : 

' He would use whatever he got his hands on , his 

favourite was a big bunch of keys . He never hit me .' 

I think we can tell he obvious l y used t he keys to 

target boys that were misbehaving . 

Sorry , I should say , just while I am there , that he 

does say he seemed to like ' Michael ' and there is a sort 

of theme t here as well , that a particular teacher might 

be spoken of well by some people because , for one reason 

or another they were liked, whether they were good at 

sport and a PE teacher liked them or whatever , and 

therefore they maybe didn ' t get the same treatment as 

people who were less well liked . 

Moving on , as far as home leave is concerned at 

paragraph 55 , ' Mictael ' tel ls us that home l eave was 

done every two weeks . I think that may well be more 

accurate t han weekly, because , as I thi nk it is said , 
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the schoo l woul d never empty entirel y each week , I t h ink 

it was just t hey would take half one week and half t h e 

other , generally speaking . 

He says they operated a poi nts system. I a m not 

going to go i n t o all of that, but we know now that 

certainly some sch ool s were operating a points system or 

a level system as a form of behaviour management , no 

doubt t o replace tte previous behaviour management 

system, which was the belt . 

Then he tells us , which again is familiar , that he 

someti mes didn ' t get home leave , this i s at 56 , i f he 

had been misbehavi~g . 

He says that : 

' . .. no social workers or other offi cial s came to 

visit me . ' 

At 57 : 

' Your birthday was just another day , there was no 

cel ebrati on at a l l .' 

It seemed to be a little different at Christmas , at 

least they would get something at Christmas . 

He tells us at 58 , I am not going to dwell on this , 

but he thi nks there were two matrons , 

As far as bed wetting i s concer ned , I wi ll j ust read 
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what he says there at paragraph 60 on page 14 : 

' Bed wetting was still a problem for me at 

Balrossie . They gave the night watchman a list of boys 

who were bed wetters . He would come in and wake us up 

about 1 . 00 am and tell us to go to the toilet . If you 

had wet the bed, ir the morning , you had to carry your 

soiled sheets downstairs and [would] get verbal abuse 

from everyone . There was no physical punishment 

though .' 

There does seem at least on his evidence to be 

a sort of system to try and avoid bed wetting t hat 

invol ved a night care officer or a supervisor waking 

known bed wetters at a certain time of night and taking 

them to the toilet . Because we have evidence about 

night supervisors corning in to dorms 

16 LADY SMITH : Under a pretext of checking for bed wetting . 

17 MR PEOPLES : But he does tell us that there seemed to be 

18 

19 

genuine reason why this system might be used , at least 

in his case . 

20 LADY SMITH : He doesn ' t make any suggestion that the night 

21 watchman was doing anything wrong , far from it . 

22 MR PEOPLES : No , but I think as we have heard , the 
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opportunity was there if someone was so minded , 

particularly if they were on their own at night , as 

' David ', I think , mentioned in his evidence . 
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As for discipline , he says : 

' You could be punished for running away [this is at 

paragraph 61) for walking on a grass verge , for being 

out of bounds and a number of other things .' 

It would either be Mr ­

Mr - - , or Mr lilill, I think who was 

probably 

I think that is in line with what would happen in 

these cases , if it involved some sort of belting . 

It says : 

' You would get belted over the backside for running 

away . They would pull your pyjamas down . They put 

a desk in the middle of the gym . All the staff would be 

standing around like it was an execution . Two members 

of staff would hold you down and Mrlli1lll would belt you . 

He would give you however many strokes of the belt he 

felt like, until he decided to stop . I think the most 

I got was ten. It did leave marks . I saw the marks 

from being belted on other boys and they saw the marks 

on me .' 

Then he goes on : 

' They had a room they used like a cell in Balrossie 

with a padlocked grille on the outside of the window . 

I got put in the cell as a punishment . You would be 

kept there in just your pyjamas . Sometimes they would 

191 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

take you back to the dormitory at night , other times 

I had to spend the night in the cell . ' 

As for abuse , he has a section starting at 

paragraph 63 and he says there : 

' The first night I was there , Mr lllll took me to the 

dormitory I was in . Each dormitory had a captain and he 

introduced me . He showed me my bed and my locker . He 

also pointed out a blanket, which was a fire blanket in 

case there was a fire at night . You had to fold up the 

fire blanket before bed . That first night, I forgot 

about folding the fire blanket and Mr 11111 came in, 

grabbed me by the hair and dragged me into the corridor 

and started slapping me . He picked me up and threw me 

back on my bed and then started on the guy who was the 

captain of the dormitory . ' 

He then moves on to a different form of abuse at 65 : 

' The sexual abuse started off with [a person he says 

was _ , he was a member of staff 

He gives a description of him as being in his early 

40s, six foot one or two inches tall , and he says where 

he thinks he came from . 

He says : 

' He used to take us swimming . I couldn ' t swim . He 

would have the non-swimmers down in the shallow end of 

the pool and he would hold you . He would be groping you 
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while he would be getting you to swim across the pool .' 

He then says ttat the same member of staff gave him 

a job for extra pocket money, which involved stocktaking 

of school uniforms and shoes in the turret of Balrossie . 

I think that might be the tower 

6 LADY SMITH : Yes . 

7 MR PEOPLES : -- or at least it seems consistent with that . 
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He says : 

' It was well away from everyone . He started getting 

me to masturbate him in there . That went on for my 

whole time in Balrossie , from 1970 to 1972 .' 

Then he says at 67 : 

' After that [tte same member of staff] took us 

camping . . . He told me to stay with him and help him 

with the fire . I knew what was coming , he told me to go 

into a tent with him . He took my shorts off . He put 

his penis between my legs . He didn't penetrate me but 

he did ejaculate.' 

Moving on he says : 

'All the time I was there [at 68] he would abuse me 

any chance he got . There was no one else who abused me . 

I am not aware of this particular person abusing any 

other boys , but I tave no doubt that he did . There were 

some comments made by other boys about me , calling me 

" teacher ' s pet" and things like that .' 
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He says that o~e day he ran away from Ba l rossie and 

was caught by the police . He says that : 

' (The same member of staff] came to get me and 

I remember we went over the Erskine Bridge to get back 

to Balrossie Ee pulled into a layby on the way and 

abused me in his car . 

' On another occasion , [the same person] took me and 

another boy to h i s friend ' s house ... ' 

He says that t t ere he and the other boy h ad to s l eep 

on the floor in sleeping bags and that the member of 

staff abused him ttere too . He says : 

'I don ' t know if t h e other boy woke up or if he was 

stil l asleep . I didn ' t discuss it with the other boy . ' 

He also says t t at again the same member of staff 

abused him in his dormitory . He says it was the weekend 

when t h is happened ' and there weren ' t a lot of u s left 

i n the dormitories '. He said he had gone for a shower 

and when he came out , h e said h e was wai ting for him in 

the dormitory . 

As for reporti~g of abuse , he says although there 

were some other members of staff he could talk to , he 

never t old them about the abuse . He d i dn ' t tell his 

parents . He didn ' t tell anyone . He says : 

' I have spoken to people in the past abou t the 

violence in care , but I have never spoken about the 
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sexual abuse before now .' 

He then says that he ran away towards the end of his 

time at Balrossie and he says that Mr 111111 said he 

didn ' t want him back and he was taken to Larchgrove , 

where he had a spell for a few weeks, he thinks he 

reckons about eight weeks , but he says the only thing 

that happened there , at paragraph 74 was : 

' There was a teacher who used to talk dirty to us .' 

Then he says : 

' After about eight weeks , they found me a place in 

another approved school , Thornly Park . ' 

I will just deal with that one i f I may, because 

obviously we will move on to some evidence about that . 

14 LADY SMITH : Yes. 

15 MR PEOPLES : He was there between , he says, around 
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He says the and he 

had a 

As for routine , at 76 he does a comparison and he 

says: 

'Compared to Larchgrove and Balrossie it was all 

right , apart from the violence and strange behaviour of ,- ·· 
Then under ' Abuse at Thornly Park ', h e gives us more 

information on that statement and he says at 77 : 
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' At weekends , there would be a lot of boys on home 

leave and they didn ' t want those of us who were left to 

be scattered in all the dormitories so they put us in 

a single dormitory at the weekend, the one nearest to 

- · would come 

out of his house at 2 . 00 am on a Saturday morning and 

put all the lights on . He would be drunk and would 

attack people . He would claim there was a lot of noise 

and commotion , but it was all in his head . He was 

a Jekyll and Hyde character . 

Thornly Park had a small Victorian swimming pool . 

Sometimes when came in drunk in the 

middle of the night , he would come in happy . He would 

get us to go for a swim in the pool . He would sit in 

the gym in his housecoat with his carry-out watching us . 

Then he would fall asleep in a drunken stupor . When he 

woke up, he wouldn ' t remember anything about letting us 

go for a swim. 

One time, there were about seven or eight of us left 

in the dormitory at the weekend . A couple of the boys 

went down and broke into the kitchen area . They came 

back with cakes and stuff . They started flinging food 

about the dormitory . The night watchman , he was another 

alcoholic , came in and put the lights on . The place was 

covered in food . He phoned who came in 
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and had a l ook and then just put the ligh ts off .' 

Then he says : 

' At 6 . 00 am the next morning , staff woke the boys up 

and took us down in our pyjamas to a p l ayground which is 

called the courtyard . drove his car 

into the playground and put his car up on the jack . 

They lined up us up into two lines of about ten boys , 

went up to the first boy and asked h im 

who broke into the kitchen . He said he didn ' t know . 

And battered him and then came over to me 

' Michael ' says he was the s mal l est boy t here and he 

had l ong hair . He says : 

grabbed me by the hair and dragged 

me over to his car . ' 

' Michael ' says he thought he was going to put his 

head under the car where the j ack was and he says he was 

aware that the staff looked concerned about what lllll 

- was doing and were trying to get h im to calm 

down . 

' Michael ' says he managed to get out of II 
ran away, but just before h e d i d , 

was screaming and ran after h im but he 

managed to get away and ran to the fields beyond the 

schoo l boundaries . He says gave up 
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chasing and shouted : 

' Keep on running , you ' ll not be coming back to this 

school . ' 

He says that after had put his head 

under the car , he didn ' t tell the police about this when 

they caught him . He says he told his family , but no one 

in authority . 

It appears that that was the end of his time at 

Thornly Park and he says that he was back in Larchgrove 

again until they decided what to do with him, no doubt . 

Then it seems that the upshot was that he then moved 

on to St Mary ' s Kenmure in 1111 1973- 1974 and 

stayed there until - 1974 , and that he was 14 

or 15 by the time he went to St Mary ' s . 

He describes the routine , and I am not going to go 

through this in depth , but I will pick out one or two 

things . 

He says at 84 that St Mary ' s was all right : 

' ... apart from the incident that resulted in me 

leaving .' 

He says that -- and this might be a reflection of 

the problem of finding a place for someone to go . It 

was a closed unit, but he says at 86 he was the only 

Protestant in St Mary ' s and that 

said he didn ' t need to go to chapel and 
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after eight months he said 

i n the cookhouse on Sundays . 

got h im a job 

Then he has a section on abuse and he says , a t 87 , 

h e worked with Bill Franks and he said t hat Franks would 

masturbate when he was standing in the pantry . He t ried 

to encourage 'Michael ' to come over to him, h e was 

gesturing with his head . He said : 

' It was o n ly me and him in the kitchen and I just 

left and never went to back to approved schools .' 

He says he didn ' t report the incident with Franks , 

h e just walked out , ' I had had enough '. And I t h ink we 

know that Franks was subsequentl y convi cted of sexual 

offences at St Mary ' s . 

14 LADY SMITH : Yes . 

15 MS FORBES : ' Life after care ', I will j ust take a few things 

16 

17 

18 

19 

20 
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25 

from t hat before we finish . At 91 h e says h e started 

drinking after he left care and has been in and out of 

jail for a lot of h is adult life . 

He says , on ' I mpact ', that even thou gh t h e abuse he 

suffered hap pened many years a g o , he still thinks about 

it all the time . 

He says : 

'In a ll the care facil i ties I was i n , t h e staff 

would batter the boys like they were hitting a grown 

man .' 
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He says at 95 : 

'I had virtually no education during my time in 

care .' 

As for reporting , he says at 96 : 

' I have told my family and others about the physical 

violence I experienced in care but I have never 

previously spoken about the sexual abuse . ' 

He says the usual declaration at paragraph 100 and 

he signed that statement on 6 March 2020 . 

10 LADY SMITH : Thank you very much indeed . 

11 

12 

13 

Well , it is after 4 . 00 pm, I think we stop there for 

today . 

Tomorrow morning , the plan? 

14 MR PEOPLES : Some oral evidence from 

15 LADY SMITH : Return --

16 MR PEOPLES : The return of Mr Hinds, and then there is one 

17 

1 8 

other witness who will be giving evidence tomorrow . And 

hopefully some read- in material. 

19 LADY SMITH : Some other read-ins , we will see how we get on . 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Very well . 

I will stop now until 10 . 00 am tomorrow . 

Before I rise , names again of people who must not be 

ident ified as referred to in our evidence outside this 

room . You have heard some of them already; 

, Mr lllll 
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1 , Mr _ , Mr--and 

2 -· 
3 That is all for now . I will rise until tomorrow 

4 morning . 

5 Thank you . 

6 ( 4 . 06pm) 

7 (The Inquiry adjourned until 10 . 00 am on Friday, 11 October 

8 2024) 
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